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Matilde Fernández, (Matuquín), 
integrante de Fuxan os Ventos e 
mestra de Lingua Galega e Litera-
tura, foi a encargada de acender o 
alumeado ornamental de Nadal, 
dando comezo á tempada festiva 
no Concello de Lugo. A concelleira 
de Cultura, Maite Ferreiro, dirixiu-
se a todas e todos os lucenses e 
animounos a desfrutar das festas 
e das distintas actividades progra-
madas para as festas nas rúas.
O Alumeado de Nadal permanece-
rá en funcionamento ata o 8 de xa-
neiro de 2022, en horario de 18:00 
a 00:30 horas durante a semana, e 
de 18:00 a 03:00 as fins de semana 
e vésperas de festivos. Na xornada 
do 17 de decembro, adaptaranse 
as luces de Nadal á celebración da 
carreira Lugo Monumental.
En total, o alumeado conta con 778 
elementos decorativos e preto dun 
millón de microleds. Este ano colo-
caranse nas distintas rúas e prazas 
un total de 189 arcos luminosos e 
distintos elementos ornamentais, 
entre os que destaca a decoración 
de 100 farois ou a colocación de 
figuras en 3D na praza de Santo 
Domingo, preto da Praza de Abas-
tos, que contará como mínimo con 
2.600 puntos de luz e a decoración 
de varias rotondas da cidade con 
árbores de 8 metros de altura e 
1.900 puntos de luz. Noutras pra-
zas, instalaranse outros motivos en 
3D cun mínimo de 2.000 puntos de 
luz ou árbores de 3 metros de altu-
ra e 12.000 puntos de luz.
O percorrido do Camiño Primitivo 
recibirá unha decoración especial 
e as letras Lugo Km 100 colocadas 
na praza do Camiño Primitivo se-
rán decoradas con luces. A árbore 
da praza Maior, fronte ao Conce-
llo, ten de 20 metros de altura e a 
praza Maior conta con figuras que 
poderán ser utilizadas como pho-
tocall. A nova praza da Mosqueira 
conta tamén con elementos deco-

rativos de máis de 1.500 puntos de 
luz. Os arcos contan, como novida-
de, con elementos visibles durante 
o día.
 

 PROGRAMACIÓN 

A concelleira de Cultura, Turismo e 
Promoción da Lingua, Maite Ferrei-
ro, anunciou as actividades cultu-
rais do Nadal 2023. A área de Cul-
tura achegará o Nadal a distintos 
puntos da cidade, con actividades 
organizadas no Auditorio Munici-
pal Gustavo Freire, no MIHL, ou no 
Vello entre as que se atopan actua-
cións musicais, obradoiros e conta-
contos. Tamén dende a Tenencia 
de Alcaldía se está a promover o 
consumo en establecementos de 
proximidade.
A concelleira de Cultura indicou 
que “o Nadal é unha data propi-
cia para fomentar tamén a nosa 
cultura” e engadiu “contamos con 
actividades para difundir entre as 
nenas e nenos as nosas tradicións, 
entre as que se atopan obradoiros 
de panxoliñas no Vello Cárcere, ou 
o Rancho de Reis Xeitoso, unha 

actividade xa consolidada na pro-
gramación do Nadal de cada ano, 
e que este ano volverá a Lugo o día 
23 de decembro “.

 MERCADO PRAZA MAIOR 

A praza Maior acollerá dende o vin-
deiro mércores, 6 de decembro, e 
ata o 5 de xaneiro, un mercado de 
Nadal composto por 20 casetas de 
madeira que se porán a disposición 
dos e das comerciantes lucenses, 
de maneira gratuíta, e un poboa-
do, formado por outros cinco pos-
tos, onde os cativos e cativas pode-
rán visitar ao Sr. e Sra. Claus e ao 
emisario dos Reis Magos, Ben-Alí, 
ademais de gozar de actividades e 
obradoiros para diferentes idades.
Os espazos ofrécense de xeito 
gratuíto aos comerciantes intere-
sados, mediante un sistema de ro-
tación semanal, de maneira que se 
lle dá oportunidade de participar a 
negocios de todos os barrios da ci-
dade. O horario de apertura e aten-
ción ao público das casetas será de 
11:00h a 14:30h e de 16:30h ás 
21:00h. No caso das festividades: o 

día 24 e o 31 o horario de peche do 
mercadiño será ás 14:30h, os días 
25 e 1 de xaneiro permanecerá pe-
chado. Así mesmo, os expositores 
que o desexen poderán ampliar o 
horario de apertura.
A fábrica de xoguetes dos elfos de 
Santa Claus estará funcionando 
a pleno rendemento para todos 
aqueles pequenos que queiran 
converterse nos seus axudantes. 
Un recuncho máxico onde parti-
cipar en ilusionantes obradoiros 
de Nadal: soñando, inventando e 
creando.
Os nenos que acudan á cabana, 
poderán facer cada día un obradoi-
ro de manualidades (un diferente 
cada día) deseñados especialmen-
te para as datas que nos ocupan e 
con temática de Nadal. Todos/as 
os participantes levarán de recor-
do dunha xornada moi especial a 
manualidade elaborada. Haberá 
un monitor/a que dará as debidas 
instrucións de cada obradoiro e 
axudará na elaboración das ma-
nualidades aos participantes.
Realizaranse varias quendas de 15 
participantes cada unha.

Arranca a celebración do Nadal en Lugo
Matilde Fenández (Matuquín) acendeu o alumeado para dar inicio a un programa onde os nenos serán protagonistas

• 22 de decembro. Benvida ao 
apalpador. Mercado Munici-
pal e Rúa Quiroga Ballesteros.

• Do 26 ao 29 de decembro e 
do 2 ao 5 de xaneiro. Obra-
doiros Panxoliñas. O Vello 
Cárcere Aprender e desfrutar 
dos nosos cantos tradicionais 
con profesores especialistas, 
utilizando diversos instru-
mentos; guitarra, ukelele e 
pequena percusión.

• 26 e 30 decembro. Medrando 
no Nadal. Festival de artes 
escénicas familiares e 1ª In-
fancia. Auditorio Municipal.

• 23 de decembro. Rancho 
de Reis Xeitoso e Ranchiño 
Xeitoso. 17.30h. Recinto His-
tórico. Danzantes e músicos 
compoñen o Rancho de Reis 
Xeitoso polas rúas e prazas 
facendo Danzas do Ciclo de 
Nadal (fitas, paos, castañolas) 
e Cantos de Nadal e de Reis.

• 3 de xaneiro. Concerto de 
Aninovo pola Banda Filharmó-
nica. Auditorio Municipal.

• 4 de xaneiro. Rancho de Reis 
Xeitoso e Ranchiño Xeitoso. 
17.30h. Recinto Histórico. 
Danzantes e músicos compo-
ñen o Rancho de Reis Xeitoso 
polas rúas e prazas facendo 
Danzas do Ciclo de Nadal (fi-
tas, paos, castañolas) e Cantos 
de Nadal e de Reis.

• 5 de xaneiro. Cabalgata de 
Reis. Chegada dos Reis Magos 
a Cidade de Lugo, saída ás 
18h. Parque da Milagrosa. 
Actuacións diante do Concello 
para aliviar a espera. Ás 18.30 
Mostra final do Obradoiro 
de Panxoliñas. 19h Bloco 
Meigallo.

PROGRAMA

A FONDO
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O Pazo de Feiras e Congresos ábre-
lle as súas portas a unha nova edi-
ción de Xuvenlugo, un dos salóns 
de acti vidades máis consolidados 
de toda Galicia, e que este 2023 
cumpre un cuarto de século de 
vida. A mocidade luguesa poderá 
gozar este Nadal, concretamente 
entre o 6 de decembro e o 7 de xa-
neiro, dunha ampla oferta de ocio.
Como vén sendo habitual, Xuvenlu-
go dividirase en diversas áreas con 
acti vidades pensadas para disti ntas 
idades. Deste xeito, contará cunha 
ludoteca, dirixida a nenos e nenas 
de cero a sete anos, onde se desen-
volverán xogos e talleres de anima-
ción xesti onados por monitores e 
monitoras coa súa correspondente 
cualifi cación. O público dun rango 
de idade superior gozará dunha 
zona de videoxogos, dun campo 
interior de minigolf, dunha pista 
de slot (circuíto para coches de xo-
guete teledirixidos, semellante ao 
clásico Scalextric), dun rocódromo 
e dunha ampla variedade de atrac-
cións e inchables.
Aínda que haberá un total de 23 
días de acti vidade, celebraranse 
dúas xornadas moi especiais: o 23 
de decembro, Papá Noel irá reco-
ller as cartas e escoitar os desexos 
dos mozos e mozas; mentres que o 
4 de xaneiro será un paxe dos Reis 
Magos o que visitará o recinto para 
tomar nota dos agasallos que de-
berán reparti r días despois.
A novidade principal de Xuvenlugo 
con respecto a edicións anteriores 
é o sorteo de tres cestas con mate-
rial escolar. As persoas gañadoras 
deste agasallo escolleranse entre as 
que escriban cartas dirixidas a Papá 
Noel e aos Reis Magos e tamén as 
asistentes o día 1 de xaneiro. “É o 

xeito que temos de agradecerlle á 
xente a súa parti cipación ano tras 
ano, á que animamos a sumarse de 
novo á consolidación desta iniciati -
va”, subliñou durante o acto de pre-
sentación Rubén López, xerente da 
Fundación, quen tamén lembrou 
que se sortearán entradas a través 
das redes sociais.

CALENDARIO. No mes de decem-
bro, o salón poderá visitarse do día 
6 ao 10, do 15 ao 17, do 21 ao 23 
e do 25 ao 30. Xa en xaneiro, os 
nenos e nenas gozarán das acti vi-
dades do día 1 ao 4 e o 6 e 7. O 15 e 
o 21 de decembro serán xornadas 
de portas abertas, con acceso de 
balde para todo o mundo.
O horario será de 16:30 a 20:30 e 
hai diferentes prezos: a entrada 
xenérica terá un custo de 7 euros; 
a de Concellos, Colexios e Asocia-
cións (para un mínimo de 15 per-
soas) terá un importe 5 euros; e o 
bono para grupos de 10 persoas 
poderá adquirirse por un total de 
60 euros. Todas as atraccións están 
incluídas, agás o minigolf, a pista de 
slot, a varredora e o rocódromo.

25 anos de XuvenLugo 
entre o 6 de decembro 
e o 7 de xaneiro

• 7 de decembro: Maxia. Un 
microespectáculo infanti l, 
de Nadal e diverti do onde o 
público parti cipa sen parar. 
Imposibles xogos visuais mes-
turados con humor e misterio. 
Unha viaxe a un mundo onde 
todo preséntase suscepti ble 
de ser transformado, onde 
nada é imposible.

• 9 de decembro: Viaxe encan-
tado ao Polo Norte (Contacon-
tos). Contos onde se dará a 
coñecer aos mellores amigos 
de Santa Claus e todos os 
seus poderes máxicos, para 
percorrer tres historias moi 
especiais de renos, elfos e 
trasgos.

• 16 de decembro: Contacontos 
a cargo da Sra Claus.

• 17 de decembro: Rescate do 
Nadal (Contacontos). Neste 
espectáculo os nenos/as serán 
axudantes do taller de Santa 
Claus, pero hai un problema 
no Polo norte: non funciona o 
taller de xoguetes e os renos 
están enfermos, alguén fi xo 
das súas para danar o Nadal. 
Unha mestura de historias 
onde os pequenos/as axu-
darán a que a maxia voe e o 
Grinch non se salga coa súa.

• 23 de decembro: Maxia co 
Mago Roberto Lolo. Un show 
onde se mesturan diferentes 
esti los de maxia con moita 
diversión, risas e improvisa-
cións.

• 30 de decembro: Contacontos 
con Profe Alba.

Paralelamente, haberá exhibi-
cións de música e baile de dife-
rentes escolas e asociacións de 
Lugo no Templete e inmediacións 
da Praza Maior e degustacións de 
chocolate e viño quente.

NA PRAZA MAIOR

 PRAZA DE ABASTOS 

Xa a fi nais de novembro arrancou 
a campaña de Nadal na Praza de 
Abastos e no Mercado Municipal de 
Quiroga Ballesteros, co acendido das 
luces de Nadal de ámbalas dúas ins-
talacións. Cristi na López afi rmou que 
“co alumeado de Nadal queremos 
convidar á veciñanza de Lugo a que 
se achegue á Praza de Abastos e ao 
Mercado Municipal e que coñeza os 
produtos de primeira calidade que 
se venden nestas dúas instalacións 
históricas”.
O acto contou coa animación musi-
cal da agrupación Claustromusical e 
cunha degustación de produtos dos 
disti ntos postos da Praza.
A Praza e o Mercado contan en total 
con 57 elementos decorati vos, 12 
arcos de luces no interior, 2 arcos na 
entrada da Praza e unha árbore cen-
tral de 5 metros de altura. En total, 
o alumeado conta con 107.600 leds 
reparti dos entre ámbalas dúas insta-
lacións.

Cristi na López lembrou que “todas 
as persoas que realicen compras por 
valor de 40 euros ou máis nos dis-
ti ntos postos da praza recibirán un 
agasallo”.
Na primeira mañá de promoción, 
rexistráronse 146 compras de máis 
de 40 euros, facturando os disti ntos 
postos da Praza e do Mercado un to-
tal de 6000 euros. 
Este ano, a promoción terá lugar 
todos os sábados do mes de decem-
bro, depois dos dous de novembro 
nos que tamén se celebrou.
A área de Parti cipación habilitou un 
posto durante os días de promoción 
no horario de apertura da Praza para 
que todas as persoas poidan ache-
garse cos tí ckets dos disti ntos postos 
da Praza e do Mercado e canxealos 
polos agasallos que se entreguen 
ese día, entre os que destacan va-
rios deseños de bolsas reuti lizábeis 
serigrafi adas cos cadros gañadores 
do certame de Pintura Rápida ou 
material promocional da Praza e do 
Mercado.
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culturaLUGO

Os 19 colecti vos de recreación 
histórica do Arde Lvcvs recibiron 
a medallas de ouro da cidade pola 
súa tarefa para facer do valor do 
pasado cultural de Lugo o motor 
para acadar unha sociedade máis 
tolerante. “Nun momento social 
onde o diverso, o diferente, o mes-
turado, é visto de novo con desa-
probación por parte daqueles que 
alimentan a intolerancia, é máis 
necesario que nunca amosar ao 
mundo que somos a suma daque-

les que nos precederon, non a súa 
división”, sinalou a rexedora.
As enti dades galardoadas, que 
agluti nan a preto dun millar de 
socios e socias, foron: Ara Roma; 
Asamblearias Lucus Augusti ; Cae-
tra Lucensium; Civitas Lucensis; 
Clan de Breogán; Cohors III Lucen-
sium; Guardia Pretoriana – Cohors 
Lvcensium Praetoria; Kerti x; Lucus 
Equites; Lucus Icenas Miliatore; 
Lugdunum; Mercenarios Galaicos; 
Pax Romana Lucus; Salesiani Luci 

Augusti ; Senatus Lucus Augusti ; 
Terra Copora; Tir Na n’Og; Trebas 
Galaicas; Vestales Lucus Augusti . 
A XXIII edición do Arde Lvcvs ce-
lebrarase do 13 ao 16 de xuño do 
vindeiro ano. Así llo comunicou 
o concelleiro de Xuventude, Jor-
ge Bustos, ás dezanove asocia-
cións que fan posible esta festa 
de recreación histórica, durante 
o transcurso da IX cena de con-
fraternización que manti vo cos 
colecti vos.

As 19 asociacións do Arde Lucus 
recibiron as medallas de ouro

Un dos pratos fortes da vindeira 
edición do Caudal Fest, a cita mu-
sical por excelencia da cidade, será 
a actuación do dúo zaragozano 
Amaral, unha das bandas españo-
las máis icónicas das últi mas tres 
décadas, referentes do pop e o rock 
en castelán.
Eva Amaral e Juan Aguirre son au-
tores de éxitos como Sin ti  no soy 
nada, Como hablar ou Días de ve-
rano que xa forman parte da cul-
tura popular de todo o país, polo 
que, sen dúbida, os integrantes 
de Amaral farán corear ao públi-
co lucense un repertorio cheo de 
himnos durante a súa actuación no 
Caudal Fest 2024, o vindeiro mes 
de setembro, na que está desti na-
da a ser a maior edición do evento 
ata a data.
Amaral únese, entre outros, a 
Mikel Izal, quen tras liderar IZAL, 
actuará en Caudal Fest 2024 sendo 
o único festi val de Galicia no que 
actuará en 2024. Arde Bogotá, a 

banda do momento en todo o país 
que esgotaron todas as entradas da 
súa xira de presentación do seu úl-
ti mo disco “Cowboys de la A3” ta-
mén estará no Caudal Fest, sendo 
unha das poucas citas onde se lles 
poderá ver en Galicia en 2024.
Xunto a estes arti stas, outros como 
Ginebras, Nil Moliner, Carlos Sad-
ness, Varry Brava, Ladilla Rusa e 
moitos máis.

Amaral será cabeza de 
cartel no Caudal Fest

A Real Academia Galega e a Fun-
dación Barrié acaban de abrir a 
campaña para a elección popular 
da Palabra do Ano 2023. Ámbalas 
dúas insti tucións promoven esta 
escolla colecti va dende o ano 2014 
a través do Portal das Palabras, o 
proxecto web que comparten para 
a difusión do léxico galego. O públi-
co poderá parti cipar ata o domingo 
10 de decembro na fase de recolla 
de suxesti óns, da que sairán os vo-

cábulos fi nalistas. A votación popu-
lar desenvolverase entre o martes 
12 e o luns 25 de decembro.
A campaña da Palabra do Ano pro-
cura identi fi car voces que incidan 
dalgunha maneira en cuesti óns es-
pecialmente destacadas na conversa 
pública dos últi mos doce meses, que 
sinteti cen como se viviron comuni-
tariamente ou que estean relacio-
nadas con algún fenómeno ou nova 
preocupación.

A RAG busca a palabra do ano PREMIO OTERO PEDRAYO A DARÍO VILLANUEVA

O presidente da Deputación de 
Lugo, José Tomé Roca, foi o en-
cargado de entregarlle o Premio 
Otero Pedrayo a Darío Villanue-
va nun acto que acolleu o salón 
de actos do Pazo de San Mar-
cos. Este premio foi concedido 
por un xurado composto por 
representantes das catro depu-
tacións, as tres universidades, a 
RAG, o Insti tuto Padre Sarmien-
to e a Fundación Otero Pedrayo.
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Persoal docente e investi gador na 
Escola Politécnica Superior de Enxe-
ñaría do Campus de Lugo da USC 
elaboraron xunto coa Sociedade 
Micolóxica Lucus a primeira guía mi-
colóxica básica da provincia de Lugo. 
Esta nova publicación, coordinada 
por Antonio Rigueiro e Julián Alon-
so, e na que tamén colaboran como 
autores José Castro Ferreiro e María 
Cristi na García-Echave, pretende ser 
unha ferramenta de uti lidade para 
todas aquelas persoas interesadas 
en iniciarse no mundo da macromi-
coloxía. A obra, de carácter divulga-
ti vo, achega información de xeito 
claro e comprensible, pero con con-
ti dos completos e rigorosos.

A EPS e a Sociedade 
Micolóxica Lucus 
crearon unha guía 
sobre cogomelos

Xa está en marcha unha nova edi-
ción do Certame de Contos e Rela-
tos Curtos Trapero Pardo, no que 
poderán parti cipar todas as rapazas 
e rapaces de 12 a 18 anos dos cen-
tros de ensino de Lugo. Cada persoa 
poderá presentar un máximo de tres 
relatos, que terán unha extensión 
máxima de 10 páxinas escritas a 
unha soa cara. O certame está divi-
dido en dúas categorías, de 12 a 14 
e de 15 a 18 anos, con tres premios 
cada unha.
Os gañadores recibirán un diploma e 
un lote de libros, e a maiores repar-
ti ranse premios de disti ntos valores. 
Os relatos poderán presentarse até o 
23 de decembro de maneira telemá-
ti ca ou presencial.

En marcha o XXIX 
Certame de Contos 
Trapero Pardo

O vindeiro 2 de marzo celébrase 
o décimo aniversario do festi val 
A Candeloria, que o fará cunha 
programación a base de refe-
rentes da escena musical actual. 
Los Chikos del Maíz son un dos 
grandes atracti vos do cartel, pois 
volven ao Pazo de Feiras e Con-
gresos cando pasan 9 anos da 
súa últi ma visita.
Mafalda, grupo que xa forma 
parte da historia da cita, pois 
será a súa terceira vez no festi -
val, tamén visitará a cidade para 
achegar a súa xira coa que se 
despiden dos escenarios. Outra 
das bandas icónicas, Soziedad 
Alkoholika, é outro dos confi r-
mados, xunto co grupo Me Fritos 
and The Gimme Cheetos.
Converti dos nunha das bandas 
máis en forma do metal galego, 
Os Arrhythmia, que pisaron o 
escenario na primeira edición da 
Candeloria, tamén estarán pre-
sentes no aniversario. Outro dos 

grupos confi rmados son os italia-
nos Talco, considerados referen-
tes do ska punk a nivel mundial 
e que se caracterizan polas súas 
letras reivindicati vas.
O grupo de rap barcelonés Triba-
de, referente na música feminis-
ta e La Duendeneta, que poñerá 
o broche de ouro ao encontro 
completan o programa que se 
vén celebrando dende o ano 
2014 e que xa se converteu nun 
dos eventos imprescindibles du-
rante o inverno.

Los Chikos del Maíz, 
Mafalda e Talco estarán 
no décimo CandeloriaA Rede Museísti ca da Vicepresiden-

cia da Deputación de Lugo impulsa 
o programa CoidArte. Trátase dunha 
iniciati va de Museoloxía Social con 
acti vidades que van dende exposi-
cións, webseries ou obradoiros que 
percorrerán os catro centros.
O obxecti vo desta proposta cultural 
e educati va é coidarse dende o emo-
cional ao fí sico, xerando unha rede 
de acti vidades para todos os públi-
cos e centradas no Nadal. Tamén se 
inclúe unha nova edición de Fotogra-
fí a a Cegas, un programa que este 
ano se centra nos retos do imposible 
e que, entre outros temas tocará a 
sinestesia.
Iria Castro destacou a importancia 
destas acti vidades que “abren as 
oportunidades e permiten o acceso 
a disti ntas modalidades artí sti cas a 
persoas de todas as idades, dende 
nenos ata persoas maiores, e condi-
cións. Unha oportunidade para co-
ñecer os centros da Rede Museísti ca 
e descubrir o valor da cultura”.
O Museo de Lugo acolle un curso de 
Ioga e arte, os martes e xoves de 11 a 
12:30 e os venres dende as 18:30 ás 

20 horas, para o que non é necesario 
inscrición previa. Ademais, presen-
tarase a accesibilidade da Sala Cas-
telao deste centro, que acollerá un 
obradoiro de Cogami Monterroso e 
a presentación do material de apoio 
á inclusión o martes 19 de decem-
bro.
Un día antes, coincidindo co Día do 
Migrante, realizarase unha presenta-
ción da web serie Ronsel de futuro. 
Historias Soterradas, ás 19 horas no 
Museo e, ás 20 horas será no Vello 
Cárcere. Tamén nesta xornada se 
presentará, na Sala Multi usos do 
Museo de Lugo Mulleres nas al-
deas. Culturas en Diálogo, que bus-

ca centrar a atención nas mulleres 
inmigrantes que traballan no rural 
coidando.
Dende o 19 de decembro ata o 1 de 
marzo, o fotógrafo Adra Pallón expo-
rá Intrahistorias: Luz entre as cinzas 
nos 4 museos da Rede. As imaxes, 
realizadas nos últi mos 5 anos, refl ic-
ten o día a día dos lucenses en dis-
ti ntas realidades. O Museo de Lugo 
contará cunha colección de fotogra-
fí as dos incendios da provincia; no 
Pazo de Tor estarán imaxes de fei-
rantes; en San Paio de Narla o prota-
gonismo estará no rural e no Museo 
do Mar a Loita de Alcoa centrará a 
exposición.

Rede Museísti ca impulsa este mes 
acti vidades do programa CoidArte

Rubén Arroxo, tenente alcalde do 
Concello de Lugo, e Maite Ferreiro, 
concelleira de Cultura, Turismo e 
Promoción da Lingua asisti ron no 
Vello Cárcere ao encontro de corais 
co que o Concello de Lugo celebra-
rá o 23 aniversario da declaración 
da Muralla como Patrimonio da 
Humanidade. Ferreiro afi rmou que 
“celebramos unha data moi relevan-
te na historia de Lugo, o aniversario 
da declaración como Patrimonio da 
Humanidade do noso monumento 
máis importante”.
As corais do Hospital e Lugh reali-
zaron un concerto no Vello Cárce-
re, facendo unha homenaxe coral 
á muralla. “A tradición da música 

coral que hai en Lugo pareceunos 
o mellor xeito de render unha ho-
menaxe musical á muralla”, expli-
cou Maite Ferreiro. Afi rmou que 
“o recoñecemento da Muralla sería 
imposible sen a gran implicación 

que demostraron as insti tucións e 
a veciñanza de Lugo”, e animou a 
todas as veciñas e veciños de Lugo 
“a gozar da muralla e a asisti r ás ac-
ti vidades que celebran esta data tan 
sinalada para a cidade”.

A Muralla celebrou ao son da 
música de corais o seu aniversario
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A XIV Bienal de Pintura do Eixo 
Atlántico inaugurouse no Vello 
Cárcere de Lugo, onde se poderá 
visitar ata o 30 de decembro. Du-
rante a inauguración fíxose entrega 
dos premios. O primeiro foi para O 
corpo da paisagem, de Ricardo de 
Campos e o segundo para Dactilo-
grafia de um sonho, de Margarida 
Gomes.  O premio Novos Talen-
tos foi para Nem Uma Passa?, de 
Gonçalo Ribeiro. 
Os galardóns, nesta edición, ascen-
den a 4.000 euros para a mellor 
obra do certame, 2.000 euros para 
o segundo premio e 1.500 para o 
Premio Novos Talentos Luso-galai-
cos, para mozos artistas con idades 
comprendidas entre os 16 e os 25 
anos.
A exposición conta con obras dunha 
ampla variedade estética e técnica. 
Das 104 obras presentadas, 25 foron 
seleccionadas polo xurado. A partir 
do mes de xaneiro de 2024, a exposi-
ción percorrerá, até outubro, as cida-
des de Braga, Bragança, Maia, Ribei-
ra, Felgueiras, Vila Real, Vila Nova de 
Gaia, Barcelos e Monforte de Lemos.

MIL CORES: 10 ANOS. O Vello Cár-

cere acolle tamén, ata o 6 de xanei-
ro, a mostra Mil Cores: 10 anos, un 
traballo colectivo para conmemorar 
os 10 anos do colectivo artístico e 
social formado na cidade de Lugo.
Na exposición, artistas das máis 
diversas idades e estilos xúntanse 
baixo o paraugas de Mil Cores para 
expresar a súa visión plástica e so-
cial, e intercambiar puntos de vista 
e experiencias enriquecedoras. A 
mostra está dedicada a María del 
Mar García Piñeiro, compañeira e 

artista do colectivo, e conta con tra-
ballos de 150 autores e autoras con 
obras de diferentes técnicas: foto-
grafía, óleo, acrílico, lapis, acuarela, 
tinta, impresión dixital, rotulador, 
carbón ou pastel.

XUNTA. A sala de exposicións da 
Delegación Territorial da Xunta en 
Lugo acolle a exposición De todas 
madeiras, do artista ourensán Xosé 
Manuel Moxom, que poderá visi-
tarse ata o día 8 de decembro; está 

aberta ao público de luns a venres 
entre as 9.00 e as 19.00 horas, e os 
sábados pola mañá, ata as 14.00 
horas.
A mostra está composta por 27 
tallas de madeira natural poli-
cromada, moitas das cales repre-
sentan figuras femininas. Moxom 
é un artista polifacético, que se 
iniciou como debuxante, e con-
ta con numerosas exposicións 
individuais e colectivas na súa 
traxectoria. No ano 2020 expuxo 

na Casa de Galicia en Madrid a 
colección Mis raíces.

MUSEO. O Museo de Lugo inaugu-
rou a exposición Leopoldo Novoa. 
O silencio da pintura, que inclúe 
32 obras entre cadros e libros ilus-
trados polo artista pontevedrés. Na 
apertura, Susana Carlson, viúva do 
artista, anunciou a doazón ao Mu-
seo Provincial de Lugo de Samos, 
unha obra sobre lenzo e lousa rea-
lizada en 1993.
A peza abre a mostra que se pode 
ver no Museo Provincial ata o 4 de 
febreiro, con 32 obras que sitúan 
Leopoldo Nóvoa (Salcedo, Ponteve-
dra, 1919-París, 2012) como unha 
das grandes referencias da arte 
abstracta tanto dentro como fóra 
de Galicia na segunda metade do 
século pasado.
A comisaria da mostra Rosario Sar-
miento indicou que a exposición 
“producida especialmente para as 
salas do Museo Provincial de Lugo 
pretende dar a coñecer o traballo 
de Leopoldo Nóvoa desde un relato 
que explique as referencias básicas 
para entender a súa traxectoria 
como artista plástico”.

Lugo convértese no centro da arte
A cidade concentra varias mostras e exposicións, comezando pola XIV Bienal do Eixo Atlántico e unha retrospectiva no Museo

DOUS NOVOS RECUNCHOS EXPOSITIVOS

SOLAINA. A galería de arte Solaina 
inaugurou un novo espazo expositi-
vo de dita galería, a súa fiestra. Con 
esta idea Sergio Marey, director do 
espazo, quere que haxa sempre 
unha ventá aberta á arte contem-
poránea, “que calquera veciño do 
barrio que pasee por alí sempre 
poida gozar dunha creación actual, 
aínda que a galería estea pechada”. 
Para inaugurar este novo espazo, 
Solaina lanzou unha convocatoria 
aberta a fotógrafos e artistas da 

imaxe galegos e portugueses e/ou 
residentes en Galicia e Portugal. 
Con esta convocatoria buscan ta-
mén poñer en valor a historia da 
cidade e facer memoria de grupos 
tan importantes como a Agrupa-
ción Fotográfica Lucense de Educa-
ción e Descanso e o seu labor.

NÉBOA. Inaugurouse tamén a ga-
lería Néboa con Non hai dúas sen 
tres da compostelá Carlota Pereiro 
na rúa Lamas de Prado 31, Lugo. A 

concepción desta exposición xurde 
no momento puntual no que a ar-
tista contempla unha das súas re-
centes obras e decátase da existen-
cia dun mundo tríptico en forma de 
realidade arcana organizada arre-
dor do número tres. Néboa é unha 
galería de arte contemporánea, un 
espazo cuxa poética se centra na 
emoción, no sentimento máis que 
na razón. Nace coa vocación de re-
presentar a arte que conecte coas 
orixes, coa natureza, coa esencia.
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De onde vén e cando xorde a súa 
paixón polo teatro?
Pois cando era estudante na escola 
de Imaxe e Son en Ourense, aínda 
que facía as miñas cousas como rea-
lizador, sempre acababa sendo actor 
en moitas das curtametraxes que fa-
ciamos na escola, e iso fíxome ache-
garme e pensar sobre elo.  
Como foron os seus inicios no tea-
tro?
Xa en Barcelona sobre o ano 97, 
comecei a formarme en diversas es-
colas de teatro e a participar nalgun-
has curtametraxes. O meu primeiro 
papel chegou nunha peza sobre 
textos de Lorca, no Festival Grec 98  
e antes de virme de novo a Galicia, 
pois tiven a ocasión de poder traba-
llar cun dos grandes directores deste 
país, como é Lluis Pascual, nunha 
montaxe que despedía unha das 
salas máis representativas do teatro 
europeo,  El Teatre  Lliure.
Cales son as Asociacións nas que 
participou á súa volta a Galicia?
Asociacións foron unhas cantas, a 
verdade, e aínda estamos aí. O pri-
meiro grupo que promovín foi Hi-
pócrita Teatro de Lugo, formado por 
alumnos da aula municipal do Con-
cello lucense, a cal dirixín dende o 

ano 2002 o 2010. A súa primeira ac-
tuación como grupo foi no San Xoán 
en Sarria, precisamente. Rebuldeira 
Teatro tamén deu os seus primeiros 
pasos comigo. Ao abrigo da aula de 
teatro municipal de Sarria, que se 
mal non lembro, iniciou os seus pa-
sos no 2009. Daquelas, o teatro en 
Sarria era algo máis ben residual, 
foron catro anos de crecemento ex-
ponencial.
Actuou en diversas series  de televi-
sión. Gústalle máis actuar para a cá-
mara ou para o público en directo?
Son formas distintas de traballar: a 
cámara está máis próxima a un, polo 
tanto cada cousa que fagas non es-
capa ao espectador por pequena 
que sexa. O teatro pide unha maior 
presenza do actor e todos os seus 
sensos. O que si penso é que un ac-
tor con formación teatral pode adap-
tarse máis rapidamente ao traballo 
cinematográfico que un actor de 
cámara poida facelo no teatro, sen 
unha mínima formación. Moitos dos 
actores do cine de agora teñen difi-
cultades á hora de falar, de vocalizar. 
Por que decidiu ir por libre?
Pois pola necesidade de dar saída a 
diversos proxectos persoais. Naquel 
primeiro momento, no ano 2010, 

puxémonos a traballar Iria Acevedo 
e máis eu nunha montaxe de Teatro 
para Bebés, unha peza que tivemos 
a oportunidade de mover por moi-
tos espazos teatrais de Galicia, así 
como no Culturgal en Pontevedra ou 
no Festival Internacional de Teatro 
para Bebés da Coruña. Os nenos des-
frutaban moito do espectáculo, pero 
se viras as caras dalgún pai ou nai…
Que actuacións teñen agora mesmo 
en activo?
Eu, como compañía profesional, 
como Teatro do Miolo, estou agora 
mesmo cunha peza de creación per-
soal: Saíndo do cerco, unha comedia 
existencialista de dous maiores, das 
súas necesidades, motivacións e de 
como viven o final da súas vidas. 
Precisamente, estiven no Vicedo e 
na casa da cultura de Sarria.  Logo, as 
compañías amadoras, nas que des-
envolvo a miña labor como director 
e, ás veces tamén como autor, pois 
nestas datas a tope ata fin de ano 
temos tres comedias. Con Lume Es-
cénico da Pontenova temos unha 
comedia de creación propia que leva 
por título Pontenova Fassion Wiii.
Co grupo Os Trocos Teatro de Castro 
de Rei seguiremos pola provincia ata 
rematar o ano coa montaxe Camping 

Gas. Con esta peza estamos conme-
morando o décimo aniversario da 
escola municipal de Castro de Rei e 
decidimos retomar esta obra, aínda 
que tiven que adaptala a un novo re-
parto.  Con Borguete Teatro de Vilal-
ba estaremos en decembro en varios 
concellos coa peza O Velorio. 
Actúa só na provincia de Lugo?
Coas compañías amadoras pola 
provincia de Lugo principalmen-
te, xa que son funcións dentro do 
circuíto amador da Deputación ou 
en xornadas de teatro municipal 
que organizamos entre os distintos 
concellos onde dirixo aulas forma-
tivas.
Por que é importante levar o teatro 
aos concellos da provincia?
O teatro é moi importante apoialo 
dende os concellos, pero tamén den-
de as administracións provinciais ou 
estatais: educación, sanidade, servi-
zos sociais. Cando estamos inmersos 
na práctica do xogo teatral, fomen-
tamos o noso crecemento afectivo e 
social, aumentamos a autoestima, a 
empatía cos demais, a creatividade 
e, coa memorización de textos, me-
lloramos a nosa capacidade cogniti-
va.  Eu sempre dixen que o teatro é 
mais importante que as matemáti-
cas. Evidentemente, é unha maneira 
de falar, pero para o desenvolvemen-
to do individuo o xogo teatral é bási-
co. O teatro tiña que ser obrigatorio 
no ensino público. O acto teatral, o 
feito de practicalo é, por si mesmo, 
terapéutico; pasar un por distintas e 
diversas situacións na práctica tea-
tral fai moitas veces que experien-

cias persoais pasadas que o mellor 
non foron ben resoltas, agora ao 
pasar por feitos similares nunha im-
provisación ou texto teatral, fan que 
moitas veces curemos o noso propio 
ser.  Eu falo disto, dende a propia ex-
periencia con alumnos que pasaron 
por situacións difíciles na súa vida e 
coa práctica do teatro atoparon un 
verdadeiro bálsamo. Xa tiven alum-
nos con asperxer, esquizofrenia, 
problemas condutuais, e o ben que 
fixo neles o teatro, foi moito. Eu dou 
obradoiros de carácter terapéutico 
no centro da Cruz Vermella con ra-

paces de dano cerebral. 
Que é o que máis lle gusta do tea-
tro?
A verdade é que fago moitas cousas 
e todas elas teñen o seu. Cando pre-
paro un deseño dunha iluminación 
nun espazo que ten as condicións e 
os equipamentos adecuados e ves 
que a consegues como a imaxina-
ches, é un pracer; ou cando escribes 
unha escena e xa a estás vendo cos 
actores que a van interpretar. 
Depende de para quen, igual non é 
moi agradable ver a un tipo partín-
dose de risa pola casa adiante ás tan-
tas da mañá mentres escribe unha 
escena.
Como actor, é moi gratificante cando 
sentes a enerxía do público, cando 
sentes que está do teu lado, que o 
que estás facendo chega a esa per-
soa que está aí sentada observando. 
Ten algún proxecto futuro en men-
te? 
Estou con adaptacións de obras para 
distintas aulas, nas que os ensaios 
darán comezo despois das festas de 
Nadal. A nivel de proxecto persoal, 
non estou escribindo nada neste 
momento, pero... a cabeza non para.

“O feito de practicar o acto teatral 
é, por si mesmo, terapéutico”
Guillermo Cancelo, director, actor e promotor de varias asociacións teatrais

“Moitos dos actores 
do cine de agora teñen 
dificultades á hora de 

falar, de vocalizar”
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sociedade

A Plataforma pola Defensa da Sani-
dade e Especialidades do Hula vén 
de facer público un escrito no que 
demanda á Xunta de Galicia unha 
atención completa xa que consi-
dera que o anuncio realizado polo 
concelleiro non é o que demanda-
ba este colecti vo.
“Alguén se cre que o conselleiro 
está a anunciar unha unidade de 
Ictus completa para Lugo e Ouren-
se ou anuncia un novo sucedáneo 
recortado, por iso volvémoslle a 
repeti r que loitaremos no tempo 
e se é preciso en período electo-
ral por unha unidade completa de 
ictus da cal unha vez máis facilita-
mos a composición requirida para 

Lugo”, din. Entre as demandas do 
servizo está un neurólogo de garda 
24 horas día, con presenza fí sica no 
Hula; un neuroradiólogo de garda 
24 horas día, con presenza fí sica 
para diagnósti co e tratamentos, 
que será tamén o responsable no 
caso de que despois de aplicados 
os tratamentos químicos para di-
solver o trombo e se non se logra o 
resultado ópti mo, será o profesio-
nal que acceda á arteria taponada 
e extraia o trombo.
Tamén solicitan un equipo de en-
fermaría, unha unidade de camas 
específi cas para ictus, unha dota-
ción de Monitorización Neurolóxi-
ca e un servizo de Rehabilitación .

A Plataforma sanitaria 
cre que o servizo do 
ictus non será completo

Novas Xeracións da cidade de Lugo 
segue aumentando o seu equipo de 
traballo. Así foi nomeada como coor-
dinadora xeral María Mouriz durante 
unha xuntanza na que parti ciparon 
a presidenta do PP da provincia e 
voceira municipal, Elena Candia, e a 
presidenta de NNXX Galicia, Nicole 
Grueira.
NNXX reforza así o seu comité direc-
ti vo local co nomeamento dunha ra-
paza do barrio da Milagrosa que os 
compañeiros da formación xuvenil 
defi nen como “humilde, traballa-
dora, preparada e, sobre todo, cun-
ha gran calidade humana”. Trátase 

dunha incorporación ao equipo que 
xa traballa pola mocidade lucense e 
que está “disposta a colaborar”.

María Mouriz foi nomeada a 
coordinadora de Novas Xeracións

A concelleira de Cultura, Turismo e 
Promoción da Lingua, Maite Ferrei-
ro, xunto coa concelleira de Parti ci-
pación asisti u á clausura da XVIII edi-
ción do Concurso de Tapas de Lugo 
no MIHL Maite Ferreiro e destacou 
“a importancia deste concurso para 
a cidade e para o turismo, así como 
para a hostalería local”, e fi xo fi ncapé 
na importancia do Concurso de Ta-
pas “para promocionar os produtos 
locais e o consumo de Km0”.
O XVIII Concurso de tapas pechou 
con máis de 40.000 tapas vendidas, 
o que supuxo unha facturación de 
máis de 200.000 euros para os es-
tablecementos parti cipantes. Maite 
Ferreiro destacou a “importancia 
deste certame na hostalería local e 

no comercio da cidade”, e agradeceu 
a todo o persoal da APEHL “a súa 
implicación ano a ano para que este 
concurso sexa un éxito”.
A edición 2023 do concurso de tapas 

de Lugo contou con 37 establece-
mentos de hostalaría parti cipantes 
distribuídos por toda a cidade O 
restaurante El Boni foi o gañador do 
certame.

Vendéronse máis de 40.000 tapas 
no concurso que gañou El Boni

O Goberno de Lara Méndez recibiu 
recentemente a confi rmación ofi cial 
da adhesión do Concello de Lugo ao 
Sistema de Alerta Temperá de Inter-
net (SAT-Inet) do Equipo de Resposta 
a Incidentes de Seguridade da Infor-
mación do Centro Criptolóxigo Na-
cional (CCN-CERT).
O Sistema de Alerta Temperá de In-
ternet (SAT-Inet) é un sistema des-
envolto polo CCN-CERT e que busca 
actuar antes de que se produza un 
incidente de seguridade ou, cando 
menos, detectalo nun primeiro mo-
mento e reducir o seu impacto e 
alcance. Este sistema permite a de-
tección rápida de incidentes.

O Concello adhírese 
ao Sistema de Alerta 
Temperá contra os 
ciberataques

Le Cordon Bleu publicou a lista dos 
mozos seleccionados que parti ci-
parán na XII edición do Premio Pro-
mesas da alta cociña. Entre todas 
as inscricións recibidas, a escola se-
leccionou un total de 50 estudan-
tes para acceder á seguinte fase do 
presti xioso certame nacional.
Os alumnos galegos seleccionados 
son: Jacobo Diz Gómez, do CIFP 
Paseo das Pontes da Coruña e Ale-
jandro Luis Pena Mouricio, do IES 
Sanxillao de Lugo, representarán a 
Galicia nesta fase do concurso.
Nesta segunda fase, os alumnos de 
cociña seleccionados procedentes 
de 28 escolas reparti das en 21 pro-

vincias de todo o territorio compe-
ti rán a través de videoreceitas por 
un dos 10 postos da fi nal. Andalu-
cía con 14 e a Comunidade Valen-
ciana, con 7 candidatos, son as co-
munidades autónomas con maior 
representación nesta edición.
O próximo paso será realizar unha 
vídeo receita de máximo 5 minu-
tos de duración, e con data límite 
de entrega o día 17 de xaneiro de 
2024. Os candidatos terán que 
realizala seguindo unhas pautas 
comúns marcadas por Lle Cordon 
Bleu, nas que todos os selecciona-
dos parten cunha base común de 
produtos.

Un estudante foi seleccionado 
para un premio de alta cociña
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Logrou un apoio no partido moi ele-
vado para ser candidato. Como se 
acolle esta situación?
A verdade é que si, ademais que o 
Partido Socialista é o único que fai 
verdadeiras primarias. Por tanto 
houbo ese primeiro momento no 
que todo o mundo podía presentar 
as súas candidaturas pero ao final a 
única que avanzou foi a miña, o cal 
quere dicir que tivo un respaldo do 
100% do partido. E isto é importan-
te, que haxa un partido unido en tor-
no a unha candidatura. Pero así des-
envólvese o proceso de primarias, 
outras veces hai máis candidaturas 
e hai máis votación, pero esta vez a 
única candidatura que saíu adiante 
foi a miña e ao final eu creo que é 

unha cuestión positiva que, despois 
dese proceso de primarias, pois haxa 
unha única candidatura que repre-
sente a todo o partido e que todo o 
partido está detrás dela.
O seu regreso á política é recente 
e xa ocupou cargos de relevancia, 
como delegado do Goberno e agora 
como deputado. Como foi esta ex-
periencia?
Foi moi pouco tempo (como dele-
gado) pero foi un tempo moi inten-
so tamén porque era un momento 
de fondos europeos, de poñer en 
marcha o plan de recuperación do 
Goberno. Foi sumar a unha expe-
riencia que tiña previamente no 
ámbito local durante oito anos e no 
ámbito provincial na Deputación. 
Polo tanto foi retomar outra área da 
Administración que se suma á que 
tiña no ámbito local e provincial. 
Pero durante os 8 anos anteriores 
que estiven fóra da política pois creo 
que tamén adquirín unha experien-
cia importante, como profesional 
autónomo, que non todos o poden 
dicir. Dos candidatos que vai haber á 
Xunta non todos poden dicir que pa-

saron por unha experiencia pública 
e privada, eu si a pasei e formoume, 
eu creo que ademais nese sentido 
fíxome máis completo. E agora pois 
esa experiencia que estou vivindo 
tamén no Congreso dos Deputados, 
pero xa previa ao que van ser unhas 
eleccións en Galicia. Eu creo que é 
unha experiencia moi útil, moi plural 
e eu creo que iso me fortalece e me 
enriquece.
Entón quédase coa pública?
Neste momento si, pero quero dicir 
que os dous candidatos, o do Partido 
Popular e o do Bloque Nacionalista 
galego, levan 20 anos metidos no 
Parlamento por unha razón ou por 
outra. Rueda leva 14 anos na Xunta, 
Ana Pontón creo que leva 20 anos 

no Parlamento e eu estes últimos 20 
anos combinei a experiencia pública 
cos últimos 8 anos como autónomo. 
Costou collerlle o ritmo á vida polí-
tica?
A verdade é que a min a política sem-
pre me apaixonou. Como sempre fi-
xen unha política de proximidade eu 
creo que iso o aprendín moi ben no 
mundo local, no Concello, pero prac-
tico igualmente esa política de proxi-
midade. De feito cando estiven eses 

meses de delegado pois eu creo que 
desde o primeiro momento puxen 
o pé en terra, pé a estar preto dos 
cidadáns e ver os proxectos, foi pou-
co traballo de despacho e moito de 
proximidade. E na miña vida privada 
seguín vivindo a política de forma in-
tensa, de forma próxima. Por tanto, 
eu creo que non foi difícil, porque o 
fago da forma na que máis me iden-
tifico, que é unha política próxima.
Foi designado para xestionar a in-
vestidura de Sánchez, despois de 
ser delegado, significa unha gran 
proximidade co presidente?
Eu creo que, e non é por falsa humil-
dade, realmente Pedro Sánchez é un 
home moi próximo a Galicia máis 
que o feito de que eu estea próxi-
mo a Pedro Sánchez, que é verdade, 
teño unha afinidade e unha proximi-
dade con el. Eu creo que neste caso 
Pedro Sánchez está máis próximo a 
Galicia que outra cousa e que vive 
moi intensamente as cuestións ga-
legas. Téñoo dito moitas veces, en 
clave de inversións e de apostas por 
Galicia, foi o Presidente máis galego 
de todos os que coñezo na democra-
cia, do PSOE e do PP.
Como ve a situación antes do come-
zo da campaña?
Eu creo que estamos xa tocando o 
cambio, fraguando a idea de que 
efectivamente Galicia ten que pa-
sar páxina do Partido Popular e que 
despois de 14 anos este é un Gober-
no esgotado, un Goberno que está 
presidido por unha persoa triste, 
cun proxecto triste de Galicia. En 
definitiva, eu creo que a xente que-
re algo máis, Galicia merece algo 
máis. Nesa liña o Partido Socialista 
vai xogar un papel importante, vai 
dirixir ese cambio que soamente se 
vai producir se o lidera o Partido So-
cialista. Ademais, estamos nesa liña, 
a xente ve ao Partido Socialista como 
ese partido que pode aglutinar, que 
pode responder positivamente a ese 

cambio e que ademais o lidere. Eu 
son tremendamente optimista, esa 
é a hipótese coa que traballo porque 
é a que percibo no día a día.
Falando da provincia de Lugo, que 
necesidades ten para ser abordadas 
dende o Goberno galego?
O Goberno galego ten unha materia 
pendente con Galicia, con Lugo en 
concreto, que é romper esa Galicia 
de dúas velocidades. É dicir, durante 
estes 14 anos o que se fixo foi abrir 
máis esa fenda entre Lugo e Ouren-
se co resto de Galicia. Galicia non 
funciona á mesma velocidade e en 
Lugo en concreto todos o sabemos. 
A cohesión territorial e social brilla 

pola súa ausencia, como as políti-
cas de envellecemento, os servizos 
sociais, a sanidade (cada vez máis 
distanciada dos cidadáns), con re-
sidencias modelo granxa que ten 
en marcha a Xunta de Galicia para 
as persoas maiores. Pero dende o 
punto de vista do Goberno galego 
quedan moitas infraestruturas por 
rematar, as conexións entre a parte 
interior de Lugo, e estoume referin-
do á conexión entre A Fonsagrada e 

Becerreá, esa parte interior está sen 
facer; a conexión da Mariña, o VAC 
da vía norte leva 14 anos sen facer-
se, non se remata a duplicidade de 
dobre ancho de autovía entre Lugo 
e Monforte que a ten que facer a 
Xunta de Galicia. A desconexións das 
infraestruturas é total, o desinterese 
é absoluto, coma en Lugo, onde leva 
20 anos sen facerse o Plan Paradai 
e non se desenvolve a Rolda Leste. 
En definitiva, en infraestruturas es-
tamos peor que nunca e cun depar-
tamento de Infraestruturas da Xunta 
de Galicia que mira para outro lado, 
o único que saben facer é poñerlle 
deberes aos demais, pero non facer 
os seus. Temos tamén unha aposta 
definitiva e unha revolución urxente 
no mundo do agro, no mundo fo-
restal e sobre todo da garantía para 
todos os gandeiros da estabilidade 
e do desenvolvemento enerxético, 
onde Lugo pode ser unha potencia e 
non o está sendo. En definitiva, Lugo 
ten que vencer fronte a esa des-
conexión que ten do resto do arco 
atlántico de Galicia e por iso esas 
apostas pola reindustralización que 
son comúns en Galicia, pero espe-
cialmente na provincia de Lugo son 
necesarias urxentemente.
Ve a Rueda máis débil que Feijóo á 
hora de loitar pola Xunta?
Eu véxoos débiles aos dous. Eu creo 
que Feijóo apostou, e ademais a 
debilidade marcouna el, dixo que ía 
gañar as eleccións, que ía ser presi-
dente do Goberno e a realidade é 
testana e os votos son testáns tamén 
e demostraron que non, que non ía  
ser o próximo presidente do Gober-
no. Polo tanto, el mesmo marcou a 
liña entre ganador e perdedor. Agora 
é un perdedor. Non hai nada de malo 
niso, é algo democrático, pero hai 
que asumilo e el aparece agora coma 
un perdedor. E eu creo que Rueda 
vai ser o seguinte perdedor porque 
efectivamente responde ao que che 
dicía antes, Rueda non é un desco-
ñecido, aínda que nalgúns sitios de 
Galicia non o coñecen, por iso agora 
está involucrado nunha carreira por-
que o coñezan. Pero logo de 14 anos 
de estar no Goberno como vicepre-
sidente, como man dereita de Feijóo 
tamén é responsable destes 14 anos. 
E estes 14 anos o que representan 

REUNIÓN COAS XUVENTUDES SOCIALISTAS EN LUGO

José Ramón Gómez Besteiro in-
terveu na apertura da escola de 
outono das Xuventudes Socialis-
tas de Galicia que tivo lugar na 
cidade amurallada. Na mesma, 
trataron os principais asuntos 
que preocupan á mocidade gale-
ga, como os problemas do trans-
porte, o difícil acceso á vivenda, 
as deficiencias da Universidade 
e a FP, así como a saúde mental 
e os trastornos aditivos.

“O Goberno galego ten pendente 
con Lugo romper a barreira da 
Galicia de dúas velocidades”
José Ramón Gómez Besteiro, deputado pola provincia, será o candidato á 
Presidencia da Xunta polo partido socialista nos próximos comicios

“Estamos xa tocando 
o cambio, fraguando 

a idea de que 
efectivamente Galicia 
ten que pasar páxina 
do Partido Popular”



11decembro 2023

agora é un proxecto esgotado, que 
confronta con todo o mundo. Polo 
tanto eu véxoos como perdedores 
aos dous, un xa o é e polo tanto non 
se pode presentar en Galicia como 
gañador e Rueda porque vai ser o 
perdedor. 
Aínda que non hai programa, pode 
avanzarnos cales serán os principais 
puntos da programación socialista?
Hai un primeiro que é o eixo da rein-
dustralización, esta é unha decisión 
dos socialistas tomada de acordo co 
Goberno do Estado pero tamén co 
Goberno de Europa. É dicir, hai que 
volver a reindustrializar os territorios 
e para Lugo e Galicia iso é funda-
mental. Somos un territorio enerxé-
tico toda Galicia, temos vento, te-
mos auga, en definitiva somos unha 
potencia de produción de enerxía. 
E iso vai vinculado a reindustralizar 
porque o que nós defendemos a 
diferenza doutros partidos é que a 
reindustralización ten que ir da man 
de onde se produce esa enerxía e 
por tanto se Galicia vai producir moi-
ta enerxía e está en predisposición 
de producila ten que recibir os be-
neficios da reindustralización. A nós 
vainos dar igual sempre e cando as 
industrias volvan outra vez para Gali-
cia, entendemos que ten que haber 
un prezo unitario da enerxía para to-
dos os españois, queremos romper 
España co prezo da enerxía? Pero si 
queremos que as industrias veñan 
para Galicia porque é xusto que es-

tean onde se produce esa enerxía 
que consume. Date conta que para 
unha industria máis do 50 % dos cus-
tes son custes enerxéticos. Por tanto 
se temos enerxía que producimos e 
a producimos barata, o lóxico é que 
veñan para aquí as industrias.
En segundo lugar, a cohesión terri-
torial e social, que vai relacionada 

coas infraestruturas, coas conexións, 
Galicia está desconectada e a Xunta 
en transporte público non fixo nada. 
Estamos agora cunha crise en trans-
porte público e unha desconexión da 
Galicia interior co resto. Crecemento 
intelixente é outra das dinámicas 
que temos que levar adiante, porque 
o Crecemento intelixente o que pro-
duce son máis empregos e mellor re-
munerados, que é o que queremos. 
Nós estamos educando a unha gran 
parte da mocidade e esa mocidade 
formada ten que saír fóra de Gali-
cia porque non ten oportunidades 
para ser contratada aquí no que se 
formou e por iso temos que loitar 

para ese crecemento intelixente. En 
Galicia vai haber unha aposta impor-
tante por esas novas tecnoloxías, a 
Axencia de Intelixencia Artificial. En 
definitiva temos todo o posible para 
xerar ese traballo pero sobre todo 
que sexan traballos ben remunera-
dos, que son os que atraen, para que 
esa xuventude non se vaia.
Hai que dar resposta a unha situa-
ción que é letal para Galicia que é 
o envellecemento da poboación. 
Con respostas máis modernas, máis 
eficaces, que vaian máis co sentir da 
vida das persoas maiores de agora 
que non das de fai 20 anos. Ese in-
greso nesas macrorresidencias que 
creo que non tratan adecuadamen-
te o fenómeno da vellez tal e como 
o estamos vivindo agora, senón 
dunha forma distinta, xerando ca-
pacidade de crear postos de traba-
llo e unha economía entorno a ese 
sector. E finalmente, hai unha apos-
ta pola dixitalización que é o que 
nos vai unir a todos máis, o que nos 
vai achegar a todos, máis alá das in-
fraestruturas viarias e ferroviarias. 
Hai que levar  ao 100% do territorio 
de Galicia esa vía que é a Internet, 
que é a dixitalización, que nos vai 
permitir tamén traballar en zonas 
que ata agora pensabamos que non 
podiamos traballar e levar o teletra-
ballo a zonas que nos vai permitir 
recuperar poboación. Estes son os 
eixos, onde non pode faltar efecti-
vamente a gandaría, a agricultura, o 
sector primario tan importante en 
Galicia e como non unha visión de 
Galicia cara ao mundo, cara ao ex-
terior, unha Galicia aberta. Creo que 
aí non desvelo nada cando o Partido 
Socialista se vai distinguir das outras 
forzas políticas por demostrar un 
proxecto mirando moitísimo máis 
cara fóra e sen esa tristura dos par-
tidos políticos en Galicia, do Partido 
Popular pero tamén do BNG, de mi-
rar cara dentro soamente. Nós te-
mos moito que ofrecer, pero tamén 
temos moito que recibir de fóra das 
nosas fronteiras e desa visión moi-
tas veces miope que remata en Pe-
drafita. Eu creo nunha Galicia máis 

moderna, máis aberta, máis prós-
pera que é a que vamos enfocar no 
noso programa electoral.
En caso dunha maioría relativa, po-
dería editarse un pacto co BNG?
Eu creo que si se produce ese cam-
bio é un cambio que vai liderar o Par-
tido Socialista e entorno a iso suma-

remos porque unha das virtudes que 
ten o Partido Socialista é que baixo 
un goberno progresista si é quen de 
aglutinar a máis partidos. Eu dicíao 
a primeira vez que falei no Congre-
so que rematei a miña intervención 
que foi para defender o galego, que 
nós somos capaces de acordar para 
avanzar, acordar sempre cando sexa 
para avanzar e prosperar. Aí vai estar 
o Partido Socialista e eu confío en 
que ese cambio se vai producir e o 
vai liderar o Partido Socialista por-
que si somos capaces de construír 
un proxecto progresista novo e dife-
rente do que está representando o 
Partido Popular. 

Que lle pode ofrecer o José Ramón 
Gómez Besteiro a Galicia? 
O que pretendo aportarlle a Galicia 
é que eu e o meu partido supoñan 
unha aposta de futuro para Galicia, 
unha aposta de futuro segura, unha 
aposta de futuro fiable, unha apos-
ta de futuro que sexa conciliadora, 
que non furgue nas diferenzas, se-
nón no que nos une. E sobre todo 
ofrecerlle unha aposta de futuro a 
Galicia sen complexos de ningún 
tipo, nin nacionalistas nin estatalis-
tas. Esa Galicia sen complexos é a 
que eu quero e espero aportar para 
Galicia.
Cre que haberá un adianto electo-
ral?
Eu creo que si, eu creo que ademais 
a situación de agora do Partido Po-
pular é de certo nerviosismo, estase 
falando de amnistía e de cousas que 
ao final a moita xente nin lle impor-
ta. A maioría da xente, eu non es-
coito falar diso, cando os problemas 
reais de como chega a fin de mes, 
de como está a cesta da compra, de 
como conseguimos traballo, de se a 
xente moza se vai ou non se vai, de 
que expectativas de futuro hai. Ao fi-
nal a xente fala do que realmente lle 
interesa, pero eu creo que si que vai 
haber un adianto electoral porque o 
PP está nervioso e efectivamente o 
PP ve que o cambio non é algo que 
perciba só o Partido Socialista, senón 
que o ve aí e vai intentar loitar contra 
iso. 

“Se temos enerxía 
que producimos 
e a producimos 

barata, o lóxico é que 
veñan para aquí as 

industrias”

“Temos moito que 
ofrecer e moito que 

recibir fóra das nosas 
fronteiras e desa 
visión miope que 

remata en Pedrafita”
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C    ada 3 de decembro, 
a UNESCO conmemo-
ra o Día Internacional 
das Persoas con Disca-
pacidade.  Querendo 

superar o enfoque médico-sanitario, 
o termo discapacidade substitúese 
na actualidade polo concepto de Di-
versidade Funcional, facendo fincapé 
non nos déficits senón nas capacida-
des da persoa.  Por iso, quero apro-
veitar para entrevistar a Adrián Vigo, 
compositor e vocalista con Parálise 
Cerebral.
Nado na Terra Chá (Begonte, 1988), 
sempre estivo moi vinculado a Lugo 
onde se formou e se deu a coñecer.
Que discapacidade tes?
Teño recoñecida unha discapacida-
de física do oitenta por cento como 
consecuencia dunha lesión cerebral 
sufrida durante o parto, deixándome 
secuelas na miña vista e na mobilida-
de, sobre todo no lado dereito, que 
está máis afectado que o esquerdo, 
tanto na perna como na man.
Sempre tiveches moi claro que a 
música era o teu?
Si, con só tres anos empecei a tocar 
o piano que lle regalaran ao meu ir-
mán para a súa primeira comuñón, 
ou mellor dito un órgano de oito oita-
vas, cun dedo da man esquerda.
Tes familiares que se dediquen á 
música e que che axudaron neste 
proceso de aprendizaxe?
Si, o meu avó era batería e trom-
bonista.  Foi el quen me ensinou as 
primeiras notas de solfeo.  O meu 
irmán tamén toca a guitarra e can-
ta.  Ten un grupo, “Berta Franklin”.  E 
ademais, sendo deseñador gráfico, é 
quen me fai as portadas dos discos, 
os carteis... E coma aprendín de for-

ma autodidacta, tocaba coas mans 
cruzadas.  Facía a melodía coa man 
esquerda e o acompañamento coa 
dereita.
Pero como tocas o piano se tes unha 
man afectada?
Cando toco cambio a dixitación, é 
dicir, se debo tocar cada nota cun 
dedo, en lugar de usar os dez, toco 
con tres da man dereita e cos cinco 
da esquerda.  Cambio a numeración 
dos dedos na técnica do piano.
Por que aprendiches de forma auto-
didacta?
Porque non fun ao conservatorio ata 
os 12 anos, idade na que me matri-
culei no de Vilalba.  Alí querían que 
aprendera a tocar o violín xa que non 
confiaban en que puidese manexar 
un instrumento como o piano pola 
miña falta de destreza nos dedos da 
man dereita.  Pero o violín non me 
gustaba e saín do conservatorio a 
metade do curso. Durante un tempo 
deixei a miña formación musical por-
que tiven que someterme a varias 
intervencións cirúrxicas. Ata que fun 
á Escola de Música do Concello de 
Rábade onde me ensinaron a tocar 
o piano moderno.  Despois fun ao 
de Guitiriz e, no ano 2008, asistín á 
escola privada de música “Aulos” 
onde coñecín ao meu mentor, o mes-
tre David Taboada, e con el comecei 
unha longa viaxe. Tamén destaco a 
axuda que me ofreceu a miña pro-
fesora de canto, Janet Salinas, do 
Centro de Ensino Musical Rossini de 
Lugo.
Profesor que tamén descubriu outra 
faceta en ti?
Si, ademais de tocar, David descubriu 
que eu compoñía cancións.  Mostrei-
lle unha das miñas composicións e 
gustoulle tanto que me pediu que a 
gravase.
Que canción era?
“O corazón dunha estrela”.  E así, 
empecei a compoñer máis e a gravar 

o meu primeiro disco en 2015: “Pro-
funda Amistad”.  Un disco feito moi 
artesanalmente sen outros músicos 
que non sexan os propios Adrián e 
David, pero que consegue vender 
máis de mil copias.
No segundo, “Reflejos”, buscamos un 
son máis profesional, xunto co pro-
dutor Xabier Vizcaíno e os arranxos 
do propio David Taboada.  Neste 
traballo contei coa colaboración da 
cantante Lucía Pérez, coa que gravei 
algúns dos temas e á que lle agrade-
zo moito a súa participación.
Á hora de compoñer, en que te ins-
piras?
Adoito inspirarme moito na natureza 
e cando quero moito a alguén adoi-
to dedicarlle unha canción. Son moi 
romántico, aínda que hai letras que 
fan referencia a pensamentos moi 
introspectivos sobre a amizade, a 
superación persoal ou o amor á ‘te-
rriña’.
E que estilo teñen as túas composi-

cións musicais?
O meu repertorio é moi variado: pop, 
rock, cancións galegas... e sobre todo 
baladas, aínda que estou empezan-
do cos sons latinos, como a bachata.
O pasado mes de xuño, saiu o teu 
último disco?
Si, “A estrela que me guía”, un disco 
dedicado a meu pai, falecido hai ca-
torce anos, e no que intento facer un 
recompilatorio dos meus vinte anos 
de traxectoria, acompañado unha 
vez máis por David Taboada, o seu 
produtor e profesor,  e unha banda 
composta por: Tania Capón ao violín;  
Charly López ao baixo; Borja García 
á batería e Álvaro Villamarín á trom-
peta.
A túa traxectoria foi un camiño de 
obstáculos?
Certo que non foi un camiño doado.  
Atopei múltiples negativas: desde o 
conservatorio, ata cando trataba de 
cantar as miñas cancións nunha or-
questra porque non daba unha ima-
xe axeitada.  Ter que sentarse é unha 
gran limitación para moitas delas.  
E tampouco lles podo botar unha 
man noutras cousas, como montar o 
escenario. Algún concello contratou-
me, ademais do meu. O de Lugo é o 
que máis me axudou.
Agora estás cantando en concer-
tos solidarios como foi o do 17 de 
novembro no Auditorio “Gustavo 
Freire”, colaborando coa asociación 
“Somos Contra o Cancro”, pero no 
futuro que che gustaría facer?
Agora estou cun produtor dominica-
no, Robert Frías, que tamén ten a súa 
propia academia, Estudio Música 
Lugo, que é tamén un estudo de gra-
vación. Para min non hai barreiras 
que non sexan as que eu me poña. E 
eu me propoño subir tres chanzos na 
miña carreira profesional: un, tocar 
nun gran auditorio da cidade da Co-
ruña; dous, actuar en Madrid, a que 
nunca fun;  e tres, gravar outro disco 
co pulo de alguén como Robert.

Fernanda Arrojo

Conversa con Adrián Vigo, músico con parálise cerebral
RECOMENDO LUGO

O PP de Lugo afirma que ao Gober-
no local “se lle acabaron as escusas” 
para tramitar a adhesión ao VioGén. 
No pleno deste mes presentan un 
rogo esixindo prazos para adhesión a 
este protocolo de protección ás víti-
mas de violencia de xénero.
Aurora Goás considera “unha irres-
ponsabilidade” que a cidade de Lugo 
sexa a única das sete grandes cida-
des galegas que aínda non se sumou 
a este programa de protección ás 
vítimas de violencia de xénero pro-
movido polo Ministerio do Interior 
no ano 2017.
A popular pregúntase “como pode 
ser que vaiamos para case 3 anos e 
sigamos no mesmo punto?” e, por 
ese motivo, pide explicacións no 
pleno dos motivos do atraso e que 
se dea un prazo definitivo para que 
Lugo se incorpore ao VioGén.

O PP pregunta cando 
se vai incluír Lugo no 
programa VioGén

O Concello de Lugo alerta dunha po-
sible estafa nos controis de auga. Va-
rios cidadáns se puxeron en contacto 
telefonicamente alertando de que 
“comerciais dunha compañía contra-
tada polo Concello” visitaron os seus 
domicilios para realizar tomas de 
mostras da auga de consumo dentro 
dos mesmos e tomar todo tipo de 
datos relativos ás persoas que resi-
den nas citadas vivendas.
Nin o Concello, nin a empresa Ges-
tagua son responsables desta cam-
paña. Os controis analíticos precep-
tivos lévanse a cabo de acordo coa 
normativa vixente por parte dunha 
empresa acreditada a tal fin e en 
ningún caso se toman mostras den-
tro de domicilios particulares, moito 
menos sen a debida acreditación”.

Alerta dunha posible 
estafa nos controis 
analíticos da auga
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O PP propón bonos de descontos 
para incenti var as compras no co-
mercio de proximidade. A concellei-
ra popular Cristi na Sanz pide apoiar 
ao comercio local cun programa de 
acción permanente que pivota so-
bre catro eixos e que servirá “para 
dinamizar o sector e fomentar o 
emprego local”. No plan de apoio ao 
comercio local os populares propo-
ñen establecer un programa de bo-
nos para consumir nos comercios de 
sempre de Lugo; en segundo lugar 
instan a poñer en marcha de axudas 
desti nadas ao relevo xeracional.
Os populares tamén queren que se 
ofrezan compensacións económicas 
ou bonifi cacións fi scais aos estable-
cementos prexudicados polas obras 
que se están desenvolvendo no cas-
co histórico e que acumulan retrasos 
o que causa prexuízos económicos 
importantes pola perda de clientela.

O PP de Lugo propón 
os bonos desconto 
para incenti var a 
compra local

A directora xeral de Persoas con 
Discapacidade, Begoña Abeijón, 
acompañada do delegado territorial 
da Xunta en Lugo, Javier Arias, fí xo-
lle entrega a ASPNAIS dun vehículo 
adaptado para que poidan mellorar 
os servizos e o transporte dos usua-
rios nos seus centros. Durante o acto 
explicou que esta furgoneta concé-
dese no marco da orde de axudas 
a enti dades sociais por valor de 3,6 
millóns de euros para a compra de 
vehículos.

A directora xeral concretou que fo-
ron preto de 80 as enti dades sociais 
de toda Galicia as que resultaron 
benefi ciadas desta orde de axudas 
e que puideron solicitar de forma 
anti cipada a subvención para a ad-
quisición do vehículo. Así mesmo, 
lembrou o compromiso do Goberno 
galego co tecido asociati vo para po-
ñer a disposición de todas as persoas 
con discapacidade e das súas fami-
lias os mellores servizos e presta-
cións.

Aspnais recibe da Xunta 
un vehículo adaptado

Estacionamentos Lucenses S.L., ti -
tular do aparcadoiro da rúa Ánxel 
Fole, e a Asociación Lugo Monu-
mental asinaron un convenio cuxo 
fi n últi mo é mellorar a accesibili-
dade ao centro histórico da cida-
de mediante a prácti ca de regalar 
horas de aparcamento aos clientes 
dos establecementos asociados.
Para a Asociación é vital “mellorar 
as posibilidades de que os estable-
cementos poidan ofrecer horas aos 
seus clientes por unha determina-
da compra mínima (que cada local 
fi xará de acordo aos seus propios 
criterios) e así vencer as posibles 
reti cencias que os lucenses poidan 
ter para acudir ao centro histórico”.
“Cabe destacar que este convenio 
asinouse co aparcadoiro máis am-

plo, máis cómodo e con mellores 
accesos do recinto amurallado e a 
Asociación agradece a Estaciona-
mentos Lucenses a súa vontade de 
colaborar co tecido empresarial do 
centro histórico”, subliñan.
Esta primeira experiencia conta-
rá coa parti cipación dun mínimo 
de 25 locais que, para a próxima 
campaña do Nadal, entregarán aos 
clientes que estacionen no aparca-
mento da rúa Ánxel Fole os vales 
de aparcamento que consideren 
convenientes aplicando as súas 
propias políti cas comerciais.
Os vales son acumulables, polo que 
unha persoa que faga as súas com-
pras en varios establecementos ad-
heridos á campaña poderán obter 
non unha, senón varias horas.

Os comercios ofrecerán 
vales de aparcadoiro de 
balde aos seus clientes

O presidente da Deputación de Lugo, 
José Tomé Roca, asinou no Pazo de 
San Marcos co reitor da Universi-
dade de Santi ago de Compostela, 
Antonio López Díaz, un convenio de 
colaboración a través do que a ins-
ti tución provincial achega 370.500 
euros á USC para seguir potenciando 
o Campus de Lugo.
Un acordo que, en palabras do 
mandatario provincial, “servirá para 
impulsar a excelencia formati va do 
Campus e para afi anzar o carácter 
universitario da nosa provincia” con 
“acti vidades de investi gación e trans-
ferencia de coñecemento, accións 
que poñen en valor os nosos recur-
sos naturais e medioambientais, a 
potenciación do galego como lingua 
da comunicación e da divulgación 
cientí fi ca, ou a mellora das infraes-
truturas universitarias”.
Neste senti do, o presidente concre-
tou que no acordo contémplanse 
unha parti da de case 135.000€ para 
a redacción do proxecto básico e de 
execución da nova Facultade de For-
mación do Profesorado, que se le-
vantará en terreos que tamén cedeu 
gratuitamente a Deputación de Lugo 
o ano pasado. Son 7.500 m2 nunha 
parcela situada ao carón da Faculta-
de de Humanidades.
Subliñou José Tomé que o convenio 
é unha “das numerosas liñas de co-
laboración que mantemos coa Uni-
versidade de Santi ago, que no seu 
conxunto supera amplamente o mi-
llón de euros ao ano, e que nos sitúa 
como a Deputación de España que 
máis recursos económicos achega ás 

universidades públicas”.
José Tomé mostrou a súa preocu-
pación pola polémica xurdida nos 
últi mos días en torno ás ti tulacións 
do Campus, e, con contundencia, 
adverti u que “a Deputación de Lugo 
estará moi vixiante na defensa prác-
ti ca do Campus Terra”, vinculando a 
conti nuidade do convenio asinado  
a que se manteñan as ti tulacións. 
Así mesmo, o Goberno provincial 
levou unha iniciati va ao Pleno, que 
foi aprobada, para reivindicar a per-
manencia de graos “emblemáti cos” 
do Campus.

GRUPO DE TRABALLO. O goberno 
da Universidade acordou a confor-
mación dun grupo de traballo co 
obxecti vo de elaborar unha proposta 
integral de ti tulacións para a escola. 
Este grupo estará conformado por 
membros do goberno da insti tución, 
da dirección da escola, así como do 
Campus Terra.
Esta proposta de actuación xorde 
como resposta a unha situación 
de incerteza sufrida na últi ma dé-
cada, logo da entrada en vigor do 

decreto autonómico 222/2011 que 
regula as ensinanzas universitarias 
ofi ciais no ámbito da Comunidade 
Autónoma de Galicia. Este contex-
to normati vo, afectado de xeito 
directo polas previsións conti das 
no Plan de Financiamento, impón 
condicionantes específi cos para as 
ti tulacións dos campus periféricos, 
obrigando a unha reformulación 
individual da oferta e impedindo, 
en moitas ocasións, unha refl exión 
sosegada que evite tomar deci-
sións precipitadas considerando 
que a opción interuniversitaria sig-
nifi ca opti mizar a oferta en todos 
os casos cando algunhas das últi -
mas experiencias de implantación 
non o demostran así.
Acordaron a revisión do actual mapa 
de ti tulacións (tanto tí tulos existen-
tes como propostas de novos graos 
e mestrados) co obxecti vo de poder 
propoñer esta refl exión integral e 
dar unha resposta adecuada a unha 
situación que afecta non só ao ám-
bito formati vo, docente e investi ga-
dor, senón a campo galego no seu 
conxunto.

A Deputación achega 370.500 
euros á USC pero con condicións

SOCIEDADE MICOLÓXICA

A Sociedade Micolóxica Lucus entregou o seu premio Cogomelo Lucus 
2023, no transcurso dun acto de confraternidade. Recibiron o Cogome-
lo Lucus 2023 José Ramón Pato Vicente ex aequo con Jorge Santoro de 
Membiela, “como acti vos membros no desenvolvemento de históricas 
asociacións micolóxicas galegas, polo seu compromiso na difusión e 
avance do coñecemento micolóxico”.
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A Mesa de Negociación do Con-
cello de Lugo vén de aprobar, por 
unanimidade das forzas presentes 
na mesma (CC.OO, CSIF, CIG, UXT 
e SPPLB, esta últi ma sen dereito a 
voto), as bases xerais que rexerán 
as Ofertas de Emprego Público.
Así o anunciou o responsable da 
área de Persoal, Pablo Permuy 
quen sinalou que “a excepción do 
sindicato AFI -USO, que se desmar-
cou deste proceso dende o inicio a 
pesar de que o obxecto da reunión 
non gardaba relación coas reivindi-
cacións que esgrimía o colecti vo, 
o resto da representación do per-
soal municipal avala o documen-
to acadado no que, entre outros 
aspectos, se recollen os conti dos 
mínimos que deben fi gurar nas di-
ferentes probas, as súas modalida-
des e desenvolvemento, o sistema 
selecti vo, os requisitos a cumprir 
polos aspirantes e as materias”.
O acordo chegou despois de dúas 

xornadas de debate, “para acadar 
un documento amplo, moi com-
pleto e colaborati vo que será, sen 
dúbida, unha ferramenta de gran 
uti lidade á hora de afrontar a co-
bertura das prazas recollidas nas 
OEP’s e de dotar de recursos hu-
manos á Administración local na 
procura dunha maior efi ciencia da 
Insti tución de cara á cidadanía”, 
sosti vo o edil.
O obxecto destas bases xerais é a 
regulación do procedemento xeral 
para o acceso en propiedade ás 
prazas vacantes de funcionarios 
de carreira e persoal laboral, tanto 
en quenda libre como de promo-
ción interna que están incluídas 
nas ofertas de emprego público do 
Concello a razón de 26 prazas den-
tro da OEP de 2021 (18 en quenda 
libre e 8 por promoción interna) e 
35 na de 2022 (32 de promoción 
libre e 3 de promoción interna), 
mentres se elabora a de 2023.

O Concello presenta as 
bases para as ofertas 
de emprego público

Un taller de artesanía, outro de 
deseño e confección de traxes de 
noiva, un laboratorio de análise 
de augas, un estudo de uñas, unha 
tenda de produtos personalizados 
e un establecemento especializado 
en bicicletas ocuparán os seis locais 
comerciais de ti tularidade pública 
en réxime de alugueiro, cunhas con-
dicións moi vantaxosas, no viveiro 
municipal da Tinería. Trátase da se-
gunda edición desta iniciati va, posta 
en marcha por primeira vez no 2018.

O viveiro da Tinería renóvase

Cando nace e que é Salvati erra 
Avogados?
O Despacho de avogados Salva-
ti erra nace no 2007, especializado 
na prestación de servizos tanto 
a empresas como a parti culares. 
Temos experiencia en varias áreas 
do dereito polo que prestamos 
un servizo integral a cada un dos 
nosos clientes. Somos capaces de 
ofrecer solución aos problemas 
xurídicos, dúbidas ou consultas 
que os nosos clientes nos expo-

ñen, dunha forma rápida, econó-
mica e efi caz.
Onde podemos atopalos?
A nosa sede principal está en 
Lugo, en San Roque 14-20, no en-
tresollado pero contamos tamén 
con despachos na Mariña situa-
dos en Foz e Viveiro.
Que servizos ofrecen?
Traballamos tanto dereito laboral 
como de familia ou contencioso 
administrati vo. Tamén ao longo 
da nosa traxectoria profesional re-

solvemos con éxito a anulación e a 
recuperación de investi mentos en 
produtos bancarios; especializá-
monos nas novas áreas do dereito 
como é o caso do dereito banca-
rio. Esta especialidade ocúpase 
das normal xurídicas que regulan 
ás insti tucións de crédito e as súas 
operacións, así como ao conxunto 
de relacións que manteñen cos 
usuarios de banca e dos seus ser-
vizos.
Dentro do dereito bancario, con-
tan con algunha especialización?
No ámbito do dereito bancario ac-
tualmente estamos especializados 
na xesti ón da devolución dos gas-
tos hipotecarias.
Quen se pode acoller a esta recla-
mación dos gastos hipotecarios?
Todas aquelas persoas que adqui-
riran un inmoble como vivenda 
antes do ano 2019 poden recla-
mar estes gastos hipotecarios.
Que ti po de gastos son os que se 
poden reclamar?
Dentro dos gastos hipotecarios 
que se poden reclamar atópanse 
aqueles derivados da taxación, 
xestoría, pago da notaría e rexistro 

da propiedade que os parti culares 
ti veron que pagar cando fi rma-
ron a hipoteca e que a enti dade 
bancaria debe devolver. Ademais 
dos gastos hipotecarios o banco 
está obrigado a pagar os intereses 
correspondentes, independente-
mente do tempo transcorrido.

Existe un prazo concreto para 
realizar esta devolución?
Si, o prazo para que as persoas 
interesadas reclamen os gastos 
hipotecarios remata en xaneiro do 
vindeiro ano, 2024. Por iso é moi 
importante comezar os trámites 

canto antes. Dende Salvati erra 
Avogados axudamos e facilitamos 
todos os trámites e solventamos 
calquera dúbida que poda apare-
cer durante o proceso. No caso 
de non atopar a documentación 
necesaria contamos con diferen-
tes opcións para conseguila e axu-
damos a todos os nosos cliente a 
reunila.
Pódense reclamar os gastos de 
máis dunha hipoteca?
Si, tanto se a hipoteca se consti -
tuíu sobre unha vivenda habitual 
como sobre outro ti po de residen-
cias non importa, os clientes es-
tán no seu dereito de reclamar os 
gastos de todas e cada unha das 
hipotecas que teña.
E si xa se cancelou a hipoteca?
Neste caso a cancelación non 
afecta xa que a cláusula é nula, 
polo que no hai prescrición para 
solicitar a súa nulidade e o único 
necesario sería acreditar os gastos 
que houbo cando se consti tuíu a 
hipoteca.

“O prazo para reclamar os gastos 
hipotecarios remata en xaneiro”
Salvati erra Avogados é un despacho en Lugo especializado en dereito 
bancario, concretamente na xesti ón da devolución dos gastos hipotecarios

“Todas as persoas que 
adquiriran un inmoble 

como vivenda antes 
do 2019 poden 

reclamar os  gastos 
hipotecarios”
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A conselleira de Infraestruturas e 
Mobilidade, Ethel Vázquez, salientou 
a licitación por 20 millóns de euros 
das obras da estación intermodal 
de Lugo, que cualifi cou como un 
“proxecto agridoce” que precisa dun 
reforzo dos servizos estatais para 
que a cidade se incorpore, tamén, 
“ao mapa da alta velocidade ferro-
viaria”.
Vázquez Mourelle, acompañada 
do delegado territorial da Xunta 
en Lugo, Javier Arias, presentou o 
proxecto da nova estación de au-
tobuses e do aparcadoiro subte-
rráneo coincidindo coa licitación 
das obras, que xa está recollida na 
Plataforma de Contratos Públicos 
de Galicia.
A conselleira subliñou que a Xunta 
dá o paso defi niti vo para construír a 
estación intermodal de Lugo, como 
gran centro de transporte público no 
que sexa posible pasar do autobús 
ao tren en apenas 2 minutos, desde 
unhas instalacións modernas e acce-
sibles, dotadas, ademais, dun gran 
aparcadoiro subterráneo.
Ethel Vázquez avanzou que a inten-
ción da Xunta é iniciar as obras a vin-

deira primavera, construíndo unha 
nova terminal de autobuses integra-
da na estación de ferrocarril, cun to-
tal de 23 dársenas -18 para viaxes e 5 
de regulación- e un edifi cio de servi-
zos aos viaxeiros á mesma cota, pre-
parada para albergar uns 620.000 
viaxeiros cada ano.
Explicou que o Goberno galego asu-
me, tamén, o compromiso de cons-
truír un aparcadoiro subterráneo 
con 240 prazas, 8 delas para persoas 
con mobilidade reducida, que res-
ponden a unha necesidade da esta-
ción de ferrocarril e da propia cida-
de. O aparcadoiro ten un orzamento 

de 11,4 millóns, dos cales a Xunta 
achega 4,3, un esforzo que segundo 
apuntou a conselleira se suma ao 
que xa leva implícito a contratación 
das obras por case 20 millóns, e que 
sumando ás asistencias técnicas, ele-
va o investi mento a practi camente 
21 millóns de euros.
Deste xeito, tal e como lembrou 
Ethel Vázquez, facilitouse tamén o 
fi nanciamento da intermodal: cunha 
achega autonómica de 12,8 M€, in-
crementando un 50 % máis do que 
correspondería por competencias 
en autobuses.
A intermodal de Lugo complétase 

cos traballos na estación de ferroca-
rril, que inclúe un novo edifi cio e un 
paso inferior e a integración urbana, 
a construción dun novo paso de ci-
dade, un paso inferior peonil entre 
o centro urbano e o parque Sagrado 
Corazón, que conectará ambos os 
lados das vías vertebrando a cidade.
Segundo informou Ethel Vázquez, as 
empresas interesadas no contrato 
que se licitou hoxe teñen ata o vin-
deiro 10 de xaneiro para presentar 
as súas ofertas a estas obras, que 
teñen un prazo de execución de 25 
meses.
A conselleira asegurou que a Xunta 
cumprirá o seu compromiso de crear 
un intercambiador de transporte pú-
blico no espazo da actual estación, 
así como de traballar para que siga a 
ser un centro de acti vidade social e 
comercial.
A ti tular de Infraestruturas e Mobi-
lidade engadiu, ademais, o deber 
de traballar xuntos na defensa dun 
reforzo dos servizos ferroviarios que 
lle dea auténti co senti do á constru-
ción da estación intermodal e ao 
gran esforzo investi dor que leva 
aparellado.

As obras da nova estación de autobuses 
intermodal darán comezo na primavera

O Goberno de Lugo reclamará á 
Xunta de Galicia que efectúe os 
investi mentos necesarios no co-
lexio da Ponte. Nunha xuntanza 
da Comisión de Infraestruturas, 
na que o grupo do Parti do Popu-
lar reclamou unha serie de actua-
cións no centro, “que requiren 
de investi mentos, e polo tanto 
corresponden á Xunta”, explicou 
o concelleiro de Infraestruturas, 
Alexandre Penas.
O concelleiro de Infraestrutu-
ras explicou que “no caso dos 
colexios públicos, o Concello de 
Lugo é responsable das pequenas 
actuacións de mantemento, mais 
os investi mentos e as melloras das 
instalacións corresponden á Xunta 
de Galicia”.
O Goberno de Lugo trasladará 
as actuacións necesarias neste 
centro para garanti r as mellores 
condicións para o estudantado e 
o profesorado. Alexandre Penas 
declarou que “agardamos que 
o PP de Lugo reclame tamén ao 
Goberno Galego que execute es-
tas actuacións no menor prazo de 
tempo posible”.

O Goberno de Lugo 
reclama á Xunta 
investi mentos  para 
o colexio da Ponte

As familias do Casti ñeiro dispoñen 
xa dunha renovada área infanti l, 
con rocódromo e ti rolesa. O parque, 
que incrementou a súa superfi cie en 
250m2, conta con elementos inclusi-
vos, tamén para nenos e nenas con 
trastorno de espectro auti sta.
O recinto contempla, ademais, es-
pazos para a convivencia interxera-
cional entre os que fi gura a área de 
pícnic, respectando as demandas 
das familias.
Nas novas instalacións os máis pe-
quenos poderán gozar de tres xogos 
principais, entre eles dúas torres di-

ferenciadas por idades, unha para os 
pequenos e pequenas de ata 5 anos 
e outra segunda pensada para o goce 
de nenos e nenas de ata 12 anos, así 
como un rocódromo e unha ti rolesa, 
esta últi ma a peti ción dos usuarios. 
Ademais, estes xogos son inclusivos, 
para permiti r a socialización pero ta-
mén adaptados para nenos e nenas 
con disti ntas capacidades. Incluíron-
se, así mesmo, elementos de aba-
lo para uso individual e grupal, así 
como asentos xiratorios con deseño 
especial para crianzas con trastorno 
do espectro auti sta.

Abre no Casti ñeiro a 
nova área infanti l

O Concello anunciou a posta a dis-
posición da veciñanza de tres novas 
instalacións deporti vas na contorna 
de San Fiz. Na actualidade este espa-
zo, que no ordenamento municipal 
urbanísti co prevese como solo do-
tacional, conta cun campo de rugby 
e outro de fútbol que serán acondi-
cionados por parte do Goberno local 
para que poidan acoller a prácti ca 
deporti va. Ademais, existe un tercei-
ro espazo no que a concellería de 
Deportes plantexa habilitar un cam-
po de Béisbol e Soft ball.
“Este proxecto está a desenvolverse 
en contacto permanente co tecido 
deporti vo da cidade, neste caso, cos 
clubs das disciplinas implicadas na 
instalación de rugby e na futura de 
béisbol. Ademais, o campo de fútbol 
será habilitado para a prácti ca de 
fútbol sete, dese xeito contribuímos 
a cubrir a alta demanda que existe 
na nosa cidade para acoller parti dos 
desta disciplina debido ao elevado 
número de equipos e categorías 
existentes”, asegurou Bustos.
Explicou que o primeiro será dotar 
de infraestrutura sanitaria aos cam-
pos para a correcta prácti ca deporti -
va e fomentar o bo uso dos recintos.

O Concello creará en 
San Fiz tres novos 
espazos deporti vos

O total do Plan Xeral de Ordena-
ción Municipal de Lugo entrou en 
vigor, tras un longo e farragoso 
procedemento de tramitación ad-
ministrati va.
A alcaldesa de Lugo, Lara Méndez, 
anunciaba a exposición pública do 
texto no Boletí n Ofi cial da Provin-
cia. “É, por tanto un día histórico 
para o municipio, que suporá un 
antes e un despois para o noso 
crecemento racional e sustentable 
porque, por fi n, permiti rá o desen-
volvemento de todo ese chan que 
arrastraba máis dunha década de 
incertezas administrati vas, frean-
do o aproveitamento do territorio, 
dunha forma moi signifi cati va no 
ámbito rural, pero tamén coartan-
do a súa expansión industrial”, su-
bliñou a rexedora.
“Finaliza así a ordenación urbanís-
ti ca da totalidade do ámbito terri-
torial de Lugo que non fora obxecto 
de aprobación en 2011 (un total de 
70 núcleos rurais das parroquias 
de Teixeiro, Mazoi, Santa María de 
Muxa, San Salvador de Muxa, San 
Pedro de Muxa, Tirimol, Ombreiro, 

Vilachá de Mera, Adai, Pedreda, 
Santa María de Bóveda, Alta, Alto, 
Piúgos, Esperante, San André de 
Castro, Coeo, Coeses, Lamas, Mera 
e Piñeiro) o que permiti rá, só no ru-
ral, o desenvolvemento de 915.000 
m2 de solo urbanizable delimitado 
e doutros 985.000 m2 de chan ur-
banizable delimitado periurbano 
cunha capacidade de uso residen-
cial para 7.750 vivendas, das que 
un 35% serán públicas”, engadiu 
Lara Méndez.

OFICINA. O Concello puxo en mar-
cha un servizo de atención técnica 
desti nado a resolver todas as dúbi-
das que a cidadanía teña con rela-
ción ao Plan Xeral de Ordenación 
Municipal. O servizo dispensarase 
os martes, en horario de 9.30 a 
11.30 horas.
As persoas interesadas en realizar 
calquera consulta sobre o planea-
mento local poderán concertar 
previamente a súa cita a través do 
teléfono 982 297 317 e recibirán 
un asesoramento específi co sobre 
aqueles aspectos do documento.

O Plan Xeral entra en 
vigor logo de dez anos
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O tenente Alcalde do Concello de 
Lugo, Rubén Arroxo, e o concelleiro 
Alexandre Penas, responsable de 
Infraestruturas Urbanas, visitaron 
o barrio de Recatelo, onde están a 
avanzar os traballos da segunda fase 
da renovación integral da rúa Isaac 
Díaz Pardo, nos que o Goberno de 
Lugo inviste 102.767,31 euros.
Alexandre Penas explicou que “avan-
zamos coa renovación integral de 
Recatelo, completando a zona peonil 
que comunica o centro da cidade co 
Parque de Rosalía, e mellorando as 
instalacións públicas e a calidade de 
vida das veciñas e veciños”. As obras 
que se están a executar e que dura-
rán tres meses consisten no segundo 
treito da obra, situada entre as rúas 
Avelino Pousa Antelo e Cidade de 
Viveiro, “un treito que por cuesti óns 
orzamentarias non puido incluírse 
na primeira fase das obras”, explicou 
o concelleiro de Infraestruturas.
Así, estase a renovar o saneamento 

e a recollida de augas pluviais, ade-
mais das instalacións de alumeado 
e telecomunicacións, e a nova pa-
vimentación dará conti nuidade aos 
treitos xa peonalizados na primeira 
fase, e instalarase tamén novo alu-
meado público.
Penas lembrou tamén que a Tenen-
cia de Alcaldía conti nuará nos vindei-
ros meses realizando actuacións no 

barrio, como a renovación do Carril 
dos Loureiros, tal e como se acor-
dou coa veciñanz, onde se habilita-
rá unha plataforma única “que nun 
futuro poderá ser peonil”, ademais 
da renovación do muro de Frei Plá-
cido Rei Lemos, que foi apuntalado 
a fi nais do ano pasado, e do que se 
realizará unha actuación integral de 
renovación.

Conti núa en Recatelo o proceso 
de peonalización cunha nova fase

ESTADO DAS OBRAS DO CENTRO

O concello de Lugo acolleu unha se-
sión plenaria extraordinaria solicita-
da polo PP para tratar o tema das 
obras do centro histórico.
Durante o mesmo o Concello deu 
conta do estado das obras actuais, 
comezando pola zona da porta da 
Muralla, Bispo Odoario e praza de 
Ferrol. A previsión é conti nuar pola 
rúa Montevideo desde Ramón y 
Cajal cara a Rúa N
ova unha vez que estea formigona-
do o anaco que falta diante do hos-
pital Quirón e que se poida permiti r 
o paso de vehículos por encima 
para dar acceso ao hospital, ao IES 
Xoán Montes e ao aparcadoiro de 
Vía Romana desde Bispo Odoario.
Á vez, conti nuarase co recheo e ca-
nalizacións de Quiroga Ballesteros e 
Amor Meilán, así como as escava-
cións, canalizacións e recheo da rúa 
Ramón y Cajal en dúas metades.

PRAZA DE FERROL.  Conti nuarase 
co formigonado no carril de San 
Fernando no que se está traba-
llando, para posteriormente poder 
pavimentar. En principio, salvo que 
resulte imprescindible ou altamen-
te conveniente por xurdir algún 
condicionante durante a execución, 
non se prevé cortar a porta de San 
Fernando para dar saída ao tráfi co 
de vehículos.
Unha vez fi nalizada a colocación 
de pavimento na Praza Ferrol (zona 
diante de Caixa Bank e entrada-
saída do aparcadoiro municipal), 
poderase desviar o tráfi co por esta 
zona recentemente executada para 
saír por San Fernando e poder así 
pechar ao tráfi co na zona compren-
dida entre o cuartel de San Fernan-
do e a Igrexa de San Froilán co fi n 
de poder realizar as demolicións 
que faltan nesa zona, acometer ser-
vizos e pavimentar.
Prevese abrir a Porta Falsa, de tráfi -
co peonil, nos próximos días, unha 
vez que se reti re o bypass de auga 

que se puxo de maneira provisio-
nal.

PRAZA DE SANTO DOMINGO E 
RÚA TEATRO. Comezouse co carril 
de subida de Teatro (Fase 1), pero 
foi necesario resolver certas cues-
ti óns como a aparición duns restos 
arqueolóxicos na zona superior da 
rúa Teatro, o redimensionamento 
da cimentación dos farois, a co-
nexión dalgunhas acometi das e a 
confi rmación do trazado dalgunhas 
canalizacións de compañías priva-
das, debido ás limitacións existen-
tes polas cotas dos diferentes servi-
zos e o reducido espazo de traballo.
Para poder avanzar mentres se re-
solvían estas cuesti óns, a empresa 
construtora propuxo ao Concello e 
á dirección de obra comezar a de-
moler nunha zona correspondente 
á Fase 3, por diante do restaurante 
Goiko e de Calzedonia, o que foi 
aceptado e está nestes momentos 
en execución (demolición realizada 
e canalizacións en marcha).
Igualmente o contrati sta propuxo 
ao Concello a posiblidade de co-
mezar, de forma complementaria 
e en paralelo aos tallos abertos, a 
realizar a demolición e canaliza-
cións nun carril e beirarrúa do tra-
mo comprendido entre Armañá e 
Raíña, deixando un carril de paso. O 
Concello está a elaborar o Plan de 
Tráfi co correspondente.
O proxecto contempla a realiza-
ción dun estudo estrutural do for-
xado do aparcadoiro existente en 
Santo Domingo para determinar a 
capacidade portante do mesmo, 
co obxecti vo de verifi car se pode 
soportar a circulación de vehículos 
prevista. O calculista informou que 
o estudo preliminar non é concluín-
te e foi necesario realizar unha nova 
toma de mostras recentemente, 
polo que se está á espera de recibir 
o estudo determinante.

CORREOS. Xa volveu ao seu lugar a fi gura do carteiro na fachada do edi-
fi cio de Correos da rúa San Pedro. Trátase dunha fi gura emblemáti ca para a 
cidade amurallada, símbolo cultural lucense dende hai anos e unha das máis 
representati vas para os turistas, que acudían ao lugar para ver como a fi gura 
saía a dar as horas ao ritmo da súa corneta.

A Asociación de Veciños da Milagro-
sa de Lugo fi xo chegar ao Concello 
unha serie de demandas baseadas 
en queixas veciñais con moti vo da 
falta dun paso de peóns na inter-
sección da avenida da Coruña coa 
rúa Río Narla, no cruzamento que 
vai cara á Avenida Reverendo José 
Fernández. Tamén os veciños da rúa 
Río Cabe pediron un paso de peóns 
na devandita rúa á altura do número 
20, dado que nesa rúa só existe un 
paso de peóns no cruzamento coa 
rúa Perpetuo Socorro e outro coa 
Rúa San Lorenzo.

A veciñanza da 
Milagrosa solicita 
dous pasos de peóns
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Comezou a funcionar o PAC no 
novo centro da Residencia para 
atender todas as urxencias ex-
trahospitalarias.
O servizo non suporá máis que un 
cambio de situación e instalacións, 
xa que manterá o seu horario ha-
bitual de 15.00 horas a 8.00 horas 
de luns a venres. As fi ns de semana 
comezará o servizo ás 15.00 horas 
do sábado para prestarse de forma 
ininterrompida ata as 8.00 horas do 
luns.
Os sábados pola mañá, o PAC fun-
cionará de novo no centro de saúde 
de Fingoi, que co cambio de hoxe 
recupera a súa fórmula orixinal de 
centro de saúde convencional.
O novo PAC forma parte do CIS, o 
complexo dotacional, que abrirá 
paulati namente os seus servizos 
nas próximas semanas. Este en 

parti cular terá o seu acceso pola 
fachada traseira do edifi cio que 
antes era o Materno, pola rúa Se-
rra de Outes. O próximo en abrir 
podería ser o centro de saúde, 
durante o mes de decembro, que 
tamén será o encargado de abrir 
o servizo de PAC os sábados pola 
mañá.

Abriu o PAC nas novas 
instalacións da Residencia

A alcaldesa de Lugo, Lara Méndez e 
o presidente da Xunta, Alfonso Rue-
da, reuníronse na sede da Xunta. O 
mandatario galego reafi rmou nesta 
sesión o seu compromiso coa me-
llora das infraestruturas da cidade 
de Lugo, no ámbito de competencia 
autonómica, e solicitou ao Conce-
llo colaboración á hora de tramitar 
proxectos conxuntos.
Rueda cualifi cou a reunión de “cor-
dial” e considerou positi vo que a 
Administración autonómica e a lo-
cal poidan sentarse para abordar 
conxuntamente asuntos de interese 
para os lucenses como as infraes-
truturas, a vivenda, a sanidade ou 
os equipamentos deporti vos e cul-
turais.
No ámbito das infraestruturas, o 
presidente reafi rmou o compromiso 
do Goberno galego coa cidade amu-
rallada, que se refl icte en iniciati vas 
como a estación intermodal ou a rol-
da leste. Sobre a primeira, precisou 
que está previsto licitar en cuesti óns 
de días a estación de bus, para a que 
hai reservada unha parti da de 5,75 
millóns de euros nos orzamentos do 
próximo ano, ao mesmo tempo que 
fi xo referencia á achega autonómica 

de case o 40% dos costes para facer 
tamén o aparcamento.
“É unha demostración da colabo-
ración das administracións: Adif, 
Concello de Lugo e Xunta”, salientou 
Rueda, ao mesmo tempo que puxo 
o acento na necesidade de “seguir 
unindo forzas e reivindicando ao 
Goberno central a necesidade de 
que, se imos facer unhas instalacións 
ferroviarias e de transporte por es-
trada e intermodalidade de primeira 
categoría, tamén Lugo merece ter 
unhas conexións ferroviarias que es-
tean á altura, empezando pola che-
gada da alta velocidade”.
En canto á rolda leste, insisti u en que 
o compromiso da Xunta é fi rme, tal e 
como refl icten os 5 millóns de euros 
reservados nas contas de 2024, e en 
que se seguirá buscando o máximo 
consenso, fundamental para unha 
infraestrutura tan relevante.
En canto ao plan Paradai, o presiden-
te da Xunta de Galicia indicou que a 
alcaldesa lle trasladou que os proble-
mas do Concello coa Confederación 
Hidrográfi ca parece que xa se solu-
cionaron, polo que a Xunta vai poder 
executar fi nalmente eses 500.000 
euros consignados.

Rueda comprométese con 
Méndez a conti nuar coas 
infraestruturas pendentes

O Concello de Lugo ulti ma a subs-
ti tución de tres desfi briladores que 
foron vandalizados no barrio da Mi-
lagrosa, concretamente na avenida 
da Coruña, nas inmediacións da rúa 
San Lourenzo, e na rúa Divina Pas-
tora; así como na praza de Campo 
Castelo. Así o avanzou a concelleira 
de Benestar Social, Olga López, quen 
subliñou que “estamos a tramitar o 
seu reemplazo para que antes de fi -
nal de ano volvan estar dispoñibles 
ante unha situación de emerxencia, 
nas súas respecti vas situacións”.
Durante o verán, a empresa encarga-
da do mantemento dos desfi brilado-
res realizou unha profunda revisión 
e elaborou un informe detallado de 
cada un dos 67 aparellos instalados 
polo executi vo de Lara Méndez nas 
diferentes instalacións municipais, 
así como en espazos públicos da 
cidade, para comprobar o seu co-
rrecto funcionamento. “Este infor-
me, que foi entregado ao Concello a 
comezos de outubro, fai referencia á 
carencia dos tres desfi briladores re-
feridos, así como algunha incidencia 
menor que quedará arranxada nas 
vindeiras semanas”, detallou a edil.
“Unha vez feita a revisión, seguin-
do o decreto de desfi briladores da 
Xunta de Galicia, déronse de alta 
como corresponde no rexistro do 
061, noti fi cando a localización dos 
mesmos, de maneira que sexan in-
corporados á ferramenta de mapeo 
da que dispón o Sergas para coñecer 
a situación de todos os desfi brilado-
res que hai na comunidade”, indicou 
Racamonde.
A concelleira subliñou, así mesmo, 
que se vai cambiar a situación do 
aparello instalado Augas Férreas, 
que pasará a outro punto da praza.

O Concello substi túe 
tres desfi briladores 
destrozados 

A Alcaldía de Lugo, en coordi-
nación coa Policía Local vén de 
poñer en marcha un dispositi vo 
especial para constrinxir ao mí-
nimo imprescindible o paso do 
tráfi co rodado ao Centro Histó-
rico. A medida obedece á peti -
ción da Asociación Barrio Centro 
para tratar de minorar o impacto 
que estaba tendo sobre as zonas 
peonís o paso de turismos, me-
llorando, así mesmo, a segurida-
de viaria en toda a contorna.
Durante o últi mo encontro que 
a mandataria lucense manti vo 
coas persoas representantes do 
colecti vo estas lle trasladaron 
a súa percepción do incremen-
to do número de persoas que 
empregan o recinto amurallado 
como un atallo e solicitaron que 

o acceso se restrinxa ao estrita-
mente necesario.
O dispositi vo de vixilancia con-
sisti rá na realización de controis 
aleatorios aos turismos que cir-
culen intramurallas, atendendo 
aos diferentes accesos existen-
tes e á fi nalidade coa que foron 
habilitados polo Concello, ao 
tempo que avanzou o cambio da 
sinalización actual por outra de 
maior tamaño e máis esclarece-
dora.
Os primeiros días as indicacións 
terán carácter de advertencia 
pero, posteriormente, a Policía 
Local poderá aplicar sancións 
que alcanzan os 80 euros en apli-
cación á normati va de segurida-
de viaria por nos respectar as 
prohibicións establecidas.

Multas para vehículos que 
accedan ao centro sen permiso

O aparcadoiro gratuíto do HULA, 
coñecido como Leirapárking, volve 
estar nunha importante situación 
de deterioro despois de ter sido 
arranxado o ano pasado.
O aparcadoiro ten unha extensión 
de 5.020 metros, un total de 360 pra-
zas de estacionamento entre a par-
te frontal e a traseira. Unha análise 
establece que acolle, cada día, 2.520 
horas de estacionamento gratuíto, 
un total de 604.800 horas nos 240 
días hábiles do ano.
De novo, o chan está cheo de fochan-
cas causadas polo uso conti nuado 
dos vehículos combinado coas chu-
vias intensas das últi mas semanas.
Ademais as queixas cidadáns céntra-
se no estado dos bordos e separa-
cións onde crece sen control a male-

za e tamén está chega de suciedade 
con botellas de plásti co, máscara e 
todo ti po de lixo.
A fi nais do ano pasado a Federación 
de Asociacións veciñais Lucus Au-
gusti  solicitou tamén o seu arranxo 
pola mesma razón xa que o mal es-

tado do mesmo provoca danos nos 
vehículos que o uti lizan. O ti po de 
chan que ten e o desgaste do uso 
combinando coas choivas provocan 
o seu conti nuo deterioro polo que se 
require unha actuación conti nuada 
no mesmo.

Volven as protestas polo estado 
do aparcadoiro do HULA

BARRIO DA TINERÍA

A Xunta colaborará coa asociación Traxandaina para impulsar un centro 
de interpretación do traxe tradicional galego na rúa do Miño. A asociación 
poderá uti lizar un local cedido polo Insti tuto Galego da Vivenda e Solo á 
Consellería de Cultura, Educación, FP e Universidades para que poida ser 
empregado como espazo expositi vo. O local esta situado a escasos metros 
da ofi cina de turismo e o Centro de interpretación do Camiño.
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O Concello presentou o proxecto 
para poder declarar A Milagrosa e 
o Barrio Feijoo como ERRP, Entorno 
Residencial de Rehabilitación Progra-
mada.
En primeiro termo, a alcaldesa tras-
ladou a información sociolóxica máis 
relevante vinculada ao estudo des-
tas zonas, así como a información 
relativa ao parque de vivendas que 
son susceptibles de mellorar ener-
xeticamente en todo o ámbito e o 
número de propietarios que estarían 
dispostos a realizar obras deste tipo 
canalizadas a través da obtención de 
fondos públicos que sufraguen parte 
do custo deses traballos.
A mandataria lucense, sinalou, pri-
meiramente, que “tras un amplo 
proceso participativo e ante o inte-
rese detectado, procedeuse a modi-
ficar a delimitación do ERRP que se 
dividiu en dúas áreas, conectadas a 
través da intersección que se xera na 
confluencia da avenida da Coruña 
coas rúas Menorca e San Lourenzo”.
“De maneira que se amplía a delimi-
tación para o barrio Feijoo, incorpo-
rando ao mesmo as illas que deixa-
ban fóra inicialmente edificacións 

que poderían ser perfectamente 
obxecto de rehabilitación e aumen-
tando tamén o ámbito na contorna 
da rúa Perpetuo Socorro, usando en 
todo o seu trazado a marxe esquerda 
da Avenida da Coruña por entender 
que todas as edificacións situadas 
neste lado forman parte do barrio, 
xa que moitas delas teñen fachada 
tamén á rúa Luís Seoane. Incorpó-
ranse, así mesmo, as rúas Mallorca e 
Menorca vinculadas ao barrio dende 
o seu nacemento. Mentres que o 
resto do trazado mantense basica-
mente como figuraba na proposta 
inicial”, relatou.
En total, en todo o ámbito compu-
táronse 1.025 edificios, dos que 931 
teñen como uso principal o residen-
cial, o que supón o 90,84%, e tan só 
94 figuran adscritos a outras utilida-
des. Ao longo da análise realizada 
visitáronse 86 edificios, dos cales, 
a propiedade de 69 estaría intere-
sada en realizar melloras nos seus 
inmobles, alcanzando a un total de 
353 vivendas. As catro intervencións 
proxectadas no espazo público supe-
ran os 10 millóns de euros
A rexedora indicou que, “a este res-

pecto, se recollen catro actuacións 
moi concretas coas que se persegue 
o obxectivo de acompañar a rehabi-
litación do patrimonio edificado con 
outras accións moito máis ambicio-
sas que redunden nunha rexenera-
ción urbana integral da Milagrosa e 
o barrio Feijoo”.
“Actuacións que van encamiñadas, 
por exemplo, a crear itinerarios peo-
nís – ou de preferencia peonil – que 
comuniquen esta parte da cidade co 
recinto amurallado, pero que tamén 
articulan directrices de transforma-
ción que inclúen criterios de mante-
mento e xestión cun alcance estra-
téxico, xa que algunhas delas abren a 
posibilidade de intervir nun patio de 
mazá coa finalidade de recuperalo 
para o espazo público”.
A primeira das propostas é a crea-
ción dunha gran zona verde do ba-
rrio Feijóo. Sería unha zona axardi-
nada, un ecosistema verde urbano, 
cuxa extensión abranguería unha 
parte moi importante do barrio, que 
permitiría contar cunha nova e nece-
saria zona de convivencia integrada 
por áreas de estancia, xogo, exerci-
cio, todas elas moi soladas, grazas á 

altura das edificacións, moito máis 
baixas e menos encaixadas que na 
Milagrosa.
Sobre a humanización e renatura-
lización da Avenida da Coruña, a 
rexedora avanzou que a idea do Go-
berno local era moi clara respecto 
desta iniciativa, “establecéndose xa 
nos pregos a necesidade de crear 
unha senda peonil que servise de 
conexión do conxunto do barrio co 
Centro Histórico, a modo de bulevar 
ou corredor verde”.
Para a rehumanización e mellora de 
Camiño Real manterase esta como 
vía básica sen carril bici até a inter-
sección con García Abad e, a partir 
de aí, transformarase nunha rúa in-
terior de supermazá.
Esta actuación non suporía un im-
pacto significativo sobre o tráfico 
rodado, xa que a circulación de paso 
que entra pola Avenida da Coruña 
desviaríase pola rúa Tino Grandío 

cara o oeste e a que continuaría por 
Camiño Real cara á Muralla será xa 
soamente local e de servizos, por-
que inmediatamente se atopará co 
tramo peonil de Camiño Real e coa 
zona peonil do Centro Histórico.
Tamén se realizará a rehumanización 
e mellora da Praza de Alacante e a 
rúa Río Navia para convertelas nun-
ha zona predominantemente verde 
e permeable, que permita a entrada 
de vehículos a residentes e de ser-
vizos polo bordo da praza, mentres 
que a zona central converteríase 
nunha zona de estancia con sombra.
Doutra banda, a T formada polas 
rúas Río Navia desde a rúa Río Ser 
e a rúa Unidade , así como a rúa Río 
Mera, unha vez modificada a Praza 
de Alacante, poderán transformarse 
tamén.

Consulta o proxecto en  
www.lugoxa.com

Presentado o proxecto para os 
barrios da Milagrosa e Feijóo

O Concello procederá á retirada de 
catro árbores afectadas por fungos 
situadas nas instalacións do ca-
nil de Frigsa. Así o avanzou o edil 
responsable da área de Transición 
Ecolóxica, Miguel Fernández, quen 
explicou que “no transcurso das 
obras de mellora do canil, unha 
das árbores existentes caeu –por 
causas totalmente alleas aos traba-
llos que se están a executar– polo 
que, ante as dúbidas polo estado 
de saúde no que se podían atopar 
o resto de exemplares situados no 
recinto, encargamos un estudo a 
unha empresa especializada para 
coñecer en detalle cal é a situación 
dos mesmos”.

Retirarán 4 árbores 
do canil de Frigsa

Co obxectivo do desenvolvemento 
urbanístico do Poligono Empresarial 
da Louzaneta, xa foi elaborado o bo-
rrador do convenio que recollerá os 
termos de colaboración cos e coas 
titulares dos terreos deste sector 
para axilizar todo o posible a elabo-
ración dun Plan Parcial que regule os 
seus usos e aproveitamentos. Este 
borrador establece un sistema de 

actuación ou de cooperación polo 
cal o Concello licitará a contratación 
dos labores de redacción deste Plan 
Parcial.
Alvarellos Fondo explicou así que, 
“logo de varias xuntanzas coas e cos 
afectados, a última delas no pasado 
mes de xullo, constituíuse un equipo 
de traballo integrado por técnicos 
de Enxeñería, Urbanismo, Evislusa e 

Patrimonio, que foron avanzando na 
tramitación administrativa, polo que 
o curso do procedemento está xa 
moi adiantado”, sinalou a edil.
Unha vez formalizado o Convenio 
coa súa sinatura, o texto será so-
metido a exposición pública antes 
de continuar coa seguinte fase de 
tramitación que culminará coa súa 
ratificación polo Pleno.

Anuncian o remate do borrador 
do Plan Parcial da Louzaneta

A presidenta provincial e voceira do 
Grupo Municipal do Partido Popular 
de Lugo, Elena Candia, anunciou que 
pedirá, tanto no Concello de Lugo 
como nas Cortes Xerais, que o Go-
berno central acepte a súa proposta 
de reconverter o edificio de Obras 
Públicas, situado a Ronda da Mu-
ralla, na futura Comisaría da Policía 
Nacional.

“Esta iniciativa ten un obxectivo cla-
ro e irrenunciable que é, primeiro, 
volver a centrar no debate que Lugo 
necesita unha Comisaría en condi-
cións porque é unha reivindicación 
de todos os representantes sindi-
cais e da cidadanía; e, segundo, que 
resposta á vontade de política útil, á 
hora de buscar propostas como posi-
bles solucións”.

Candia defende a súa proposta 
para o edificio de Obras Públicas

PARQUE DO RATO

A Deputación de Lugo vén de repoñer o mobiliario danado no Parque do 
Rato, logo de que o pasado 19 de novembro recibise aviso de que dife-
rentes pezas deste espazo público, deportivo e de lecer foran arrancadas 
e tiradas ao río. Tras poñer en marcha os labores de comprobación, in-
ventariado e reposición dos elementos necesarios, a institución provin-
cial restituíu, nunha semana, o bo estado da contorna.
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zona rural

O Concello vén poñer a disposi-
ción de Amtega os terreos muni-
cipais nos que se poderá instalar 
a torre necesaria para mellorar a 
cobertura móbil nas parroquias 
de San Pedro de Mera, Poutomi-
llos, Bacurín e Santa Eulalia de 
Bóveda.
Logo de recibir a solicitude da 
Axencia para a Modernización 
Tecnolóxica de Galicia, para cola-
borar na localización das parcelas 
máis axeitadas, o concelleiro ini-
ciou un labor de procura dos pre-
dios que o propio ente autonómi-
co considerou como idóneos para 

situar este ti po de equipamentos.
“A superfi cie, situada na parro-
quia de San Pedro de Mera, se ce-
derá por un período mínimo de 15 
anos, de xeito totalmente gratuíto 
e co fi n de posibilitar a colocación 
dunha torre de telefonía que ocu-
pa 81 m², executando así as in-
fraestruturas de soporte ás redes 
de comunicacións móbiles preci-
sas que mellorarán a cobertura na 
contorna”, explicou.
Igualmente, o tenente de alcalde-
sa informou de que a concellería 
de Impulso Rural segue traballan-
do para facilitar a posta a disposi-

ción de máis predios, ben de ti tu-
laridade municipal ou a través da 
intermediación coa veciñanza que 
reside nos núcleos, conforme aos 
requirimentos da Axencia Galega 
co obxecti vo de que as sucesivas 
cesións posibiliten “conti nuar ga-
ñando en servizos e comodidade 
para as e os residentes e avanzar 
na eliminación da fenda dixital” e, 
a este respecto, indicou que “as 
negociacións xa están tamén moi 
avanzadas para acadar os terreos 
adecuados nas parroquias de 
Gondar, Santa María Alta e Piñei-
ro”, concluíu Fernández.

O Concello entrega os terreos para 
a torre de telefonía de catro zonas

Comezou a instalación dos novos co-
lectores na zona rural. En total, insta-
laranse 860 de restos, 350 de bolsa 
amarela e outros 200 desti nados á 
reciclaxe de papel e cartón nas 54 
parroquias atendendo ás parti culari-
dades de cada zona. 
Ata o de agora os traballos cen-
tráronse na instalación dos colecto-
res na área periurbana. Así, na con-
torna da cidade actuouse na N-540 e 
as súas inmediacións. Tamén no eixo 
defi nido pola N-VI e as súas respecti -
vas vías de servizo ata San Vicente de 
Coeo e Monte de Mera. Así mesmo, 
nesta dirección foron renovadas as 

illas no trazado da estrada Vella de 
Santi ago e na estrada LU-612, en di-
rección a Portomarín, até a altura de 
Soñar. Pola súa parte, en dirección 
norte os traballos esti veron centra-

dos na zona de infl uencia da N-640, 
ata Teixeiro. Tamén foi renovada a 
rede en numerosas urbanizacións 
como A Campiña, Bella Vista ou A 
Louzaneta.

Comeza a instalación dos novos 
colectores de selecti va no rural

O Executi vo de Lara Méndez reto-
ma a dinamización social das parro-
quias e faino da man da veciñanza 
coa que, nunha nova ocasión, volve 
deseñar a programación sociocul-
tural que se desenvolverá a parti r 
de xaneiro nos centros cívicos e nas 
escolas do rural.
A tenente de alcaldesa de Cohe-
sión Social, Ana González Abelleira 
e o edil de Impulso Rural, Miguel 
Fernández, manti veron un encon-
tro con representantes do tecido 
asociati vo para coñecer as súas 
demandas co fi n de coordinar as 
propostas que se porán en marcha 
en 2024 nos diferentes núcleos do 
municipio.
“A nosa vontade é promover e 
propiciar a parti cipación cida-
dá planifi cando conxuntamente 
aquelas acti vidades que nos de-
mandan en cada zona, tendo en 
conta o perfi l das e dos residentes, 
as súas inquedanzas e necesida-
des para concretar non só horarios 
senón tamén temáti cas”, referiu 
Ana González.
A edil cualifi cou a xuntanza de 
moi produti va, “en tanto acorda-
mos coas e cos asistentes que nos 

vindeiros días nos farán chegar as 
súas propostas para deseñar entre 
todos, administración e sociedade, 
a programación máis idónea para 
cada parroquia”, sinalou.
Durante a reunión, Ana González 
Abelleira explicou, así mesmo, que 
o Concello ofertará acti vidades 
de lecer e formati vas para impul-
sar a convivencia interxeracional 
e fomentar a igualdade e o arrai-
gamento no rural, ao tempo que 
puxo en valor o labor desenvolvido 
polo animador municipal Alfonso 
Darriba, “implicado ano tras ano 
en artellar a mellor programación 
posible para conciliar os intereses 
da veciñanza”.
“Esa é unha das claves que perse-
guimos e dentro que poden ter ca-
bida dende obradoiros de exercicio 
fí sico, como ximnasia ou pilates, 
ata clases de pintura, manualida-
des, restauración de obxectos e 
mesmo talleres de memoria ou 
de aprendizaxe e mellora de com-
petencias dixitais ou manexo das 
novas tecnoloxías”, apuntou a con-
celleira con relación ás propostas 
solicitadas e desenvolvidas en anos 
anteriores.

A veciñanza de tódalas 
parroquias pode escoller 
a programación social A Deputación de Lugo vén de co-

mezar os traballos de renovación 
das pasarelas peonís da estrada de 
Ombreiro, en Lugo. Unhas obras que 
realiza a empresa pública Tragsa, 
medio propio da insti tución provin-
cial, e que teñen un prazo de execu-
ción de 2 meses.
En concreto, a actuación consiste na 
reti rada do anti go pavimento, a re-
posición dos elementos de suxeición 
da estrutura e as táboas das pasare-
las en dous tramos dun total de 150 
metros, para a que se usará madeira 
de pino tratada. O investi mento nes-
tes traballos ascende a 18.000 euros.
Esta infraestrutura dá servizo ao pa-
seo do río Miño, unha ruta periurba-
na que descorre á marxe esquerda 
do río ao seu paso por Lugo e que vai 

tamén paralela á estrada de Ombrei-
ro. Trátase dunha ruta moi transita-
da pola veciñanza e a actuación ser-
virá para mellorar a seguridade nesta 
zona, moi empregada por ciclistas, 
afeccionados ao atleti smo e persoas 
que se achegan a pasear.

Unha actuación que forma parte das 
diferentes accións que a insti tución 
provincial está a levar a cabo para 
posta en valor dos espazos públicos, 
de lecer e deporti vos situados na Re-
serva da Biosfera Terras do Miño que 
xesti ona a propia Deputación.

A Deputación renova as pasarelas 
peonís da estrada de Ombreiro

CENTRO DE SAÚDE DE NADELA

A veciñanza de Nadela volveu manifestarse en protesta pola situación do 
seu centro de saúde, no que se atende a máis de 700 persoas. O BNG e o 
PSOE apoiaron ás veciñas e veciños de Nadela desde o inicio das súas mo-
bilización en reclamación dun servizo de atención primaria digno alegando 
que tres días á semana non son sufi ciente. A cuesti ón foi tratada no Pleno e 
tamén levouse ao Parlamento.
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A MAXIA DAS PARROQUIAS

Santi ago de Prógalo é unha das 
parroquias máis pequenas da rexión 
central da provincia de Lugo situada 
a uns doce quilómetros da cidade 
esta vila formou parte do señorío 
temporal dos bispos de Lugo polo 
que a súa aparición en documentos 
é abundante. A primeira noti cia 
histórica desta vila é no ano 1088 
nun documento onde o rei Alfonso 
VI enumera as posesións da comu-
nidade de Mera en onde aparece 
como a uilla praenominata Procul.
Na actualidade esta pequena 
parroquia lucense conta, segundo 
o Insti tuto Nacional de Estadísti ca 
cun total de dezaoito habitantes dos 
cales oito son homes e dez mulleres. 
Toda a poboación está reparti da 
entre os núcleos de Airexe, Golmar, 
Lameiro e Tras do Castro sendo 
Gomar o máis habitado cun total de 
nove persoas. O Lameiro conta na 
actualidade só con un habitante e A 
Vila encontrase xa deshabitada.
A igrexa parroquial, aínda que 
cualifi cada como humilde en algun-
has ocasións é un bo exemplo do 

románico rural con gran encanto ar-
quitectónico. Este templo está moi 
próximo ao camiño primiti vo e a súa 
construción conta cunha soa nave e 
ábsida rectangular ademais dunha 
cuberta en madeira e lousa a dúas 
augas. A porta principal esta cuberta 
por un sinxelo arco de medio punto 
con tí mpano liso e a igrexa conta 
con outra entrada no seu lateral.
A ábsida foi reconstruída nun 
momento posterior á nave da igrexa 
principal, probablemente na segun-
da metade do século XX, momento 
no que se aumentou a súa altura 
ata o nivel da nave e se ampliaron as 
súas dimensións en planta facendo 
que o aspecto xeral da igrexa muda-
se substancialmente. A ábsida conta 
tamén cunha cuberta a dúas augas 
en madeira e lousa. Este conxunto 
eclesiásti co está construído con per-
piaños de granito e non conta cunha 
dependencia dedicada á sacristí a.
Xa no interior da igrexa destaca a 
case ausencia total de ornamento 
acentuado polos seus muros total-
mente brancos. Conta, iso si, cun 

altar maior no que se atopa un re-
tablo do século XVIII e policromado 
en 1787 segundo consta na lenda 
reparti da entre os dous laterais. A 
imaxe principal correspóndese con 
Santi ago Peregrino e esta acompa-
ñada por unha imaxe da Inmaculada 
do século XVIII e as tallas da Virxe co 
neno e San Pedro, ambas realizadas 
no século XIV nun esti lo románico 
tardío. No lateral esquerdo atópase 
outro retablo, con dúas columnas 
obra do século XVII e cunha imaxe 
de San Ildefonso pertencente a arte 
popular.
Nesta igrexa de Santi ago de Prógalo 
podemos destacar tamén a pila 
bauti smal, situada aos pés da nave 
e de época románica. Realizada 
en granito componse dunha copa 
semicircular de grandes dimensións 
e un soporte cuadrangular da época 
postmedieval. A parte exterior da 
copa está decorada con moti vos 
xeométricos e esquemáti cos orde-
nados en dous niveis arredor de 
todo o perímetro. A conservación 
desta pila, seguramente realizada 
por un canteiro local descoñecido, é 
boa salvo polo borde superior onde 
mostra un notable deterioro.
Dentro desta parroquia lucense 
tamén podemos visitar o Agro 
do Castro, coñecido tamén como 
Castronela, un castro cun perímetro 
circular de cento cincuenta metros 
cunha soa defensa datado da Idade 
do Ferro e que está incluído dentro 
do catálogo de Bens Patrimoniais.

É unha das parroquias máis 
pequenas e conta cunha 
igrexa parroquial románica e 
un castro da Idade de Ferro

Santi ago de Prógalo

Xa abriu ao tráfi co o novo paso 
alternati vo de Recimil, que se fi xo 
despois do accidente no que mo-
rreron varios rapaces atropellados 
polo tren, a instancias da veciñanza 
e con cargo a Adif.
Os traballos realizados por Adif 
consisti ron na construción dun 
camiño provisional paralelo á vía 
que conecta o punto onde se ato-
paba o paso a nivel clausurado 
con outro inferior situado a 300 
metros en dirección norte. O novo 
iti nerario conduce ata unha in-
fraestrutura que conta coa altura 
necesaria para o tránsito de vehí-
culos de grandes dimensións. Esta 
solución, acordada entre os repre-
sentantes veciñais e os técnicos 
do organismo estatal no mes de 
agosto coa mediación do Goberno 

local, requiriu poñer a disposición 
de Adif uns 100 metros lineais de 
terreo, xesti ón que o Executi vo 
de Lara Méndez logrou acometer 
nun prazo mínimo inferior a unha 
semana, o que permite que hoxe a 
mellora da seguridade nesta con-
torna sexa unha realidade.
“A clausura deste paso é unha boa 
noti cia para Lugo. A meta común 
era lograr que puidera ser suprimi-
do e que, ao tempo, existi ra unha 
alternati va de tránsito que impe-
dira o illamento dos habitantes de 
Recimil e Coeo. Afortunadamente, 
a colaboración entre a veciñanza, 
o Goberno local e o Ministerio, 
permítenos estar na posición de 
afi rmar que o obxecti vo está aca-
dado”, afi rmou a alcaldesa, Lara 
Méndez.

Xa está operati vo o paso 
alternati vo de Recimil

Executáronse obras de mellora do 
fi rme no camiño municipal que vai 
da parroquia de Benade á de Mazoi, 
dende o núcleo rural de Gundín (Be-
nade), ata as proximidades do nú-
cleo rural de Barcia (Mazoi). 
Os traballos, que contan cun orza-
mento de 100.279,22 euros, enmár-
canse no Programa de  Mellora de 
Camiños de Titularidade Municipal 

fi nanciado por Agader 2023-2024 a 
través do  Fondo Europeo Agrícola 
de Desenvolvemento Rural.
A actuación, nun total de 1.703 me-
tros, consisti u na mellora do fi rme 
do vial municipal  que vai desde o 
núcleo rural de Gundín ata o cami-
ño, tamén municipal, que vai desde 
Mazoi a  Benade, nas proximidades 
de Barcia.

Realizan obras no camiño 
de Benade a Mazoi

Carme Aira afi rmou que “nas últi -
mas semanas véñense repeti ndo 
as denuncias do persoal do centro 
sobre o sistema de calefacción e o 
subministro de auga quente, siste-
mas que deberían estar listos para 
funcionar a pleno rendemento coa 
baixada das temperaturas”.
O BNG reclama ao goberno galego 
que actúe para mellorar o confort do 
persoal e pacientes do centro, mello-
rando tamén as condicións xerais da 
instalación, garanti ndo as condicións 
necesarias para este ti po de insta-
lacións. Carme Aira anunciou que o 
BNG presentará iniciati vas no Parla-
mento Galego para instar ao Sergas a 
mellorar a instalación de calefacción 
e auga quente deste hospital.
Segundo a deputada do BNG, “a 
Xunta de Galiza ten que garanti r as 
mellores condicións para o persoal e 
para as e os pacientes dun hospital”.

O BNG reclama o 
acondicionamento do 
hospital de Calde
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AO NOSO CARÓN friol

O Concello de Friol apostou fai tres 
anos por intentar facilitar a concilia-
ción da vida familiar e laboral dos 
seus veciños e veciñas, e para iso de-
cidiu poñer en marcha un servizo de 
madrugadores no curso 2020-2021. 
Deste servizo de madrugadores 
poden aproveitarse as familias con 
alumnos e alumnas matriculados no 
CPI Doutor López Suárez de Friol.
Este servizo foi medrando ano tras 
ano, e no presente curso 2023-2024 
conta xa con mais de 20 persoas ins-
critas, que fan uso do mesmo duran-
te esas primeiras horas do día, antes 
de entrar no colexio. Este é o mellor 
indicador de que é un servizo nece-
sario, úti l e que funciona ben.
O servizo está dispoñible dende 
as 7.45 ata as 9.45, que é cando xa 
comeza a xornada escolar. Lévase 
a cabo dentro do recinto escolar, e 
o persoal encargado de atender as 
necesidades dos usuarios xa os levan 

para a clase correspondente cando 
comeza o horario lecti vo do centro, 
ás 9.45, como xa se indicou.
Con este xesto, o Concello de Friol 
segue apostando por dar servizos de 
calidade ás familias do municipio, e 
tamén ás que decidan vir establecer 
a súa unidade familiar ao pobo e ma-
tricular aos seus fi llos e fi llas no cen-
tro escolar público de Friol.
O Servizo de Madrugadores está 

sendo subvencionado polo Concello, 
tendo que pagar cada persoa intere-
sada en facer uso do mesmo a can-
ti dade de 80 euros por todo o curso 
escolar.
Aínda pode realizarse a inscrición 
nas ofi cinas do Concello de Friol, ou 
a través do correo electrónico info@
concellodefriol.es. O impreso de so-
licitude de inscrición pode atoparse 
na páxina web do Concello.

Aumenta o número de usuarios 
do servizo de Madrugadores

Os colexios de Rábade e Friol aco-
lleron cadanseu concerto didácti co 
sobre instrumentos a cargo dos 
músicos e investi gadores Pablo 
Carpintero e Rosa Sánchez.
A área de Cultura da Vicepresiden-
cia da Deputación de Lugo impulsa 
estas acti vidades que se están a 
desenvolver baixo o tí tulo Música 
e evolución e que amosan e poñen 
en valor o patrimonio musical, ao 
tempo que explican a música como 
unha manifestación cultural esen-
cial para as persoas.
Durante estas sesións didácti cas, 
amósanse 42 instrumentos, moi-
tos deles novos para a rapazada, 
cun fí o argumental que incide no 
papel esencial que as mulleres 
xogaron na música, na cultura e 

na organización social ao longo da 
historia ou na orixe dos instrumen-
tos musicais na cultura infanti l. Por 
outra parte, contribúen a difundir 
e afi anzar o emprego da lingua ga-
lega.
Os obradoiros son parte dun ciclo 
que chega a un total de 20 centros 
educati vos. Entre eles, os colexios 
de Samos, Paradela, Portomarín, 
Guntí n, Begonte, Cospeito, Foz, O 
Valadouro, Pol, Riotorto, O Pára-
mo, Láncara, Trabada e Barreiros, 
nos que xa se desenvolveu a acti vi-
dade nas últi mas semanas.
Días máis tarde celebrouse tamén 
nos colexios de Muras e Xermade 
e no CEIP Caselles Rollán de Xove e 
CEIP Lois Tobio de Viveiro.

Os colexios de Rábade 
e Friol abriron o ciclo 
‘Música e Evolución’

A Xunta vén de declarar cinco no-
vos focos de Enfermidade Hemo-
rráxica Epizoóti ca (EHE) en Gali-
cia. En concreto, tres novos focos 
de EHE na provincia de Ourense, 
nos concellos de Piñor (comarca 
veterinaria do Carballiño), Esgos 
(comarca veterinaria de Ouren-
se) e Baños de Molgas (comarca 
veterinaria de Maceda); e dous 
novos focos na provincia de Lugo, 
nos concellos de Friol (comarca 
veterinaria de Lugo) e O Saviñao 
(comarca veterinaria de Terra de 
Lemos-Quiroga). Cos cinco focos 
declarados, son 18 as comarcas 
veterinarias nas que se ten noti fi -
cado focos de EHE en Galicia.
Neste senso, cómpre sinalar que a 
EHE é unha enfermidade infeccio-
sa pero non contaxiosa producida 
por un virus que se transmite aos 
animais exclusivamente a través 
da picadura de mosquitos do xé-

nero Culicoides,spp.
Dada a vía de transmisión, esta 
enfermidade aparece mentres 
exista o mosquito vector circulan-
do no ambiente. Polo tanto, existe 
un período de posible afectación 
dos animais (aproximadamente 
de abril a decembro) e outro, nos 
meses de inverno, nos que ao no 
existi r circulación do vector, non 
existe posibilidade de infección 
nos animais.
A única vía de contaxio nos ani-
mais é a través da picadura dos 
mosquitos transmisores, polo 
que non é posible a transmisión 
directa ou indirecta entre eles. 
Ademais, cómpre aclarar que esta 
doenza non afecta ás persoas, 
nin pola picadura do mosquito 
transmisor, nin por contacto con 
animais infectados, nin polo con-
sumo de produtos de orixe animal 
(carne, leite…) destes animais.

A Xunta detecta nunha 
granxa un foco de EHE

A secretaria xeral do PPdeG, 
Paula Prado, reclamou un maior 
investi mento no rural por parte 
do Goberno de España, denun-
ciando que “miles de millóns de 
euros que poderían ir ao rural 
galego irán a Cataluña para pagar 
a investi dura de Pedro Sánchez e 
o seu capricho de seguir na Mon-
cloa a costa dos cartos de todos 
os españois e, por suposto, dos 
galegos”.
E nesta liña referiuse á sesión 
de investi dura, que cualifi cou de 
“agravio a España e a Galicia” e 
na que, destacou, o presidente 
Feijóo “dará voz a ese clamor de 
miles de españois que están en 
contra da amnistí a, das cesións 

ao independenti smo catalán, 
da desigualdade territorial e da 
creación de comunidades de 
primeira e de segunda”.
“O PPdeG estará sempre a ca-
rón dos galegos e por iso segui-
remos traballando para impedir 
que esta desigualdade se pro-
duza, para que o noso rural poi-
da seguir sendo rendible e para 
que os galegos que queiran vivir 
no rural e do rural poidan face-
lo”, reivindicou a secretaria xeral 
nunha explotación gandeira de 
Friol acompañada por membros 
da Comisión de Medio Rural do 
PPdeG, como Avelino Souto e 
José Balseiros, e o alcalde deste 
concello, José Ángel Santos.

Paula Prado reclama 
maior investi mento no 
rural nunha visita á vila

As enti dades locais gobernadas 
polo Parti do Popular na provincia 
de Lugo estarán representadas na 
Federación Galega de Municipios 
e Provincias para o mandato 2023-
2027 por dúas alcaldesas e outros 
tantos alcaldes. Son os seguintes: 
Remedios González (Rábade), Lola 
Castro (Folgoso do Courel), Héctor 
Corujo (O Incio) e Carlos Armesto 
(O Saviñao).
Os representantes lucenses no 
consello federal da Fegamp foron 
elixidos no decurso da XI Asemblea 
Ordinaria da enti dade, celebrada 
en Santi ago de Compostela e na 
que se consti tuíron os órganos di-
recti vos desta enti dade para o novo 
período.
Héctor Corujo, que ademais ocu-
pa o posto de vicepresidente e en 
nome dos seus compañeiros, agra-
deceu a oportunidade que se lles 
brinda “para representar aos con-
cellos lucenses na defensa dos seus 
intereses e da veciñanza, así como 
tamén para facer as súas achegas 
ás iniciati vas da Xunta de Galicia 
en materia lexislati va”. Tal é así que 
para o popular estes nomeamentos 
refl icten e poñen en valor “o peso 
que o rural ten para o PPdeG”.

A alcaldesa será 
un dos catro 
representantes da 
provincia na Fegamp
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castro de rei

O Concello de Castro de Rei vén 
de comprar unha cortadora de 
herba para o mantemento de 
parques, xardíns, áreas recreati -
vas e espazos verdes.
Esta compra foi realizada con 
cargo a unha subvención do Fon-
do de Compensación Ambiental 
(liña de concorrencia non com-
peti ti va) de Vicepresidencia 2ª 
e Consellería de Xusti za, por un 
importe total de 36.300 euros, 
dos que foi subvencionado o 
80%.
“Dende o Concello valoramos 
moi positi vamente esta adqui-
sición que ademais de ser moi 
necesaria pasará a formar par-
te do parque de maquinaria do 
Concello, desti nándose ó mante-

mento de espazos verdes e áreas 
recreati vas”, explicou o alcalde 
do termo municipal, Francisco 
Balado.

O goberno local merca 
unha cortadora de herba

O concello de Castro de Rei iniciou 
o proceso de implantación do con-
tedor marrón nos núcleos urbanos 
de Castro Ribeiras de Lea e Castro 
de Rei co obxecti vo de potenciar a 
recollida separada dos residuos or-
gánicos.
A implantación destes recipientes 
efectuouse no marco dun proxecto 
levado a cabo coa colaboración Con-
sellería de Medio Ambiente, Terri-
torio e Vivenda da Xunta de Galicia 
no marco do Plan de recuperación, 
transformación e resiliencia, fi nan-
ciado pola Unión Europea-NextGe-
nerati onEU.
De forma previa á súa colocación, 
realizouse unha campaña informati -
va mediante un stand iti nerante por 
diferentes localizacións do termo 
municipal, atendido por monitores 
ambientais especialistas na materia 
que informaron á veciñanza sobre o 
uso axeitado do denominado “quin-
to contedor” o cal debe estar garan-
ti do en todo o territorio da Unión 

Europea, como moi tarde, o 31 de 
decembro do 2023.
No colector marrón verteranse resi-
duos de procedencia orgánica que 
serán recollidos e transportados 
á planta de biorresiduos para ser 
transformados en compost ou bio-
gás.
Con esta iniciati va búscase conseguir 
os máis altos niveis de reciclaxe dos 
desperdicios domésti cos e avanzar 
cara un modelo de xesti ón de resi-
duos máis efi ciente e na liña marca-

da pola chamada economía circular 
que avoga por darlle unha nova vida 
aos residuos converténdoos en re-
cursos antes da súa reincorporación 
ao ciclo produti vo.
O contedor de materia orgánica es-
tase a implantar en varios concellos 
da provincia. Os residuos que deben 
depositarse neste novo recipiente de 
fracción orgánica son restos de froita 
e verdura, restos de carne e peixe, 
cascas de ovo, de marisco e de froi-
tos secos.

O Concello implanta o contedor 
marrón en dúas localidades

O Bloque Nacionalista Galego en 
Castro de Rei realizou unha visita á 
Casa da Cultura situada en Castro 
Ribeiras de Lea onde puido compro-
bar de primaria man “a situación de 
abandono na que se atopa dito edi-
fi cio”. Afi rma que o edifi cio presenta 
humidades e goteiras por toda a ins-
talación, “incluíndo o despacho da 
traballadora da biblioteca municipal 
tendo en conta que pasa moitas ho-
ras nel e as paredes están cheas de 
fungos provocados polas humidades 
o que fai que non sexa un local apto 
para traballar”.
A concelleira Olga García denunciou 
“ a precariedade na que se atopan as 
instalacións e a imaxe que se dá a to-

das aquelas persoas que se acercan 
a esta instalación pois os desperfec-
tos, humidades e goteiras obsérvan-
se dende o momento que se entra 
no edifi cio. Ademais do perigo que 
supón para as crianzas que alí rea-
lizan acti vidades, pois teñen que ir 
sorteando os cubos que están colo-
cados para as goteiras”.
A través da concelleira, Olga García, 
o BNG pedirá que se busque unha 
solución para todos estes desperfec-
tos e que a casa da cultura sexa un 
lugar apracíbel para quen a visite, 
“precisamos un concello con acti vi-
dade cultural e para iso temos que 
ter un lugar adecuado” reclama a 
concelleira nacionalista.

O BNG  denuncia o mal 
estado da casa da cultura

BALONCESTO. Chegou ao seu fi n o Máis Que Basket No Rural da Fun-
dación Breogán. Na xornada de clausura realizaron o xa habitual test, 
para avaliar os coñecementos de baloncesto adquiridos e logo, desfru-
taron dun delicioso showcooking saudable a cargo de Marta Pérez Fan-
diño. Ademais, entregáronse os diplomas e un balón a cada parti cipante 
dos adestramentos de baloncesto, que ti veron lugar nos CEIP Ramón 
Falcón e CEIP Veleiro do Campo.

rábade

O Concello de Rábade acomete di-
ferentes melloras no pavillón muni-
cipal Eduardo Fernández ao abeiro 
dunha axuda da Vicepresidencia Se-
gunda e Consellería de Presidencia, 
Xusti za e Deportes da Xunta. En con-
creto, estanse a equipar as gradas 
con cadeiras individuais para unha 
maior comodidade dos usuarios e 
usuarias e tamén se está a renovar 
o equipamento para favorecer as es-
colas infantí s no xogo do mini basket.
A actuación é posible grazas ás sub-
vencións dirixidas a concellos para 
a construción, reforma, reparación, 
adecuación ou mellora de instala-
cións deporti vas de ti tularidade mu-
nicipal e para a adquisición de mate-
rial deporti vo inventariable.

A alcaldesa, Reme González, e o con-
celleiro Carlos González, supervisan 
os traballos de colocación do novo 
equipamento aos que se desti nan 
10.526 euros.

AXUDAS. O Concello vén de resol-
ver tamén as solicitudes de axudas 
ao inicio do curso escolar, que com-
prenden libros de texto, material es-
colar, roupa e calzado.
En total, resolverónse de xeito fa-
vorable un total de 19 solicitudes, 
as cales supoñen un investi mento 
total por parte do Goberno local de 
2.634,87 euros. As familias benefi -
ciadas xa están a recibir os seus in-
gresos tras a sinatura por parte da 
alcaldesa, Reme González.

O Concello mellora o 
pavillón dos deportes e 
reparte axudas escolares

Convocouse o XVII Concurso de Pos-
tais Navideñas 2003, no que poden 
parti cipar calquera neno ou nena in-
teresado de entre 3 e 14 anos en tres 
categorías. A categoría A comprende 
os debuxos dos nenos entre 3 e 5 
anos, a categoría B de 6 a 9 anos e a 
categoría C de 10 a 14.
Os debuxos gañadores serán os elixi-
dos coma a Postal Navideña do Con-
cello para felicitar o Nadal a todos os 
veciños.
O tema do debuxo é libre, coa ne-
cesaria incorporación de referencias 
ao Nadal. Os concursantes poden 
empregar calquera técnica sobre o 
material que esti men oportuno.
O xurado estará integrado por repre-
sentantes do Concello, do Colexio 
Otero Pedrayo e o IES Río Miño. 
Valorarase principalmente a orixina-
lidade e a creati vidade dos debuxos 
presentados.
Os agasallos por categoría serán  
como primeiro premio un vale de 
60 euros, o segundo un vale de 40 
euros e o terceiro outro vale de 20 
euros. Estes deberán ser usados no 
comercio de Rábade. O fallo do xu-
rado farase público antes do día 8 de 
decembro. Tódolos debuxos recibi-
dos serán expostos no Concello de 
Rábade no Nadal. 

Convocado de 
novo o concurso de 
postais de Nadal
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guntí n

portomarín

Xa é posible ver a vella vila de Por-
tomarín grazas ao proxecto de rea-
lidade virtual Galiverso. O vello Por-
tomarín, que recrea con tecnoloxía 
3D esta anti ga vila luguesa, anegada 
pola construción do encoro de Be-
lesar en 1963. A veciñanza de Por-
tomarín foi a primeira en colocar as 
lentes virtuais para volver camiñar 
polas desaparecidas rúas do centro 
da vila, unha viaxe no tempo ata o 
verán de 1962 que, explicou o con-
selleiro, foi deseñada co máximo 
rigor cientí fi co e a través dun amplo 
proceso de documentación.
O conselleiro de Cultura, Educa-
ción, FP e Universidades, Román 
Rodríguez, presentou o proxecto e 
subliñou que a experiencia parte 
dun exercicio de memoria colecti va 
que, apoiado nas novas tecnoloxías 
de realidade virtual e aumentada, 
debuxa “unha cartografí a dixital 
que recupera as casas e algúns dos 
seus edifi cios máis notables”, como 
a igrexa ou o Hospital de peregrinos.
As gravacións da época conservadas 
na Filmoteca de Galicia, as máis de 
40.000 fotografí as que atesoura 
Foto Pereira en Portomarín e a me-
moria dos habitantes da propia vila 
serviron de base para un minucioso 
traballo que contou coa parti cipa-
ción de profesores da Universidade 

de Santi ago de Compostela, exper-
tos do Centro Infográfi co Galego e 
especialistas en vídeo, arte en 3D, 
historia e programación.
O vello Portomarín pode visitarse 
proximamente, de maneira gratuíta, 
tanto na localidade luguesa como 
tamén no Museo Centro Gaiás da 
Cidade da Cultura.

BAIXO AS AUGAS. O encoro de 
Belesar, creado na pasada década 
dos 60 para abastecer unha central 
hidroeléctrica, é a presa arti fi cial 
máis grande sobre o río Miño. Ocu-
pa unha superfi cie de 2.000 hectá-
reas entre os concellos de Taboada, 
Chantada, O Saviñao, Paradela, O 
Páramo, Guntí n e Portomarín. Ade-
mais do vello Portomarín, que foi 
reedifi cado preto da súa anti ga loca-
lización, coa construción do encoro 
quedaron inundados outros lugares 
como Mourulle, Pincelo, Abeledo 
ou Portomeñe e tamén os restos ar-
queolóxicos de Castro Candaz.
Román Rodríguez convidou a todos 
os portomarinenses “a mergullarse 
nesta nova realidade e descubrir a 
historia da súa vila a través do Gali-
verso, o que sen dúbida será un an-
tes e un despois no coñecemento da 
súa cultura, do seu patrimonio e da 
súa memoria”.

Xa é posible ver a vella 
vila grazas a un proxecto 
de realidade virtual

Un ano máis os concellos do Corgo, 
O Páramo e Guntí n deron comezo 
a un novo obradoiro de emprego, 
Ponte de Areas, no que traballa-
rán un director, tres monitores e 20 
alumnos que se formarán en opera-
cións auxiliares de acabados ríxidos 
e urbanización nos seus respecti vos 
concellos.
Do total de 20 alumnos 7 correspon-
den ao Corgo, outros tantos a Guntí n 
e 6 son do Páramo e realizarán traba-
llos de operario de formigón, peón 
especializado, operario de cadro de 
formigón, pavimentador a base de 
formigón, axudante encofrador, axu-
dante ferrallista, peón da constru-

ción de edifi cios, pavimentador con 
adoquines, axudante de alicatador-
soldador, operario de bordes de con-
fi namento, pavimentador a base de 

formigón e peón especializado.
Este ano en Guntí n seguirán a tra-
ballar na Casa Cuartel, na praza da 
Igrexa e na fonte de Ferreira.

Comeza un novo obradoiro en 
Guntí n, O Corgo e O Páramo

OBRAS EN VIAS DO RURAL. O Concello de Portomarín está rema-
tando o arranxo das pistas do ano 2023. O alcalde Pablo Rivas supervisou 
os traballos en San Mamede de Belad e Cabanas do Monte, que se reali-
zaron con asfaltado en quente. 

O voceiro provincial popular, An-
tonio Ameijide, afi rma que a LU-P-
2913 (de Coeses a Terlama, inter-
municipal con Guntí n) é unha das 
principais vías de comunicación do 
rural de Lugo, xa que, ademais de 
conectar Lugo con Guntí n, dá ser-
vizo a numerosas parroquias do ru-
ral lucense como Coeses, Ribas de 
Miño, Santa Cristi na de San Román 
ou San Marti ño Piñeiro.
“E, como a maior parte da rede 
viaria provincial, a LU-P-2913 ta-
mén presenta defi ciencias moi 
importantes, como a que se pode 
ver preto do punto quilométrico 
5, onde se afundiu a calzada pola 
acción dun cauce fl uvial que foi 
comendo o terreo e debilitando a 
zona ata que venceu a calzada e 
nada se fi xo”, di.

Ameijide quéixase do 
estado da estrada que 
comunica con Lugo

O concello de Chantada acolleu a 
cerimonia de entrega do premio 
do XVII Certame de Investi gación 
Condado de Pallares, organizado 
pola Asociación de Amigos do 
Mosteiro de Ferreira de Pallares.
O premio recaeu este ano no tra-
ballo O agrarismo nas terras de 
Chantada, de Antonio Paz Váz-
quez, ao que lle corresponderán 
os 3.000 euros do premio, con-
siderado o decano deste ti po na 
provincia de Lugo.
O xurado valorou “o interese 
deste traballo de investi gación, 
que supón un documentadísi-
mo e profundo estudo histórico 

do fenómeno sociopolíti co do 
agrarismo galego nos concellos 
de Chantada, Taboada e Carba-
lledo. Nesta ocasión refí rese a 
unha etapa histórica que supuxo 
un desenvolvemento social no 
período entre a desamorti zación 
de 1835 e o inicio da Guerra Ci-
vil, no 1936.
Antonio Paz Vázquez, de Chan-
tada, é técnico administrati vo 
e ten publicados outros dous li-
bros, a Guía micológica, manual 
de gesti ón y aprovechamientos 
no madereros e Os muíños e as 
outras industrias tradicionais da 
auga do Concello de Chantada.

Chantada acolleu este 
ano a entrega do premio 
Condado de Pallares

Coincidindo coa feira, ti vo lugar no 
Mercado Gandeiro, unha charla 
formati va con posterior entrega 
dos composteiros de uso domésti -
co para aquelas persoas apuntadas 
no programa de compostaxe.
Un total de 30 familias recolleron 
o seu nun evento que forma parte 
da campaña e compostaxe domés-
ti ca impulsada polo Concello e que 
conti nuará a principios deste mes 
nos fogares de aquelas persoas ins-

critas no programa.
As persoas que desexen unirse a 
esta iniciati va poden aínda solicita-
lo cubrindo un formulario. As pra-
zas son limitadas. Para aquelas per-
soas que non estean habituadas ao 
uso da tecnoloxía, o Concello pon 
tamén formularios fí sicos na casa 
consistorial. A veciñanza ten á súa 
disposición o número 690 145 190 
para informarse ou para resolver 
calquera dúbida.

Trinta familias únense á 
compostaxe domésti caIria Castro pediu a mellora na accesi-

bilidade ao Castelo de Castroverde e 
o aumento nos orzamentos do 2024 
das parti das desti nadas ás subven-
cións para enti dades culturais e de-
porti vas. “A mellora da sinalización, 
do alumeado e o acondicionamento 
do acceso ao Castelo serviría para de 
por en valor esta fortaleza” explica a 
voceira do grupo municipal.
Tamén pide que se melloren as 
subvencións que se lles outorgan a 
aquelas enti dades deporti vas e cul-
turais que “fan un traballo inxente 
coa rapazada”.

O BNG pide melloras 
de acceso ao Castelo
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O presidente da Deputación de 
Lugo, José Tomé Roca, asinou en 
San Marcos un acordo de colabora-
ción co alcalde de Castroverde, Xosé 
María Arias, a través do que a insti tu-
ción provincial aporta 150.000 euros 
ao Concello, que lle permiti rán facer 
obras en diversas parroquias para as 
que a Xunta de Galicia lle denegou 
fi nanciamento.
En concreto, trátase de melloras 
na mobilidade do rural co acondi-
cionamento de camiños con pavi-
mento de formigón nos núcleos de 
Lourentí n, Furís de Abaixo, Riomol 
e A Meda; mellora en rega asfálti ca 
de camiños nos lugares de Miranda 
e Vilacote; o pavimentado con formi-
gón no núcleo de Miranda; e a me-
llora da recollida de augas pluviais de 
Folgueiras.
Obras “moi importantes” para o día 
a día da veciñanza destes núcleos 
de poboación, subliñou o presiden-
te, “que temos que fi nanciar dende 

a Deputación, nunha mostra máis 
da nosa permanente colaboración 
cos concellos da provincia, porque 
a Xunta de Galicia non o fai”. José 
Tomé incidiu en que este apoio 
económico pon de manifesto que a 
insti tución provincial é unha admi-
nistración esencial para o funciona-
mento das enti dades locais e para 
mellorar e ampliar os servizos que 
ofrecen aos seus veciños, suplindo 

en numerosas ocasións, como é 
neste caso de Castroverde, a falta 
de investi mentos da Xunta de Gali-
cia.
Pola súa banda, o alcalde agradeceu 
e puxo en valor a aportación eco-
nómica da Deputación para que o 
Concello poida acometer estas obras 
“tan relevantes para os veciños do 
municipio, porque estamos falando 
de servizos básicos”.

A Deputación investi rá 150.000 
euros en obras nas parroquias

A Vicepresidencia Primeira e Con-
sellería de Presidencia, Xusti za e 
Deportes achegou 55.600 euros a 
Castroverde para mellorar o sanea-
mento das augas pluviais no lugar 
de Riomol. O delegado territorial 
da Xunta, Javier Arias, comprobou 
o resultado da actuación, fi nancia-
da con cargo á liña non competi ti va 
do Fondo de Compensación Am-
biental deste ano.
A intervención consisti u na execu-
ción das obras e instalación dos ele-
mentos necesarios para mellorar a 
evacuación das augas de escorren-
tí a pluvial que discorren pola vía 
de acceso a este núcleo, canalizán-
doas cara a rede de saneamento.
Con esta actuación búscase evi-
tar os danos que producen estas 
aguas nos fi rmes dos camiños; a 
derivación ao interior de vivendas 
e outras construcións; así como o 
arrastre de materiais aos terreos.
Arias afi rmou que no período 2020-
2023, a Xunta concedeu máis de 
337.000 euros que benefi ciaron ao 

Concello de Castroverde ao abeiro 
das ordes de axudas da Dirección 
Xeral de Administración Local.
Arias subliñou a cooperación da 
Xunta co Concello de Castroverde a 
través doutras achegas concedidas 
este ano para mellorar infraestru-
turas e impulsar o desenvolvemen-
to económico do municipio. Des-
tacou os 80.100 euros asignados a 
través do Plan Marco de mellora de 
Camiños para acondicionar o vial 
que une Riomol con Furís de Arri-
ba; os accesos a Pereirón, Viladó-
nega e Cellán de Calvos; e o acceso 
ao núcleo de Vilar de Cas.
Tamén informou da recente conce-
sión de 49.600 euros para reformar 
o pavillón da Ferrería, dentro do 
programa de apoio aos concellos 
para mellorar instalacións deporti -
vas municipais.
No eido dos servizos sociais, expli-
cou que o funcionamento do Ser-
vizo de Axuda no Fogar (SAF) deste 
ano supón unha aportación auto-
nómica de case 580.000 euros.

Rematan as obras do 
saneamento de Riomol

VEIGA DO OLMO. A Área Recreati va de Veiga do Olmo, en Castro-
verde, amplía as esculturas de animais que tanto éxito teñen coa incor-
poración dun esquío, dous mouchos e unha aguia. Estas catro pezas sú-
manse ao corzo e o oso que lucen xa nesta zona verde tan peculiar e tan 
visitada do concello. Os traballos foron realizados por Eugenio Linares, 
de Buba Esculturas.

O Concello de Castroverde sacou a 
licitación as obras de reforma do pa-
villón municipal de Castroverde, un 
proxecto que ten un orzamento de 
62.047, 34 euros, IVE incluído.
O prazo de execución esti mado é 
de tres meses e os traballos están 
agrupados en varias accións diferen-
ciadas. Por unha banda renovarase 
totalmente a pintura interior do pa-
villón polideporti vo. Tamén se cam-
biarán todos os rodapés por outros 
de pvc, máis resistentes á humidade 
e máis acordes coa estéti ca xeral do 
edifi cio.
En terceiro lugar, instalaranse en-
trepanos nas varandas existentes e 
construirase un tabique de cartón 

xeso resistente á humidade para illar 
termicamente as duchas.
Por últi mo, compraranse e instalarán 
tres lousas magnéti cas que sirvan á 
súa vez como taboleiro de anuncios 
para evitar que se peguen carteis 

ás paredes e frear a deterioración 
e desgaste da pintura para aplicar. 
Unha delas situarase xunto á entra-
da de público do pavillón e as outras 
dúas unha á beira de cada un dos 
vesti arios.

Licitada a reforma do pavillón
AXENDA

POSTAIS. O Concello de Castrover-
de organiza un concurso de postais 
de Nadal no que poderán parti ci-
par todos os nenos e nenas de en-
tre 3 e 14 anos que sexan alumnos 
do CPI de Castroverde. O concurso 
conta con 11 categorías, unha por 
cada curso escolar e os deseños 
presentados poderán realizarse 
a man en papel ou cartolina cun 
tamaño máximo dun A4. A data lí-
mite para a presentación dos traba-
llos é o 15 de decembro. O xurado 
estará composto por varias persoas 
do Concello de Castroverde e por 
cada categoría haberá un premio 
sorpresa, que será para os autores 
dos deseños mais valorados polo 
xurado.

ESCAPARATES. Tamén convoca-
ron un concurso de Escaparates 
de Nadal co obxecti vo primordial 
de potenciar a imaxe dos estable-
cementos comerciais a través dos 
seus escaparates durante as festas 
de Nadal e contribuír á mellora da 
ambientación das rúas comerciais. 
Poderán parti cipar todos os esta-
blecementos comerciais do muni-
cipio que teñan escaparate exposto 
á rúa. A data límite de inscrición é 
o 15 de decembro. Así mesmo no 
momento de presentar a solici-
tude de inscrición cada comercio 
recibirá un cartel anunciador que 
o acredita como parti cipante neste 

concurso. A decoración do escapa-
rate deberá manterse dende o día 
16 de decembro ata o 7 de xanei-
ro. Os comercios parti cipantes op-
tarán a tres premios, un primeiro 
premio de 300 euros, un segundo 
premio de 200 e un terceiro premio 
de 100, todos eles acompañados 
de diploma acreditati vo. O premio 
terá que ser inverti do en un ou 
varios dos comercios parti cipantes 
no concurso de escaparates deste 
ano.

XEODESTINO.  Xa está aberto o 
prazo para parti cipar na cuarta 
xornada viaxeira Descubrindo a 
Comarca de Lugo e as Terras da 
Ulloa con Guido Guía. Este proxec-
to engloba a 10 concellos das 
comarcas de Lugo e as Terras da 
Ulloa (Antas de Ulla, Castroverde, 
O Corgo, Friol, Guntí n, Monterro-
so, Outeiro de Rei, Palas de Rei, O 
Páramo e Rábade) nos que están a 
facerse xornadas de presentación 
do que é un proxecto a longo pra-
zo para poñer en valor as riquezas 
do territorio, e ao mesmo tempo 
promover vínculos sociais e cultu-
rais tanto de proximidade como 
con visitantes de máis lonxe que 
se animen a parti cipar. A inscrición 
para esta acti vidade é gratuíta, e 
pode facerse a través do correo 
info@comarcadelugo.gal e do te-
léfono 982 238 000.

Pablo Figueiras vén de ser procla-
mado presidente do Parti do Popu-
lar de Castroverde logo de contar 
co apoio unánime dos afi liados e da 
dirección provincial. Deste xeito, o 
voceiro da agrupación local asume 
“con ilusión” a responsabilidade 
de dirixir o parti do neste municipio 
que nos últi mos proceso electorais 
acadou unha suba importante na 
porcentaxe de voto.
Nas pasadas eleccións municipais, o 
PP que lidera Figueiras subiu de 1 a 
4 concelleiros. Nos comicios de xullo,  
acadaron o 50,06% dos votos (826).

Pablo Figueiras,  novo 
presidente do PP local
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O día 16 de decembro de 2023 terá 
lugar na Casa da Cultura de Outeiro 
de Rei a II Xornada do Casti ñeiro Pro-
dutor de castaña, organizada pola 
empresa CampoLab que contará coa 
presencia de María Fraga Meizoso 
de Fauna Úti l, Miguel Ángel Vázquez 
de la Mata de Viveros Castanea Sa-
ti va, Fina Lombardero da USC e a 
investi gadora Josefa Fernández Ló-
pez, que xunto co enxeñeiro da em-
presa organizadora, Pablo Antonio 
Fraga Gontán, abordarán cuesti óns 
relacionadas co culti vo da castaña, 
dende a planifi cación e toma de de-
cisións antes de plantar ata a comer-
cialización deste produto e outras 
cuesti óns como tratamentos pre-
venti vos contra pragas producidas 
por fungos.
Durante a xornada, xa pola tarde, 
tamén está prevista unha charla co-
loquio na que parti ciparán técnicos, 
produtores e comercializadores que 
analizarán a problemáti ca do sector 
da castaña.

Outeiro de Rei acolle 
unha xornada sobre 
casti ñeiros

A sociedade deporti va Outeiro de 
Rei celebra a súa tradicional festa de 
Nadal o vindeiro 16 de decembro 
no pavillón municipal do Concello. A 
cita comezará ás 21.00 horas e a cea 
dará inicio ás 22.00 horas.
Haberá música co DJ Francis, sor-
teos, bingo e monitores para os ne-
nos. Os interesados xa poden solici-
tar as súas entradas ata o vindeiro 
11 de decembro no café bar O Pozo. 
Trátase dunha proposta aberta a so-
cios, colaboradores, xogades, familia 
e amigos.
O menú adultos contará con troitas, 
paella, carne asada, larpeira e café 
por un prezo de 25 euros para socios 
e de 35 para os non asociados. O 
menú infanti l, que será grati s ata os 
5 anos e que custará 12 euros ata os 
16, inclúe troitas, paella, carne asada 
pizza e sobremesa.

A sociedade 
deporti va celebra a 
súa cea de Nadal o 16

A UNED Lugo e a asociación peni-
tenciaria Concepción Arenal sú-
manse á iniciati va A las olvidadas, 
recollendo libros dedicados ás re-
clusas da cárcere de Bonxe.
“Que libro lle regalarías a unha 
muller que está no cárcere? Así 
comeza esta iniciati va. Libros para 
evadirse, pero tamén para xerar 
refl exión e debate ao redor dun 
colecti vo invisible para a sociedade 
e discriminado polo sistema penal 
porque son minoría”, explican.
A las Olvidadas é unha iniciati va fe-
minista, cultural, solidaria, poéti ca 
e transformadora, dentro e fóra das 
prisións que nace da man de teta & 
teta, unha asociación sen ánimo de 
lucro, pero con ánimo de reivindi-
car a liberdade feminina a través da 

creati vidade e o acti vismo.
No mes de novembro conmemó-
rase o 25N, Día Internacional da 
Eliminación da Violencia contra as 
Mulleres. A UNED de Lugo e a Aso-
ciación Penitenciaria Concepción 
Arenal súmanse esta iniciati va par-
ti cipando como centros de recolli-
da de libros que irán desti nados ás 
reclusas do Centro Penal de Bonxe.
“Aquelas persoas que queiran par-
ti cipar na iniciati va o que terán que 
facer é elixir un libro, escribir unha 
dedicatoria no mesmo e traelo á 
UNED de Lugo (Tolda de Castela, 
4B) ou á sede de Concepción Are-
nal (Monte Faro, 2) antes do 13 de 
decembro. Aquelas que traian un 
libro á UNED recibirán un pequeno 
obsequio.

Recollen libros dirixidos 
ás presas de Bonxe

A Xunta clausurou o programa inte-
grado de emprego que ti vo en mar-
cha no período 2022/2023 o Con-
cello de Outeiro de Rei asociado cos 
de Friol, Rábade, Begonte, Cospei-
to, Castro de Rei, Abadín e Mondo-
ñedo. A Consellería de Promoción 
do Emprego e Igualdade fi nanciou a 
iniciati va con 250.000 euros.
O delegado territorial de Lugo, Ja-
vier Arias, anunciou que a Admi-
nistración autonómica vén de apro-
bar unha nova achega de 220.000 
euros para poñer en marcha outro 
programa integrado nos mesmos 
municipios, que comeza este ano 
e se prolonga durante o 2024. Na 
vindeira edición, a iniciati va terá 
como desti natarias prioritarias ás 
mulleres.
En cada unha destas acti vidades 
parti cipan 100 persoas desempre-
gadas, das que un mínimo do 35% 
serán inseridas no mercado laboral 
durante a duración do proxecto. A 
Administración autonómica ofrece 
bolsas para incenti var a asistencia 
dos demandantes de emprego a 
estas accións e asume os custos 

salariais do persoal necesario para 
imparti r a formación, así como de 
desprazamento de dito persoal e 
gastos materiais e equipamentos 
técnicos, entre outros.
En canto á acti vidade que se clau-
sura hoxe en Outeiro de Rei, os 
parti cipantes foron principalmente 
persoas desempregadas menores 
de 30 anos -un total de 74 – con di-
ferentes perfí s.
As accións centráronse en propor-
cionarlles aos asistentes ferramen-
tas que lles axuden a acceder ao 
mercado de traballo. Así, compren-
deu iniciati vas de formación e ase-
soramento; técnicas de coaching, 
intelixencia emocional e técnicas 
de moti vación para a busca de 
emprego, tanto por conta propia 
como allea; fomento da capacidade 
emprendedora e das habilidades 
sociolaborais -por exemplo, con si-
mulacións de entrevistas laborais -; 
prospección empresarial; accións 
para casar o perfi l dos parti cipantes 
con ofertas de traballo existentes 
ou prácti cas profesionais non labo-
rais en empresas, entre outras.

Clausurado o programa 
de emprego que engloba 
a sete concellos da zona

O Ministerio de Transportes e Mo-
bilidade Sosti ble formalizou por 
405.485,86 euros (IVE incluído) as 
obras de mellora da seguridade 
viaria, mediante a implantación 
dunha glorieta, na intersección do 
punto quilométrico 513,670 da es-
trada N-6, no termo municipal de 
Outeiro de Rei.
A actuación proxectada consis-
te na transformación en glorieta 
da actual intersección en ‘T’ da 
estrada N-6 coa estrada autonó-
mica LU-115, que mellora a súa 
funcionalidade ao resolver de 
forma máis adecuada os impor-

tantes movementos de xiro alí 
existentes.
Tamén incrementará a seguridade 
viaria da zona, facilitando todos os 
movementos e permiti ndo acou-
gar a velocidade media do tráfi co 
ao seu paso pola travesía de Outei-
ro de Rei e dispoñendo ademais de 
novos cruces peonís seguros nos 
tres accesos á glorieta.
Así mesmo, contémplase a reposi-
ción de iti nerarios peonís, paradas 
de autobús, elementos de drenaxe, 
sinalización, iluminación e outros 
servizos que resulten afectados po-
las obras da glorieta.

A obra da nova glorieta 
licítase en 405.500 euros

AVANCE DAS OBRAS

O delegado territorial da Xunta en Lugo, Javier Arias, manti vo unha xun-
tanza co alcalde de Outeiro de Rei, José Pardo, para avaliar o avance dos 
diferentes proxectos que o Goberno galego ten en marcha no municipio, e 
singularmente as obras de Augas de Galicia. A Consellería de Infraestruturas 
e Mobilidade está a executar obras de mellora do abastecemento e está en 
proceso de contratación o proxecto construti vo da mellora do sistema de 
saneamento e a nova estación depuradora de augas residuais, licitado por 
un importe de 242.000 euros.

CONCICLIACIÓN FAMILIAR. A Consellería de Promoción do Empre-
go e Igualdade investi rá en 2024 un total de 6 millóns de euros (case un 34% 
máis ca este ano) para o desenvolvemento por parte das enti dades locais de 
programas para fomentar a conciliación e a corresponsabilidade. Así o desta-
cou a secretaria xeral da Igualdade, Sandra Vázquez, que visitou o colexio pú-
blico Laverde Ruiz onde se desenvolve o Programa municipal de conciliación 
familiar e apoio á educación. Un programa que recibiu un apoio do Goberno 
galego de preto de 75.000 euros na convocatoria deste ano.
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A Deputación de Lugo iniciou as 
obras no cinto comarcal á altura da 
parroquia de San Pedro de Cerceda, 
no concello do Corgo, para arranxar 
os danos dos últimos temporais.
A institución inviste preto de 83.000€ 
para acometer os traballos de emer-
xencia, necesarios tralo afundimento 
da vía no punto quilométrico 12,450, 
o que obrigou a cortar o tráfico e ha-
bilitar desvíos alternativos, que es-
tán debidamente sinalizados.
As obras consisten na substitución 
do actual sistema de drenaxe por un 
marco de formigón prefabricado de 
sección rectangular de 3×2 metros 
cadrados deixando soterrado 25cm 
da cara superior do pavimento, 
dando así unha maior capacidade 
de drenaxe co fin de restablecer a 
circulación coas mellores garantías e 
condicións de seguridade. Posterior-
mente, procederase ao acondiciona-

mento da pavimentación do firme, e 
á reposición da sinalización e implan-
tación do sistema de contención.
A Deputación está a acometer as 
tarefas en base aos requisitos e en 
plena coordinación coa Confedera-
ción Hidrográfica do Miño-Sil. Así 

mesmo, na execución dos mesmos 
estase a adoitar en todo o momen-
to as medidas precisas para evitar a 
contaminación das augas. O prazo 
de execución é de dous meses, sem-
pre e cando as condicións meteoro-
lóxicas o permitan.

Comezan as obras de reparación 
de danos do cinto comarcal

Antonio Ameijide esíxelle “respon-
sabilidade” a Tomé e ao seu gober-
no na Deputación de Lugo en ma-
teria de conservación de estradas 
provinciais despois de comprobar 
o estado do pavimento da maioría 
das vías da súa titularidade no mu-
nicipio.
Recentemente, o voceiro acudiu 
á chamada do alcalde do Corgo, 
Felipe Labrada, e puido compro-
bar “o abandono das estradas 
da Deputación que contrasta coa 
implicación e boa xestión do go-
berno municipal en materia de 
infraestruturas viarias. O Concello 
do Corgo renovou o 80% das es-
tradas da súa titularidade nun úni-
co mandato. E, delas, o 30% con 
aglomerado”.
As vías provinciais, pola contra, 
afirma que son obxecto habitual 
de queixas por parte dos veciños 
e veciñas debido aos “importantes 
fochancas existentes na LU-P-1603, 
que comunica Gomeán con Mace-
da ou na LU-P-1606 entre Adai e 
Queizán que é preciso ampliar. Ta-
mén chama a atención o absoluta-
mente desfeito que está o pavimen-
to da LU-P-1610, unha vía estreita 
case intransitable que comunica 
Escoureda con Abragán, e por onde 
pasa a diario o transporte escolar”.
Os populares reivindican tamén o 
ancheamento da estrada que vai 
dende Cabreiros a Arxemil, a LU-
P-1605. Así mesmo, insisten na 
necesidade de mellorar o coñeci-
do como cinto comarcal poñendo 
como exemplo “o asfalto totalmen-
te desgastado da LU-P-1611 ao seu 
paso por Adai”.

Ameijide acusa 
a Tomé de trato 
desigual no arranxo 
das vías

O delegado do Goberno en Galicia, 
Pedro Blanco, puxo en valor en Pol 
o traballo desenvolvido polos con-
cellos para levar a cabo proxectos 
que impulsen unha dinamización 
social dende o local. Pedro Blanco 
desprazouse a Pol onde se intere-
sou polas iniciativas que impulsa 
do Goberno presidido por Lino 
Rodríguez e que optan a distintas 
convocatorias de axudas ministe-
riais. Estas iniciativas teñen como 
marco de acción a área deportiva, 
“para beneficio de gran parte da 
poboación”, sinalou.
O delegado lembrou que as propos-
tas de Pol optan a axudas nas que 
os municipios do reto demográfico, 
entre os que se atopa este concello, 
son prioritarios. E lembrou que esta 
categoría de concellos foi estableci-
da polo Goberno de Pedro Sánchez 
para designar e apoiar aos munici-
pios con menos de 5.000 habitantes 
que requiren dun plan para atallar o 
despoboamento e o abandono do 
rural.
O delegado, acompañado da subde-
legada do Goberno en Lugo, Isabel 
Rodríguez e o alcalde do municipio, 
Lino Rodríguez, afirmou que “o la-
bor que realizan as administracións 
destes concellos é fundamental para 
que poidan avanzar e construír mu-
nicipios máis vivos e dinámicos, po-

ñendo freo á despoboación do rural 
e apostando pola sustentabilidade 
e ampliación dos servizos, facendo 
máis atractiva a vida nel e promo-
vendo avances que poñan no centro 
ás persoas que o habitan”.
Un dos proxectos que presentou 
o alcalde ao delegado consiste na 
adecuación e instalación de residen-
cias para deportistas que veñan ao 
municipio e darlles un lugar no que 
pernoitar, o que permitirá dinamizar 
moito máis a área de deportes da 
comarca de Meira e concretamente 
de Pol. 
Ademais desta solicitude, o alcalde 
detallou ao delegado o proxecto pre-
sentado ao Ministerio para a Transi-
ción Ecolóxica e o Reto Demográfico 
por valor de 508.789 euros, dos ca-
les o concello se fará cargo de 50.000 
euros para brindar un mellor servizo 

nesta área. Esta axuda permitirá a 
contratación de persoal e monitores 
para a realización de actividades de-
portivas ou campamentos.
O delegado e o alcalde repasaron 
na reunión os apoios do Goberno 
ao Concello de Pol nestes anos. Así, 
Pol beneficiouse de dúas axudas por 
valor de 922.000 euros coas que a 
Administración local financiou a re-
novación do alumeado público e ta-
mén a rehabilitación da antiga casa 
reitoral para convertela nun centro 
social.
Ademais, o Concello de Pol bene-
fíciase do programa UNICO-Banda 
Ancha, que executa o Goberno para 
completar a dixitalización do terri-
torio galego. En Pol, este programa 
posibilitará a conexión a internet de 
altas prestacións a 1.511 vivendas e 
empresas.

Blanco pon en valor nunha visita 
os investimentos nos concellos

pol

A voceira do Grupo Municipal do 
PP de Pol, Nicole Grueira, subliña a 
achega de 140.000 euros por parte 
da Xunta de Galicia para a mellora 
do pavillón de deportes municipal 
de Mosteiro que da servizo ao CEIP 
Rosalía de Castro.
“O arranxo do pavillón é unha rea-
lidade grazas á Xunta” que, a través 
de distintas liñas de apoio aos Con-
cellos, pretende contribuír “a fixar 
poboación e mellorar a calidade de 
vida nos concellos do rural”. Esta 
achega é “unha proba máis do com-
promiso real do Goberno galego cos 
veciños e veciñas de Pol”.
Os traballos para a mellora da efi-
ciencia enerxética do pavillón mu-
nicipal consisten na renovación 
completa da cuberta, a substitución 
de luminarias por tecnoloxía LED e 
a instalación de paneis solares que 
servirán para alimentar o sistema 
de iluminación e renovar o sistema 
de calefacción de caldeira por unha 
bomba de calor de aerotermia.
Considera que “este investimento 
favorece que os máis novos do noso 
concello poidan disfrutar dun bo ser-
vizo nunha infraestrutura coas me-
llores condicións posibles”. Grueira 
explica que se trata dunha achega 
correspondente á liña de mellora 
da eficiencia enerxética en edificios 
municipais dunha partida adicional 
do Fondo de Cooperación Local.

O PP destaca a 
aportación da Xunta 
para o pavillón

A unidade móbil da ITV está entre os 
días 21 de decembro e 5 de xaneiro 
no Corgo para facer as inspeccións 
técnicas a vehículos agrícolas.
Os días 21 e 22 estará no campo da 
feira de Laxosa e o 26 no mercado 
de Adai. Entre os días 27 e 29 de de-
cembro e o 2  de xaneiro estará no 
polígono industrial do Corgo, e os 
días 3, 4 3 5 de xaneiro na explanada 
preto da igrexa en Sabarei.
As revisións faranse de 9.00 a 13.30 
horas e de 15.15 a 18.00 horas agás o 
22 e 29 de decembro e o 5 de xanei-
ro que será só en horario de mañá.
Para participar é necesario pedir cita 
previa, chamando ao teléfono 902 
30 90 00 ou a través da páxina web 
www.sycitv.com.

A ITV móbil agrícola 
estará no concello a 
final de mes

Os veciños do Corgo teñen unha cita 
o vindeiro sábado 16 de decembro.  
A Asociación Os 5 Ríos organiza no 
pavillón un mercado de Nadal con 
degustacións gratuítas e postos de 
artesanía e alimentación a partir das 
10.00 horas.
Con esta proposta o colectivo pe-
cha o 2023, para regresar no mes 
de marzo con mercados mensuais. 
Ademais dos postos, a gastronomía 
estará moi presente na cita, pois 
os asistentes poderán gozar de de-
gustacións gratuítas de empanada 
galega. Tamén haberá un posto de 
polbo e inchables gratis para os máis 
pequenos de 11.00 a 16.00 horas.
A música virá da man do dúo Estre-
llas, que será o encargado de ame-
nizar a sesión vermú e a sesión de 
tarde. O domingo a asociación levará 
a cabo unha asemblea xeral, dirixida 
aos socios, na que se sorteará unha 
cesta.

Os 5 Ríos organiza un 
mercado de Nadal con 
artesanía e música
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A Deputación de Lugo aprobou no 
Pleno os Orzamentos do ano 2024, 
que, con máis de 116 millóns de eu-
ros, suporán máis servizos públicos 
e máis dinamismo económico para 
a provincia, sobre todo no rural, e 
demostran que “é posible outro 
modelo de xestión e outro Goberno 
para Galicia, con diálogo, lealdade 
e recursos para os concellos”. Así o 
manifestou a deputada de Econo-
mía, Recadación e Facenda, Mayra 
García Bermúdez, no debate plena-
rio, durante o que subliñou que o 
presuposto sube un 5,32%, grazas 
aos fondos que o Executivo provin-
cial conseguiu da Unión Europea.
A deputada incidiu en que son uns 
orzamentos “realistas e útiles”, por 
tres motivos principais: “aprobá-
molos en tempo e forma para que 
entren en vigor a primeiros de ano”; 
“servirán para achegar os servizos 
públicos aos veciños e veciñas, e 
para promover a actividade econó-
mica vinculada aos sectores estra-
téxicos da provincia, factores esen-
ciais para fixar poboación no noso 
rural”; e “continuaremos coa política 
de feitos, grazas á que executamos 
unha media anual do 85% do gasto”.
Ademais, explicou, son uns presu-
postos “expansivos” porque soben 
os investimentos reais nun 45% e 
as transferencias correntes en preto 
dun 3%; e “profundamente sociais”, 
en tanto que as políticas sociais con-
centran un terzo do total dos fondos 
previstos, ata alcanzar os 38 millóns 
de euros, o que supón un 3% máis ca 
neste ano.

“Un esforzo investidor enorme, co 
que estamos facendo o que non fai a 
Xunta de Galicia na nosa provincia”, 
recalcou Mayra García Bermúdez, 
pois “incumpre o Estatuto de Auto-
nomía e a Lei de Servizos Sociais de 
Galicia e non asume as competen-
cias en servizos sociais, cargándollas 
á Deputación e aos concellos, sen 
transferirnos financiamento”.
Por iso, entre outras moitas medi-
das, asegurou, a institución provin-
cial “ten que despregar e manter 
unha rede de residencias públicas 
para os nosos veciños e veciñas do 
rural, porque a Xunta non o fai, nin 
tampouco colabora”.

MAIORES. Así , nos Orzamentos do 
2024 a Deputación dedica preto de 
11 millóns de euros para os 9 centros 
de maiores que ten en servizo –6 
deles abertos no pasado mandato-, 
e continuar cos proxectos compro-
metidos. Como xa adiantou o Presi-
dente, José Tomé Roca, a previsión é 

poñer en marcha neste mandato as 
residencias da Pontenova e de Gui-
tiriz.
O Goberno provincial renova seu 
“apoio ao labor fundamental do 
tecido social vinculado co terceiro 
sector” con partidas que suman 1,3 
millóns, explicou García Bermúdez, 
que, en políticas sociais, tamén des-
tacou a creación no antigo hospital 
de San Rafael, en Castro de Rei, do 
que será o primeiro Centro de Aco-
llida de Protección Internacional de 
Galicia. Un proxecto froito da cola-
boración da Deputación co Gober-
no do Estado, que terá “un retorno 
económico moi importante para a 
provincia”, cun investimento de 12 
millóns e a creación de 25 empregos 
directos e 45 indirectos.
A Deputación desenvolverá no 2024 
o programa E Para Vivir… a Provincia 
de Lugo, para “afrontar o reto de-
mográfico”, sinalou a deputada, con 
medidas de apoio integral ás persoas 
que decidan irse a vivir ao rural; axu-

das ao alugueiro de vivenda; e apoio 
para a diversificación de cultivos.
O vindeiro ano, as políticas de em-
prego contarán con 4 millóns de eu-
ros para favorecer a contratación e 
mellorar a empregabilidade a través 
da formación; educación, con preto 
de 3 millóns, tanto para o Centro de 
Formación Audiovisual da Deputa-
ción -o único público desta rama na 
provincia-, como para o apoio á Uni-
versidade pública; os recursos para 
as políticas vinculadas coa igualdade 
suben un 10%; Deportes chega aos 
4,8 millóns; Cultura, aos 5 millóns; e 
Artesanía e Deseño, a 1,44.

CONCELLOS.  O Goberno da Deputa-
ción sobe o plan de cooperación cos 
Concellos ata os 21.750.000 euros, 
“o que significa transferirlles aproxi-
madamente o 20% dos Orzamentos 
provinciais, seguindo criterios públi-
cos e obxectivos, e cun respecto to-
tal á autonomía municipal”, expuxo 
Mayra García Bermúdez. 
Ademais de incrementar os fondos 
do plan de cooperación, a Depu-
tación de Lugo ofrece asistencia 
técnica a todos os municipios que 
así o requiren en materia xurídica, 
urbanística, en xestión e cobro de 
impostos municipais, en recursos 
humanos ou en formación, entre ou-
tras cuestións, co que “aforran miles 
de euros e gañan eficacia”, e, de cara 
ao 2024, como reforzo de todo ese 
apoio, proporcionará gratuitamen-
te aos 52 concellos que decidiron 
adherirse ao programa Impulsa TIC 
equipamentos e servizos tecnolóxi-

cos que lles permitirán avanzar na 
transformación dixital e mellorar así 
os servizos que prestan á veciñanza, 
grazas aos 4,5 millóns que conseguiu 
da Unión Europea.

ESTRADAS. Como “un dos piares 
dos Orzamentos”, explicou, o inves-
timento na mellora da mobilidade 
medra un 11% no ano 2024, ata al-
canzar os 20 millóns de euros, tanto 
para obra nova, como para conser-
vación, desbroce e actuacións do 
Parque Móbil, en estradas provin-
ciais e municipais.
Dende o inicio do anterior mandato, 
destacou García Bermúdez, o Gober-
no da Deputación foi incrementando 
progresivamente as partidas para a 
rede viaria provincial e local, pasan-
do dos pouco máis de 14 millóns 
de euros que había no 2019 aos 20 
millóns do 2024, o que supón unha 
suba dun 42% en 5 anos. “

SECTORES. O apoio aos sectores pro-
dutivos gaña peso nos Orzamentos 
do 2024, e increméntanse nun 7,6%, 
ata chegar aos 11,3 millóns, as parti-
das para sectores estratéxicos, como 
o agrogandeiro, forestal e do mar, a 
economía verde, o comercio, a hos-
talería e o turismo.
No caso do sector primario, os fon-
dos ascenden a 3,5 millóns, dos cales 
2 son para a Granxa Gayoso Castro. 
Neste eido, a Deputación prevé 
arrancar as obras que restan do Par-
que Central de Galicia, en Antas de 
Ulla, que “será un revulsivo para a 
zona e para a toda a provincia”.
Tamén potencia o programa Lugo 
Termal ofrecendo máis prazas que a 
propia Xunta; renovará o programa 
Coñece a túa Provincia, cun retorno 
económico de medio millón de eu-
ros dende o seu inicio; ou continua-
rá coas rutas fluviais pola Ribeira 
Sacra.

A Deputación aproba un orzamento 
para 2024 de 116 millóns de euros

A Xunta de Goberno da Deputación 
de Lugo aprobou licitar por un im-
porte de máis de 3,5 millóns de eu-
ros a prestación do servizo de con-
servación e mantemento dos 4.217 
quilómetros que ten a rede viaria 
provincial, para os dous vindeiros 
anos 2024 e 2025.
Así o anunciou a voceira socialis-
ta do Goberno, Pilar García Porto, 
quen informou de que o contrato 
“está divido en 8 lotes, un por cada 
zona da rede viaria provincial, co 
obxectivo de poder actuar dun xeito 
máis áxil e eficaz”, tendo en conta, 
subliñou, que “a de Lugo é a Depu-
tación de España con máis quilóme-
tros de estradas, e que multiplica 

por tres a rede da propia Xunta de 
Galicia”.
Inclúense tarefas de acondicio-
namento, así como a atención de 
emerxencias, causas sobrevidas e 
consecuencias provocadas polas in-
clemencias meteorolóxicas nas vías.
Na Xunta de Goberno tamén saíron 
adiante dous novos contratos para 
o subministración de material para 
o Parque Móbil da Deputación que 
suman, en conxunto, un importe 
superior ao millón de euros. Tráta-
se, por un lado, da adquisición de 
emulsión asfáltica, por unha contía 
de case 720.000 euros, estimada 
en base a un consumo de 1.250 
toneladas semestrais a un prezo 

de 574 euros por tonelada, e pro-
rrogable por outros 6 meses. Por 
outra banda, a Deputación licita 
por preto de 380.000 euros a com-
pra de áridos de rego asfáltico con 
grava artificial, necesario para rea-
lizar os traballos de acondiciona-
mento nas estradas provinciais e 
municipais.
Tamén na Xunta de Goberno apro-
bouse o último trámite administra-
tivo que resta para pagar a 21 aso-
ciacións de 13 concellos da provincia 
axudas económicas que suman un 
total de 115.000 euros, beneficiarias 
do Programa para a Dotación e Me-
llora de Servizos Comunitarios que 
impulsa a Deputación.

Licitado o contrato para a conservación 
de estradas nos próximos dous anos

COÑECE A TÚA PROVINCIA

A Deputación de Lugo leva xerado un retorno económico de en torno ao 
medio millón de euros no sector turístico a través do programa de viaxes 
gratuítas Coñece a túa provincia dende a súa posta en marcha no ano 2021. 
Participaron en total 358 colectivos e case 8.000 persoas, que viaxaron gra-
tuitamente polas distintas comarcas grazas a esta iniciativa, coa que a insti-
tución provincial busca fomentar o coñecemento dos recursos patrimoniais 
lucenses entre os propios veciños e veciñas, ao mesmo tempo, dinamizar a 
actividade do turismo, a hostalería e o comercio.
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Escoito con preocupa-
ción que o Consello Es-
colar de Navarra apro-
bou no seu ditamen 
o proxecto de Orde 

Foral polo que se establece a xor-
nada escolar partida para todos 
os colexios públicos de Infantil e 
Primaria. Trátase dunha volta ao 
tradicional modelo de clases pola 
mañá e pola tarde, que nos derra-
deiros anos e, especialmente tras 
a covid, perdeu peso na maioría 
dous centros educativos españois 
en detrimento da xornada escolar 
continua ou intensiva de clases só 
en horario matutino.
Para afondar no debate aparece 
un informe da OCDE, Organiza-
ción para a Cooperación e o Des-
enrolo Económico, que fai unha 
aposta pola xornada partida dos 
centros educativos, alegando que 
a continua prexudica a equidade 
do alumnado, cando outro infor-
me do mesmo organismo di que 
Galicia é unha das comunidades 

con máis equidade no estudo. Si 
Galicia ten case un 90% dos cen-
tros con xornada continua é total-
mente contraditorio co que agora 
presentan neste informe. 
O que si di este informe, e ninguén 
resalta, é que un profesorado me-
llor remunerado, os centros con 
máis recursos, unha revisión das 
políticas de admisión do alumna-
do e de elección de centro, que 
garanta que os alumnos se distri-
búan de maneira máis heteroxé-
nea entre os centros educativos 
reducindo a segregación escolar, 
máis F.P é o que favorece que a 
fase de abandono temperá dimi-
núa e o aumento na calidade do 
ensino se produza.
A pesar de que a grande diversida-
de de estudos sobre un tema tan 
controvertido segundo ou enfoque 
de expertos, profesores e familias 
non poden afirmar con rotundi-
dade cal é o modelo máis benefi-
cioso para mellorar o proceso de 
ensino-aprendizaxe.
Eu como docente e, ante a falla de 
estudos contundentes que non se 
vexan influenciados por intereses 
variados, prefiro unha xornada es-
colar continua, xa que penso que 

os nenos presentan o seu nivel 
máis alto na “curva de atención” 
en horarios de mañá. Tamén é 
mellor que acaben antes e poidan 
realizar outro tipo de actividades, 
sen que a súa xornada se prolon-
gue moito. É un dos problemas 
que temos no noso país, que a 
xornada dos nosos rapaces, cando 
rematan a xornada escolar, a ex-
tracurricular e tempo libre adén-
trase xa na noite facendo que as 
xornadas sexan interminables.
É importante non confundir a 
xornada educativa dos nosos 
alumnos coa xornada asistencial 
e os centros escolares non deben 
responder ás necesidades das fa-
milias desde un punto de vista da 
conciliación, senón dende un pun-
to de vista educativo e as adminis-
tracións non deben liquidar este 
problema conciliatorio pola vía 
rápida “aparcando aos rapaces” 
dentro das aulas.
As propias conversas con pais/nais 
tampouco dan idea de consenso. 
Os partidarios da continua ven 
unha molestia desprazarse catro 
veces ao día aos centros educati-
vos (se os seus fillos non quedan 
ao comedor) e agradecen poder 

pasar máis tempo con eles en caso 
de non traballar polas tardes.
Tamén entenden que é mellor para 
os rapaces condensar as horas lec-
tivas na mañá e permitir dispor de 
máis tempo libre para eles.
Outros veno  de forma distinta e 
prefiren a xornada partida, xa que 
lles sería imposible poder organizar-
se para recollelo pronto e ademais 
consideran que os rapaces están 
máis “relaxados” ao facer unha pa-
rada para comer, descansar un ana-
co, en lugar de comer máis tarde.
Resulta interesante ver os argu-
mentos de defensores e detrac-
tores; argumentos que se repiten 

por parte dos que defenden am-
bas as posturas. Argumentos inte-
resados xa que a día de hoxe non 
existe ningún estudo que aclare 
rotundamente sobre os beneficios 
ou prexuízos dun tipo de xornada 
sobre outro. O debate en si ten 
máis de político que de mellora 
educativa.
Rematar dicindo que a xornada 
escolar non é un capricho do pro-
fesorado, xa que para implantala 
ou modificala fai falla unha maio-
ría cualificada na que participan 
as familias, o Consello Escolar do 
Centro e o claustro de profesores. 
Unha garantía.

Julio Díaz

Xornada partida ou continua
O PUPITRE

COLABORACIÓNS

Botando a vista atrás, 
un descubre que xa 
leva colaborando co 
xornal Terrachaxá 
desde hai quince 

anos. Case nada. Non é toda unha 
vida, pero tampouco está nada 
mal o asunto. Pois durante todo 
este percorrido, un total de cento 
oitenta e catro artigos saíron á luz 
para seren lidos polo público que 
así o desexase. Terrachaxá conti-
núa, un mérito que cómpre reco-
ñecer ante as enormes dificulta-
des que arrodean á prensa escrita. 
Pois neste período tratáronse 
múltiples temas, procurando dar-
lle en todo momento un enfoque 
local e propio. O título da colum-
na, “A Nosa Voz”, pensamos que 
xa resulta significativo. E como 
non podía ser doutra maneira, 
tíñase que falar sobre o tempo, 
asunto ao que se recorre de for-

ma case inmediata para iniciar 
calquera conversa en todo lugar 
que se preste. No artigo prece-
dente, un analizaba os lumes que 
arrasaron centos de hectáreas 
de eucaliptos, principalmente no 
concello de Trabada, chegando 
mesmo ás portas da vila de Foz, 
con ameaza real para as persoas. 
Ese incendio –ou incendios- se-
mella ter sido provocado pola 
man do home, axudado obvia-
mente por unhas excesivas tem-
peraturas que se deron, tamén na 
Mariña, a principios de outubro. 
Unha situación climática anóma-
la que, coa colaboración maligna 
do ser humano, pode xerar gra-
ves consecuencias. 
E volvendo máis para atrás, xa 
en marzo de dous mil doce, de-
dicábamos un artigo á situación 
máis que atípica que derivaba 
dun inverno no que apenas cho-
vera quince días, continuación 
dun outono escaso en precipita-
cións e con temperaturas tamén 
elevadas. E precisamente nese 
mes –marzo- sufrírase un incen-

dio considerable nas fragas do 
Eume. É dicir, que non sempre 
chove cando ten que facelo, nin 
vai calor cando debería, ou ao 
revés, tanto ten. O clima non é 
unha ciencia exacta nin inmóbil, 
senón que varía. Pero é evidente 
que existe unha tendencia duns 
anos para acó, nos cales cons-
tatamos fenómenos que se saen 
do normal con maior frecuencia 
da habitual. E xa non é teoría po-
pular, que tamén, son os propios 
expertos que se supón saben do 
que falan quen así o certifican. 
E para exemplo temos o outono 
presente, onde despois dunhas 
choivas finalizando o verán, ini-
ciouse un mes de outubro no que 
o termómetro parecía querer vol-
ver a agosto, polo que a roupa de 
abrigo tiña que seguir gardada 
no armario. Acabadas esas sema-
nas de calor, chegou a auga, pero 
en cantidades máis que xeitosas 
e prolongadas en exceso. Para 
coñecer os efectos, unha simple 
vista a agras e prados, onde os 
problemas para sementeira e o 

pasto do gando agrandouse por 
mor de tanta auga. Por suposto, 
non podemos esquecer a impor-
tante caída na produción de setas 
e, sobre todo, castañas, onde se 
fala que pouco máis da meta-
de das que se apañan son aptas 

para o consumo; ben é certo que 
outros de catro patas dan boa 
conta delas e así se comprobará 
nas sucesivas semanas.
En fin, que non podemos ir á 
praia bañarnos en outubro aquí 
no País. E se imos, algo raro pasa.

Pablo Veiga

Outra volta co tempo
COA NOSA VOZ

O RECUNCHO DE CANELINA
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DEPORTES

Tito Díaz, Carmen Lence, Narciso 
Fernández e Alfonso Orol reno-
varon os cargos no Consello de 
Administración do CB Breogán, 
elixidos por unanimidade na Xun-
ta Xeral. Votouse tamén a incor-
poración dun conselleiro repre-
sentati vo da Fundación Breogán, 
Salva Arco.
Ao mesmo tempo comunicouse a 
saída de José Antonio Caneda, an-
terior presidente da enti dade, para 
quen os membros do consello ti ve-
ron palabras de agradecemento.
Os accionistas aprobaron as con-
tas do pasado exercicio, con só 
unha abstención, e o orzamento 
da presente tempada por una-

nimidade, que está estableci-
do nuns ingresos previstos de 
3.940.000 euros, o 70% privados e 
o resto de enti dades públicas.
O consello reunirase nos vindei-

ros días para o reparto de cargos 
e para establecer cal deles será o 
próximo presidente. Na asemblea 
esti vo presentes o 56,32% do ca-
pital social

O Breogán escolle o novo equipo 
de xesti ón trala saída de Caneda

O concelleiro de Deportes, Jorge 
Bustos, anunciou a data de celebra-
ción da vixésima edición da carreira 
popular Lugo Monumental. Será o 
vindeiro domingo 17 de decembro 
cando se celebre o 20 aniversario 
desta cita deporti va, moi arraigada 
na cidade, que organizan dende o 
executi vo municipal.
A proba, que contará cunha dis-
tancia aproximada de 10 quiló-
metros, terá tanto a saída como 
a meta na Avenida de Ramón Fe-
rreiro, coa Praza Horta do Semi-
nario como centro de operacións 
da organización, como en edicións 
anteriores. Ademais, o percorrido 
seguirá sendo en parte circular 
ao redor da Muralla, cunha últi -
ma volta por encima do adarve, 
mantendo o espírito de todas as 
edicións anteriores.
A Lugo Monumental contará co 
patrocinio de Caixabank, como en 
anteriores anos, e suporá o pisto-
letazo de saída a novas carreiras 
e eventos populares ao longo do 

ano 2024. “Dende a Concellería de 
Deportes xa estamos a traballar na 
celebración dunha nova edición 
do Circuíto Corre con Nós 2024 e 
a colaborar coa VI Edición da Me-
dia Maratón de Lugo na primavera 
deste vindeiro ano”, detallou Bus-
tos.

ANIVERSARIO. Para celebrar o 
20 aniversario da carreira Lugo 
Monumental, obsequiarase a to-
dos e todas os e as parti cipantes 
adultos/as cunha camiseta con-
memorati va. Ademais, para as 
categorías inferiores haberá en-
trega de medallas ao fi nalizar as 
súas carreiras.
A carreira estará limitada a 
1.200 adultos e toda a in-
formación do evento atópa-
se dispoñible na páxina web: 
www.10klugomonumental.com. 
As inscricións xa están abertas, ata 
o vindeiro 10 de decembro. Serán 
totalmente de balde para as cate-
gorías menores.

A Lugo Monumental 
será o 17 de decembro

O Cross Ponte Romana converteu 
Lugo en referencia do atleti smo 
estatal. A vitoria de Adrián Ben na 
proba absoluta ou o pleno de Escola 
Atléti ca Lucense no podio de sub18 
feminina, con Xela Martí nez, Enma 
Méndez e Sandra González foron al-
gúns dos fi tos deporti vos da carreira, 
que convocou un milleiro de atletas 
de disti ntas categorías.
A vitoria polo tanto, na categoría 
masculina foi para Adrián Ben e na 
feminina para a súa parella senti -
mental, Águeda Marqués. Víctor 
Ruíz entró por detrás do viveirense 
e Jesús Gómez Santi ago en terceiro 
lugar. Na feminina, por detrás da se-
goviana entrou María Forero e Laura 

Santos Domínguez.
Na categoría sub 18 feminina a lu-
guesa Xela Martí nez entrou segunda 
por detrás de Emma Méndez. Na 
masculina impúxose teo d Frutos, 
seguido de Iker Fernández Codesido 
e Ricardo Negrete.
O Cross Ponte Romana rendeu ho-
menaxe nesta edición á fondista 
Alessandra Aguilar, sinalada pola 
organización como a mellor atle-
ta lucense de todos os tempos. En 
2013, logrou o quinto posto no ma-
ratón dos mundiais de atleti smo de 
Moscú, o maior fi to nunha carreira 
repleta de récords e campionato de 
España en varias distancias, desta-
cando no maratón.

Adrián Ben e Águeda 
Marqués gañaron o Cross 
Ponte Romana de Lugo O CD Lugo Genuine trasladouse a 

Tarragona para dar comezo a unha 
nova tempada da Liga Genuine. 
Durante tres días, os albivermellos 
puideron gozar dunhas xornadas re-
pletas de emoción e valores nas que 
comparti ron momentos co resto de 
equipos presentes na cidade.
A experiencia empezaba o venres 
coa visita do parque temáti co de 
Portaventura, onde a expedición al-
bivermella gozaba das innumerables 
atraccións e espectáculos que ofrece 
o complexo turísti co. Na quenda de 
tarde, os mozos e mozas presencia-
ron no Nou Stadi Costa Dourada, 
estadio do Gimnàsti c de Tarragona, 
equipo anfi trión desta parada no 
calendario, o acto de inauguración 
desta sexta edición da Liga Genui-

ne. Os 46 equipos que conforman a 
liga esti veron arroupados por unha 
multi tude de afeccionados, amigos e 
familiares que os animaron durante 
o desfi le inaugural ao son dos seus 
respecti vos himnos.
O sábado daba comezo a compe-

ti ción cos primeiros parti dos, cun 
CD Lugo Genuine que quedaba en-
marcado no Grupo Superación. A 
parti cipación albivermella concluía 
o domingo, coa disputa dun duelo 
sempre especial coa SD Ponferradi-
na.

Debut do CD Lugo na Liga Genuine

PRESENTACIÓN DO EMEVÉ

O pavillón Municipal de Lugo acolleu a presentación ofi cial dos equipos de todas as categorías do Club Voleibol Arenal 
Emevé, que conta con máis de 500 xogadores e xogadoras competi ndo esta tempada. Durante a sesión presentáron-
se todos os equipos, que van desde os prebenxamíns ata o sénior, tanto nas categoría masculina como feminina.
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Cando comeza a historia do Lume 
Béisbol Club?
O Lume Béisbol Club nace no ano 
1975, nesas datas, entre o ano 1975 
e o 1980 había en Lugo catro clubs 
de béisbol e cada club ti ña repre-
sentación en todas as categorías. 
Naquel momento eramos a terceira 
cidade despois de Madrid e Bar-
celona con máis fi chas de España. 
Por aquela época xogabamos nas 
pistas da Cidade Cultural e xogamos 
alí durante moito tempo ata que 
os atletas reclamaron a súa pista e 
nós ti vemos que marchar. A parti r 
de aí esti vemos unha época na que 
non dispoñiamos de campo ata que 
nos cederon o campo de fútbol de 
Nadela. Nese momento foi cando 
se perdeu unha gran parte de afec-
ción.
Canta xente forma parte actual-
mente do club?
Na actualidade hai unhas oito ou 
nove persoas, que somos anti gos xo-
gadores, os que formamos parte do 
funcionamento do club. Uns fan os 
labores de adestradores, presidente, 
secretario, e entre todos traballamos 
para levar o club cara adiante. O que 
non pode un día vai outro e ímonos 
aquendando.
En que categorías están a competi r?
Actualmente contamos con cate-

gorías alevíns, infantí s e cadetes e 
como somos o único club que existe 
na actualidade na cidade de Lugo de 
béisbol competi mos a nivel galego. 
O ano pasado ti vemos dous colexios 
e fi xemos unha pequena competi -
ción entre as categorías dos colexios, 
pero a día de hoxe competi mos a ni-
vel galego.
Onde realizan os adestramentos?
Adestramos en diferentes siti os de-
pendendo do día. Os venres pola tar-
de no Rosalía de Castro, os sábados 
pola mañá si fai bo tempo imos ao 

campo e senón no Luís Pimentel, e 
o sábado pola tarde adestramos con 
outra categoría tamén no Rosalía de 
Castro.
Que necesidades teñen na actuali-
dade?
A nosa principal necesidade é contar 
con máis nenos e nenas que queiran 

xogar, porque dun ano para outro 
cambian de deporte. Nós traballa-
mos ano a ano, ofrecendo clinics nos 
colexios e tamén como acti vidade 
extraescolar, e non todos os anos sae 
da mesma maneira. Na actualidade 
só estamos no colexio de Rosalía de 
Castro e contamos tamén con todos 
os nenos e nenas que nos van que-
dando de anos anteriores. Temos 
algo máis de trinta fi chas e o que 
precisamos son pequenos e peque-
nas que aporten conti nuidade a este 
proxecto.
Seguen aceptando nenos e nenas a 
estas alturas da tempada?
Si, por suposto, seguimos aceptando 
nenos e nenas. Estamos cos adestra-
mentos pero aínda non comezaron 
as competi cións ofi ciais, estamos 
esperando os calendarios da Copa 
e da Liga onde parti ciparemos coas 
tres categorías e de momento todos 
os que estean interesados poden vir 
a anotarse e están a tempo de xogar. 
Unha vez que comeza a competi ción 
as inscricións seguen abertas e aín-
da que non poderían parti cipar na 
competi ción ofi cial si que poden vir 
a adestrar e parti cipar de diferen-
tes parti dos organizados por outros 
clubs. Sempre estamos abertos a 
calquera neno ou nena, xa que xoga-
mos mixto, que lle apeteza comezar 

neste deporte.
Como nace a súa relación co béis-
bol?
Aquí en Lugo o béisbol ten unha raíz 
longa, sobre o ano 1966 Ricardo Coi-
ra, que chegou a ser seleccionador 
nacional de béisbol, en colaboración 
cun ex xogador formaron un equipo 
de béisbol e comezaron a disputar 
parti dos no insti tuto. Despois o meu 
irmán maior comezou a xogar no He-
lios, que foi o primeiro equipo que 
xurdiu aquí federado e despois del 
fomos os irmáns pequenos. O Helios 
desapareceu durante un período e 
eu comecei a xogar no Lume e xa me 
quedei neste club.
Que é o que máis lle gusta do béis-
bol?
Para min é un deporte espectacular, 
un deporte moi bonito. É moi indivi-
dual pero ao mesmo tempo é nece-
saria a colecti vidade e onde apenas 
hai contacto fí sico. Ademais, non 
precisa dunha preparación fí sica es-
pectacular, cada posto ten a súa par-
ti cularidade, eu de feito practi queino 
ata os 52 anos. Este deporte require 
moita visión de xogo, é moi intelixen-
te, pode non resultar atracti vo polas 
normas que ten, xa que non se ase-

mella a outro deporte, pero en canto 
se comprenden un pouco as regras é 
un deporte moi bonito e vistoso.
Que obxecti vos teñen a medio e 
longo prazo?
Manter vivo o béisbol, agora é máis 
difí cil porque xa no hai competi ción 
interescolar como había antes e 
ademais para os máis pequenos non 
existe un referente a nivel de televi-
sión ou de noti cias, entón os rapaces 
desvincúlanse con facilidade porque 
outros deportes e os amigos ti ran 
moito a estas idades.
Cales son as maiores difi cultades 
para un deporte minoritario?
Na actualidade algunhas subven-
cións van ligadas á canti dade de 
fi chas que teña cada club, polo 
tanto nós, que somos un deporte 
minoritario e non temos moitas fi -
chas, pois as subvencións son pe-
quenas. Antes era unha acti vidade 
gratuíta pero dun tempo a esta 
parte temos que cobrar, unha can-
ti dade mínima, para poder mercar 
os uniformes ou as bolas, que se 
gastan moito. A parte económica 
é quizais a que máis nos está con-
tando, por iso o principal e ter ne-
nos e nenas.

“Precisamos nenos e nenas que 
queiran xogar ao béisbol”
O Lume Béisbol Club leva dende 1975 ensinando este deporte na cidade de 
Lugo. Jesús Pedreira é anti go xogador e actual presidente da enti dade

O Ribeira fi xo dobrete coa Copa De-
putación de fútbol sala para levarse 
o tí tulo nas dúas categorías sénior, a 
feminina e a masculina.
Na Copa de Primeira División mas-
culina o Ribeira fi xo un paseo so-
bre a cancha para levarse a vitoria 
cun avultado 7-1 ante o Outeiro de 
Rei no Chanto, lugar escollido para 
celebrar a últi ma sesión deste cita 
deporti va anual co fútbol sala. Gran 
actuación do equipo de Arcadio, que 
fi xo seu os dous tempos do parti do. 
Abriu cedo o marcador, sobre o mi-
nuto 4 e antes da pausa xa estaba 
tres goles por riba. Na reanudación 
o Outeiro de Rei marcou pero foi un 
espellismo, porque o Ribeira seguiu 

abrindo fenda ata os minutos fi nais, 
cando marcou os dous últi mos.
Na feminina, o equipo de Lugo fí xose 
coa vitoria ante o Pescados Rubén B. 
Venceron por 1-2 nun parti do moi 

igualado no que as laranxas marca-
ron na primeira xogada do duelo. 
Empataron antes do intermedio e 
xusto á volta, subiron o gol da vitoria 
ao marcador.

Dobre Copa Deputación para o Ribeira

“Somos unhas oito ou 
nove persoas, anti gos 
xogadores todos, os 
que formamos parte 
do funcionamento do 

club”

Celebrouse a xuntanza anual da 
asociación de grupos moteiros ga-
legos, na que se decidiu o resultado 
do Campionato Galego de Mototu-
rismo da AGMG.
O gañador deste ano é Miguel 
Ángel Painceiras, do Motoclub 
Lostregos Lvcvs, de Lugo, gañador 
individual club socio AGMG, que 
asisti u durante o ano a un total de 
24 eventos organizados por socios 
da AGM. A Asociación de grupos 
moteiros galegos (AGMG) engloba 
50 motoclubs de Galicia. Dos 50 so-
cios que compoñen a AGMG par-
ti ciparon nesta xornada o 70 por 

cento. Miguel Ángel Painceiras do 
Motoclub Lostregos Lvcvs recibiu 
este premio xa que asisti u duran-
te o ano a un total de 24 eventos 
organizados por socios da AGMG e 
esta é a terceira vez que un lucense 
gaña este premio.
Por outra banda, o club gañador 
deste ano é Motoclub Moteiros do 
Morrazo, os seus socios asisti ron a 
un total de 42 eventos.
O gañador individual que parti cipa 
por libre no campionato é Manuel 
Rodríguez e a acompañante gaña-
dora con máis parti cipacións Ánge-
les Rodríguez.

Un lugués gaña o Campionato 
Galego de Mototurismo
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OMonte Farelo, situa-
do entre os munici-
pios de Antas de Ulla 
e A Golada contén 
unha importante re-

presentación de petróglifos. Estes 
gravados en pedra son algunhas 
das representacións deixadas 
polo home prehistórico durante o 
terceiro e segundo milenio antes 
de nosa era, estendéndose duran-
te a Idade de Bronce, un período 
caracterizado por unha economía 
de base agrícola e gandeira, cunha 
crecente metalurxia e unha socie-
dade cada vez máis estratificada.
Os petróglifos que se poden atopar 
la ladeira do Monte Farelo están 
realizados sobre pedra granítica, 
moi abundante na zona, e confor-
man sucos nos que predominan as 
espirais que tamén están presen-
tes noutros lugares de Galicia.
A ruta que nos leva a visitar estes 
petróglifos partindo da praza do 
Concello de Antas de Ulla cons-
ta dun total de once quilómetros 
entre a viaxe de ida e volta. Co-
lleremos dirección a Olveda para 
continuar pola rúa Rodeiro e unha 
vez finalizada continuaremos pola 
dereita en dirección a Vilasión, 
San Fiz e o Castro. Tras percorrer 

un quilómetro xa poderemos ver 
o Monte Farelo e adentrarémonos 
en Vilasión, onde poderemos des-
frutar dos seus castiñeiros cente-
narios.
Unha vez pasemos a aldea conti-
nuaremos por unha pronunciada 
pendente cara abaixo para xusto 
despois adentrarnos entre carba-
llos e bidueiros seguindo o curso 
dun pequeno regato. Unha su-
bida daranos acceso a San Fiz de 
Amarante, onde deberemos to-
mar o primeiro desvío á esquerda 
deixando atrás a igrexa.
Aproximadamente en torno ao 
quilómetro tres colleremos de 
novo á esquerda en dirección a 
Bellos, Ermide e Santa Cristina 
e despois de medio quilómetro 
máis abandonaremos San Fiz e a 
estrada asfaltada para coller un 
camiño a man dereita que nos di-
rixirá á ladeira da montaña.
Despois de levar xa catro quilóme-
tros de ruta chegaremos á ladeira 
da montaña e ao chegar a un cruce 
de camiños colleremos á dereita 
en dirección a un depósito de auga, 
unha vez aí deberemos percorrer 

cincuenta ou sesenta metros cara 
á dereita seguindo as pegadas da 
maquinaria agrícola dos veciños.
A Pena aparecerá á nosa esquer-
da e será o primeiro lugar onde 
poderemos ver os petróglifos. O 
da Pena de Chaos está situado a 
620 metros de altitude nun punto 
que fai de unión entre a serra do 
Farelo e a pequena depresión de 
San Fiz. Duns trece metros de lon-

go por cinco de ancho esta rocha 
granítica está clasificada como pe-
tróglifo monumental. Conta cun 
total de trinta motivos abstractos 
onde as combinacións circulares 
predominan.
Unha vez desfrutada a Pena de 
Chaos volveremos sobre os nosos 
pasos ata o depósito de auga para 
retomar o camiño á dereita e non 
o abandonaremos ata chegar de 

novo ao asfalto. Neste punto co-
lleremos dirección cara Castro de 
Amarante e pasaremos pola al-
dea do Castro, onde tomaremos 
sempre o empedrado á esquer-
da, que nos levará ata a estrada 
de Lugo-Vigo. Por esta estrada 
chegaremos a Vilane onde nos 
quedará unha última pendente 
antes de ver as primeiras casa de 
Antas de Ulla.

DE RUTA EN RUTA

DATOS

3 horas

11 quilómetros

Dificultade
media

Antas de Ulla: Ruta dos Petróglifos de San Fiz
Neste percorrido circular de once quilómetros pódese descubir unha das zonas con maior concentración destes gravados en pedra




